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МИ � НЕ НА ПЛЯЖI, МИ � НЕ НА ПЛЯЖI, 
МИ � НА НУЛI...МИ � НА НУЛI...

З якими радiсними передчуттями та сподiваннями ми завжди 
чекали на лiто, як завзято вiтали одне одного з першим лiтнiм 
днем... Зараз же на душi зимно, як 24 лютого 2022-го, 
бо, починаючи з цiєї страшної дати, нинi ведемо 
вiдлiк воєнним дням, хоча тривалiсть цiєї клятої 
вiйни вже вимiрюється роками. Щоправда, 
одесити не були б одеситами, якби мужньо 
не намагалися слiдувати мирним звичкам. 
Зустрiчають свiтанки на Ланжеронi пiд звуки 
пiанiно, поспiшають на базари, щоб пораду-
вати себе i рiдних лiтнiми стравами одеської 
кухнi, виходять на вечiрнi прогулянки, нехтую-
чи тривогами, радiють бризкам фонтанiв, якi 
знову запрацювали, i мрiють про те, як, нарештi, 
зануряться у море... Пляжi справдi готуються до 
вiдкриття, i на деякi з них уже не проїдеш, не запла-
тивши «кругленьку» суму: паркувальники теж вiдновилися 
до активного життя. Але хiба ми повсякчас не вiдчуваємо загрози, 
хiба справдi можемо спокiйно бiгти трасою здоров’я пiсля недавньої 
трагедiї?!

Днями почула вiд знайомого художника: «Ми не на пляжi, ми на 
нулi. Ось ми – i ось море, в якому ворожi кораблi. Мiж нами немає 
траншей оборонного рубежу». Це добре вiдчувалося у першi кiлька 
мiсяцiв великої вiйни, доки тривала загроза ворожого десанту, а 
потiм ми якось розслабилися, майже забули. Аж поки про те, що ми 
на нулi, не нагадала ракета з касетним начинням... Та чи всiм нага-
дала? Ось читаю про вiдкриття нiчних клубiв на узбережжi Аркадiї, i 
багато хто пiдтримує цi повiдомлення стiкером, де пальчик догори. Я 
ж ставлю свiй з пальчиком донизу, бо на душi – прикро i неспокiйно. 
Хiба гучна музика i танцi на нулi – це намагання повноцiнно жити 
в лиху годину?! Та нi! Повноцiнно жити зараз – це так, як живуть 
героїнi нашого рейтингу «100 успiшних жiнок Одещини: разом – до 
перемоги!», про яких ми розповiдаємо у цьому номерi. Кожна з них, 
залишившись у рiдному мiстi, не лише багато працює вiдповiдно 
до свого покликання (що саме по собi є внеском у перемогу!), а й 
волонтерить, пiдтримує, допомагає... Бо кожна з них знає, серцем 
вiдчуває: сьогоднi ми – не на пляжi, ми на нулi. Хоч на вулицi i буяє 
лiто...

Головний редактор журналу         
Галина ВЛАДИМИРСЬКА

CЛОВО РЕДАКТОРА
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100 УСПIШНИХ ЖIНОК 
ОДЕЩИНИ   
Кармелла ЦЕПКОЛЕНКО:
 «Вважаю, що композитор має залишатися на 
своїй землi»

ПЕРСОНА   
Тарас ЧМУТ:

«Мобiлiзацiя має вiдбуватися вже з 20 рокiв. 
Ми занадто багато втратили часу»

ФАКТ
Метафоричний заклик до прозрiння вiд 
Михайла Рева

ПРАВО
Тренiнг-семiнар «Ефективне представництво 
iнтересiв дитини в судовому процесi»

Компанiя Legal Partner: офiс в Молдовi

Антон ГРУШАНСЬКИЙ: «Дедалi бiльше 
громадян звертається до адвокатiв завчасно»

ОДЕСИКА  
Презентацiя книжки 
«Курсаки, або мiсце, якого немає на картi»

ПРЕМ’ЄРА 
Вперше на українськiй сценi: 
«Iсус Христос – суперзiрка»

МУЗЕЙНИЙ ПРОСТIР
«Декомунiзацiя» як музеєфiкацiя

ВIЙНА В УКРАЇНI
Обережнi Штати Америки. 
Якi проблеми у пiдтримцi України не знiмає 
рiшення Конгресу США

Туманне число: скiльки найбiльшi мiста 
витрачають на допомогу ЗСУ

НА ЧАСI
Своє житло пiд 3% рiчних: 
хто може скористатися державною 
програмою «ЄОселя»?

Податки на пальне знову зростуть: 
коли та на скiльки подорожчають бензин 
та дизель

ФОТОФАКТ
Хакатон «FRESH AIR» в Одесi

ВИБIР ФАВОРИТА  
Dent-House. 
Клiнiка сiмейної стоматологiї в Одесi

РЕГIОН
Тилiгул – домiвка для птахiв

ЗДОРОВ’Я ТА КРАСА  
Центр «SOFI-NA» – для всiх, 
хто хоче бути здоровим 

СТОР.18

РЕЙТИНГ 
«100 УСПIШНИХ 
ЖIНОК ОДЕЩИНИ: 
РАЗОМ – 
ДО ПЕРЕМОГИ!»

ПОДІЯ
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МІСТОМІСТО
Марина ЖигалюкМарина Жигалюк

Фото: Тимофiй МельниковФото: Тимофiй Мельников

В ОДЕСI СТАРТУВАЛИ
«ТИЖНI ДОБРИХ СПРАВ»

12 КВIТНЯ В ОДЕСI ОФIЦIЙНО ДАЛИ 
СТАРТ ПРОЄКТУ «ТИЖНI ДОБРИХ СПРАВ», 
ЯКИЙ ПРОХОДИТЬ У НАШОМУ МIСТI 
ВЖЕ 14-й РIК ПОСПIЛЬ. ОСНОВНОЮ 
МЕТОЮ ЗАХОДIВ Є ВИХОВАННЯ ЗВИЧКИ 
РОБИТИ ДОБРI СПРАВИ, СТВОРЮВАТИ 
МОЖЛИВОСТI ДЛЯ РЕАЛIЗАЦIЇ БУДЬ-
ЯКИХ ВОЛОНТЕРСЬКИХ IНIЦIАТИВ, 
ПРИВЕРТАТИ УВАГУ ГРОМАДСЬКОСТI 
ДО НАЙВАЖЛИВIШИХ СОЦIАЛЬНИХ 
ПРОБЛЕМ. НЕ МЕНШ ВАЖЛИВИМ СТАЛО 
ОБ’ЄДНАННЯ ПРЕДСТАВНИКIВ УСIХ СФЕР 

ДIЯЛЬНОСТI МIСТА, АБИ ТВОРИТИ ДОБРО РАЗОМ.

М

М

Д

Протягом усiх цих рокiв проєкт 
пiдтримує заступник мiського голови Пав-
ло Вугельман. На урочистому вiдкриттi вiн 
зазначив, що до «Тижнiв добрих справ» 
щороку приєднується все бiльше й бiльше 
бажаючих.

– Вiтаю вас вiд iменi мiського голови 
та передаю побажання наснаги i витрим-
ки! Бо цей проєкт зiбрав людей iз рiзних 
сфер та об’єднав заради однiєї важливої 
мiсiї – допомоги людям, – наголосив вiце-
мер. – Мудрецi кажуть, що саме вранцi 
людина мусить робити добрi справи, i тодi 
наше життя буде наповнене сенсом, тодi 
ви вiдчуватимете себе енергiйними i ваш 
день однозначно буде вдалим. Я випробу-

вав це на собi i можу стверджувати, що 
це дiйсно працює. Впевнений, що життя 
кожного з присутнiх сьогоднi наповнене 
сенсом, бо ви – тi, хто щодня працює на 
благо Одеси та України. Я пишаюся тим, 
що маю безпосереднє вiдношення до 
цього проєкту. Команда мера робить усе 
для того, щоб усi нашi громадськi дiячi, 
благодiйними, представники бiзнесу були 
об’єднанi як нiколи. Бо тiльки разом ми 
зможемо перемогти!

У 2023 роцi проєкт об’єднав сотнi 
волонтерiв та громадських органiзацiй. 
Було проведено заходи для дiток, 
органiзовано роздачу гуманiтарної до-
помоги та адресної допомоги тим, 

хто цього потребує, проведено масу 
освiтнiх семiнарiв тощо. Все це протягом 
13 тижнiв активно втiлювали у реальнiсть 
усi, хто долучився до «Тижнiв добрих 
справ – 2023». Цього ж року традицiйно 
кiлькiсть тижнiв збiльшується на один, 
тому у 2024 добрих справ очiкується ще 
бiльше!

Директор департаменту внутрiшньої 
полiтики Олександр Жильцов пiдкреслив, 
що чим скрутнiшi часи, тим бiльше людей 
долучається до проєкту.

– Цього року ми запланували вели-
чезну кiлькiсть заходiв: тiльки вiд органiв 
мiсцевого самоврядування – понад 100! 
Щороку ця кiлькiсть зростає, i це не може 

8 #138’2024
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не тiшити. Подiбнi проєкти однозначно 
наближають нас до перемоги, а учасни-
ки не словом, а дiлом доводять, що добро 
завжди перемагає зло! – додав Олек-
сандр Жильцов.

У свою чергу директор департамен-
ту освiти та науки Одеської мiськради 
Олена Буйневич подякувала всiм, хто 
долучився до «Тижнiв добрих справ», 
адже сфера освiти також потерпає вiд 
повномасштабної вiйни.

– Я безмежно вдячна багатьом за 

те, що навiть не доводиться телефонува-

ти, коли потрiбна їх допомога. Освiта – це 

життя кожної людини, всi ми причетнi до 

неї якимось чином. Добрi справи – це не 

тижнi, не мiсяцi, не роки, це – усе наше 

життя. Вiд душi бажаю, щоб усе заплано-

ване здiйснилося i пiшло на користь лю-

дям, – зазначила Олена Буйневич.
Представник бiзнесу, засновник 

компанiї DEGAS GROUP Юрiй Дегас не 
вперше виступає учасником проєкту.

– Кожного з нас характеризують не 

нашi слова, а нашi дiї. Тому я вважаю, що 

цього року, як i завжди, ми повиннi пока-

зувати все, що ми можемо зробити для 

людей, для мiста, країни, – сказав Юрiй 
Дегас.

Незмiнним партнером «Тижнiв добрих 

справ» став Благодiйний фонд «Добрий 
самарянин». Як зазначила адмiнiстратор 
фонду, керiвник багатьох благодiйних 
проєктiв Наталiя Терехова, «Тижнi добрих 
справ» збирають людей, яких не потрiбно 
мотивувати – вони такими є самi по собi.

– Бог дає нам сили, особливо у цей 

надскладний час. Хочу пiдкреслити, що 

ми потрiбнi один одному. Щоразу, коли 

щось робимо, приємно вiдчувати, що 

маєш мiцну опору. Це стосується як iнших 

благодiйних, громадських органiзацiй, 

так i керiвництва мiста, областi. Наша 

взаємодiя надважлива сьогоднi, – дода-
ла Наталiя Терехова. 

11

Роман Медяник, Наталія Терехова, Марина Жигалюк та Анатолій Бровченко
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БАБЕНКО:
ВIКТОРIЯ

ЦЯ ТЕНДIТНА, НА ПЕРШИЙ ПОГЛЯД, ДIВЧИНА ПРОТЯГОМ БАГАТЬОХ РОКIВ 
ПОСIДАЄ КЕРУЮЧУ ПОСАДУ В ОХОРОННОМУ АГЕНТСТВI «САМСОН ГРУПП-06», 
ТОМУ НЕ З ЧУТОК ЗНАЄ, ЯК МАЄ ПРАЦЮВАТИ УСПIШНИЙ БIЗНЕС. ПРИ 
ЦЬОМУ НАША ГЕРОЇНЯ – ЧУДОВА МАМА, ДРУЖИНА ТА ГОСПОДИНЯ. 
НЕЗВАЖАЮЧИ НА ШАЛЕНИЙ РИТМ ЖИТТЯ, ВIКТОРIЯ БАБЕНКО ВИРIШИЛА 
ВIДКРИТИ ЩЕ ОДНУ МАЛЕНЬКУ СПРАВУ – ЗАТИШНУ КАВ’ЯРНЮ, ЩО 
НЕЗАБАРОМ, ЗА ЇЇ СЛОВАМИ, ПЕРЕРОСТЕ У ЩОСЬ 
НАБАГАТО МАСШТАБНIШЕ! ТОМУ Й ВIДКРИВАЛА 
ЗАКЛАД ЗI СЛОВАМИ: «УСЕ ВЕЛИКЕ ПОЧИНАЄТЬСЯ 
З ЧОГОСЬ МАЛЕНЬКОГО».

Цього року Вiкторiя Бабенко стала лауреаткою щорiчного проєкту 
Пiвденноукраїнського Медiа Холдингу «100 успiшних жiнок Одещини: ра-
зом – до Перемоги!». Аби бiльше дiзнатися про нашу переможницю, ми 
зустрiлися за чашечкою ароматної кави у її закладi, який отримав назву на 
честь Соломiї – донечки подружжя Вiкторiї та Андрiя Бабенкiв. I погово-
рили про все на свiтi!

– Вiкторiє, насамперед хочеться поговорити про ваше дитин-

ство. Де народилися, зростали i як, врештi, ви познайомилися з 

чоловiком?

– Я народилася у Кривоозерському районi 
Миколаївської областi. Батьки мої розлучились, коли я 
була ще маленька, i до 15 рокiв я зростала з бабу-
сею, яка багато в чому мене пiдтримувала. Пiсля 
закiнчення школи переїхала жити до мами, до 
Одеси, мала намiр вступати до медичного 
унiверситету. Однак не пройшла до на-
вчального закладу i цiлий рiк про-
вела вдома, готуючись до вступу 
на наступне лiто. Вже за рiк я 
вступила не до медичного, а 
до економiко-правового 
коледжу. Провчив-
шись там два 
роки, зустрiла 
Андрiя...

«УСЕ ВЕЛИКЕ 
ПОЧИНАЄТЬСЯ З МАЛОГО!»

ФАВОРИТ НОМЕРА
Марина Жигалюк

а 

«Я ВIДКРИЛА «Я ВIДКРИЛА 
ВЛАСНУ КАВ’ЯРНЮ, ВЛАСНУ КАВ’ЯРНЮ, 

ДЕ КОЖНА ДЕТАЛЬ БУЛА ДЕ КОЖНА ДЕТАЛЬ БУЛА 
ПРОДУМАНА МНОЮ. ЦЕ МОЯ ПРОДУМАНА МНОЮ. ЦЕ МОЯ 

ВIДДУШИНА I МIСЦЕ, ДЛЯ ЯКОГО ВIДДУШИНА I МIСЦЕ, ДЛЯ ЯКОГО 
ВIДБИРАЄТЬСЯ ВСЕ ТIЛЬКИ НАЙКРАЩЕ!» ВIДБИРАЄТЬСЯ ВСЕ ТIЛЬКИ НАЙКРАЩЕ!» 

12 #138’2024
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– Цiкаво, як 

звела вас доля 

з Андрiєм Васи-

льовичем?

– I справдi, нас зве-
ла доля! Як зараз пам’ятаю 

той день! Це було перше ве-
ресня. У коледжi нас перевели 

на другу змiну, тому ми повертали-
ся додому досить пiзно. Ми з подруж-

кою гуляли мiстом, а Андрiй тодi служив 
i патрулював вулицi. Назустрiч нам йшли 

три гарних парубки у бiлiй формi. Ми з Андрiєм 
зустрiлись поглядами i точно вже помiтили одне од-

ного. Вiн пiдiйшов до нас, запитав документи... А потiм 
вже й пiшли запитання про хлопця, соцмережi... Я запи-

сала його номер телефону у чистий зошит, i ми розiйшлися.
Буквально за пiвгодини, поки ми з подружкою сидiли на 

лавцi, прямо в нас на очах крадуть її сумку. Що роблю я? Вiдразу 
пiдскакую, бiжу за злочинцем i на ходу кричу: «Дзвони тому патруль-

ному!». Пiсля цього випадку в нього i зберiгся мiй номер. Уже сiвши в 
транспорт, я йому написала повiдомлення, що це мiй номер, можеш його 

записати. З того дня ми i почали спiлкуватися...

– Яка цiкава i, чесно кажучи, несподiвана iсторiя! Як надалi складалося ваше 

спiлкування?

– Спiлкувалися ми часто i довго. Я приїжджала до нього в частину на побачення. Такi 
романтичнi стосунки продовжувались протягом трьох мiсяцiв. Оскiльки нiхто з нас не мав за-

можних батькiв i великих статкiв, ми починали, як то кажуть, з нуля. Я його так сильно покохала, що 
менi було не важливо, чи має вiн грошi.
Мої батьки спочатку були проти наших стосункiв, але згодом змушенi були прийняти мiй вибiр. Ми 

почали жити разом, Андрiй працював на будiвництвi, а я поїхала до нього з батькiвського дому зi словами 
«З милим рай, де завгодно»! Для мене це були першi серйознi стосунки. Вiн вiд самого початку показав, що 

хоче бути зi мною i що налаштований на сiм’ю. Це, мабуть, мене остаточно пiдкорило. Багато хто вважає, що я 
вийшла замiж вже за успiшного чоловiка Андрiя «Самсона», як його багато хто знає, але цей успiх будувався роками 

спiльними зусиллями. Для мене це дуже велика робота i довгий шлях.

– Я так розумiю, було складно перший час... А як же наважилися на дитину?

– Коли ми вже прожили разом три роки, мiж нами сталася серйозна сварка. Мiсяць ми майже не спiлкувались, а коли зустрiлись, 
Андрiй сказав: або ми рухаємось далi i будуємо сiм’ю, або розлучаємося назавжди. Тiльки-но поговорили, а наступного дня до нас додо-

му вже приїжджають на сватання! Весiлля було шикарне, на 120 персон. Андрiй повнiстю забезпечив його без допомоги батькiв.
А згодом, власне, ми дiзналися, що я вагiтна. Коли ми з Андрiєм ще неодруженими мрiяли про майбутнє, вiн завжди уявляв, що 

назве сина Самсоном. Це бiблiйний персонаж, що символiзує силу та владу. На честь нашого сина названо й охоронне агентство, 
яке сьогоднi є одним з найпотужнiших у мiстi.

– А як швидко з’явилася донечка Соломiя? Як брат сприйняв появу сестрички?

– Рiзниця мiж дiтками – п’ять рокiв. Першi мiсяцi Самсон дуже ревнував до Соломiї. Мабуть, кожна старша ди-
тина в родинi переживає щось схоже. Згодом вiн звик до того, що вiн – старший брат, i зараз вони спiлкуються 

мiж собою дуже добре. Це справжнi брат з сестрою.
У вихованнi ми дотримуємося принципу: якщо караємо, то вiдразу обох. Хто б що не зробив, отриму-

ють обоє, несуть вiдповiдальнiсть обоє. Це їх дисциплiнує, виховує, урiвнює. Соля, до речi, характером – 
викапаний батько! Не важливо, яким чином, але вона досягне свого. Самсон – бiльше мiй за харак-

тером, i манера поведiнки дуже подiбна до моєї. Вiн уже досить дорослий та свiдомий хлопчик: 
закiнчує другий клас, робить неймовiрнi успiхи у спортi. Донечка до садочка не ходить, не хоче. 

А от восени хочемо вiддати її на танцi.

13
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– Роди-

на, двоє дiтей, 

чоловiк, дирек-

торство в охоронно-

му агентствi, i при цьому 

вiдкриваєте власну спра-

ву... Де берете на все це час 

i сили?

– Є тi, хто вважають, що бути одно-
часно мамою двох дiтей, дружиною, гар-
ною господинею i при цьому працювати – 
легко. Але ж нi, навiть на те, щоб правильно 
спланувати свiй день i видiлити всьому належний 
час, потрiбнi чималi зусилля.

Це справдi складно, i в останнi мiсяцi я вигорiла оста-
точно. «Перезапустила» себе, звернувшись до спецiалiста. 
I буквально за чотири днi зробила все для вiдкриття кафе. 
Зробила те, на що не могла наважитись протягом двох мiсяцiв! 
Бо не мала сил i натхнення, психологiчно вигорiла. Я постiйно пе-
ребувала в офiсi, де мене затягла рутина. Протягом п’яти рокiв я 
посiдала керуючу посаду у «Самсон Групп-06», допомагаючи у цiй справi 
чоловiковi. Одна й та сама робота, а потiм – обов’язки по дому, i так все по 
колу. В якийсь момент я втратила себе, але завдяки пiдтримцi Андрiя змогла 
зробити, здавалося б, неможливе. Я вiдкрила власну кав’ярню, де кожна деталь 
була продумана мною. Це моя вiддушина i мiсце, для якого вiдбирається все тiльки 
найкраще! Заклад названо на честь нашої донечки, i я впевнена, що незабаром вiн пе-
реросте у дещо бiльше...

– Не маю жодних сумнiвiв! А робота в агентствi залишилась позаду чи продовжуватимете контро-

лювати певнi процеси?

– «Самсон Групп-06» це вже налагоджена структура, бiзнес, що працює сам. Звiсно, я маю обов’язки, якi 
не виконає нiхто, крiм мене, i я робитиму все для процвiтання компанiї. Але так, як ранiше, щодня з’являтись в 
офiсi не буду.

Я зрозумiла, що коли чоловiк з дружиною постiйно разом, то можуть набридати одне одному. До того ж я не 
менш характерна, нiж мiй чоловiк! Я маю свою думку i погляд на певнi речi, через що мiж нами частенько могли ви-

ФАВОРИТ НОМЕРАФАВОРИТ НОМЕРА
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«ПРОТЯГОМ П’ЯТИ РОКIВ Я ПОСIДАЛА «ПРОТЯГОМ П’ЯТИ РОКIВ Я ПОСIДАЛА 
КЕРУЮЧУ ПОСАДУ У «САМСОН ГРУПП-06», КЕРУЮЧУ ПОСАДУ У «САМСОН ГРУПП-06», 
ДОПОМАГАЮЧИ У ЦIЙ СПРАВI ДОПОМАГАЮЧИ У ЦIЙ СПРАВI 
ЧОЛОВIКОВI...» ЧОЛОВIКОВI...» 
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никати конфлiкти. Робочi процеси дуже впливають на особи-
сте життя, i це було ще одним поштовхом до вiдходу у власну 
справу.

Коли я вирiшила остаточно, що не хочу бiльше жити агент-
ством, то почала менше з’являтися в офiсi, бiльше часу 
придiлила сiм’ї та власному розвитку. Звiсно, з клiєнтами 
продовжувала роботу, але це вже було бiльш дозовано. Я 
обожнюю ресторанний бiзнес, маю вже неабиякий досвiд у 
сферi управлiння. До того ж я дуже люблю створювати десер-
ти, власноруч роблю смаколики для родини та друзiв. Можу 
не спати пiв ночi через те, що роблю торти, але це те, що я 
справдi люблю! Навiть недоспавши, вiдчуваю себе набагато 
краще, нiж пiв року тому.

Зараз я новачок у цiй сферi i ще багато чого не розумiю, 
але ж обрала свiдомо цей шлях розвитку та самопiзнання. 

Маю мрiю – вiдкрити власний ресторан «Соломiя», який 
буде повноцiнним сiмейним закладом, з дитячими 

кiмнатами, нянями, анiматорами, смачною кух-
нею та привiтним персоналом.

Звiсно, без пiдтримки чоловiка тут не 
обiйшлося б нiяк. Андрiй пiдтримав усi 

мої шаленi iдеї i тепер розумiє, що ко-
жен з нас працює у власнiй справi. 

Я себе нiби переналаштувала i 
хочу сказати, що тепер уся 

сiм’я живе iнакше, ще 
краще. Андрiй – лю-

дина, яка досягла 
багато чого у 

своєму життi, 
i я впев-

н е н а , 

що вiн продовжить свiй шлях, але тепер настала i моя черга. Я 
хочу так само досягати висот, як i мiй чоловiк.

– Окрiм того, протягом тривалого часу ви надава-

ли велику гуманiтарну допомогу жителям регiону на початку 

повномасштабної вiйни. Розкажiть, як почалося для вас 24 лю-

того 2022 року та як проходила ваша благодiйна робота?

– Вранцi 24 лютого 2022 року Андрiй мене розбудив зi сло-
вами «Вiка, прокидайся, почалось». Ми обговорювали це питан-
ня завчасно, i вiн наполягав на тому, щоб я вивезла дiтей у без-
печне мiсце. Я не уявляла, як залишу його i свою роботу, та тодi 
справдi стояло питання про життя наших дiтей i вагатися не мож-
на було.

За той день я стiльки всього пережила! Андрiй мене 
вiдправив у нiч з 24 на 25 лютого за кордон. Я поїхала з наши-
ми дiтьми та кумою, там нас зустрiв давнiй товариш чоловiка. 
Ми прожили в нього три доби, а потiм винайняли квартиру в 
Кишиневi. Через два тижнi до нас приїхала моя мама з сестрою. 
Тодi я вперше лишила на них дiтей i поїхала на два тижнi до Оде-
си. Адже розумiла, що в офiсi – купа роботи, яку на себе нiхто 
не вiзьме, окрiм мене, пiшли масовi звiльнення, потрiбно шука-
ти новi кадри, купа фiнансових питань... I так повелося, що два-
три тижнi я в Одесi, тиждень – у Кишиневi. Жахливий перiод: 
безкiнечнi поїздки, дiти плачуть, коли їду, плачуть, коли мене 
немає, я постiйно про них думаю, але залишитись з ними не 
можу... Я дуже втомилась за цi декiлька мiсяцiв як морально, так 
i фiзично. Тож в одну нiч зiбрала нашi речi, взяла дiтей i поїхала 
до Одеси. Я сказала Андрiю, що ми – одна сiм’я i повиннi бути 
разом. З тих пiр ми бiльше нiкуди не виїжджали.

Вiдтодi я почала ще бiльш посилено працювати не тiльки 
в агентствi, а й у нашому благодiйному фондi «Надiя Затиш-
шя». В основному всi гуманiтарнi вантажі йшли до нас через 
знайомства Андрiя. Друзi з Румунiї надсилали нам дуже по-
тужну гуманiтарну допомогу. Ми командою їздили зустрiчати 

цi фури до кордону. Бувало таке, що поки фура пройде всi 
необхiднi процеси на кордонi, минала доба. I весь цей 

час ми сидiли там. Я у формi, бронежилетi їздила з ко-
мандою всюди!

Усе це везли на склад, брали вiдповiднi акти, а 
потiм розподiляли мiж громадами. Першi мiсяцi 

великої вiйни, пригадайте, полицi магазинiв 
були майже порожнi. Тодi ця допомога 

виручала багатьох людей. Через данi 
сiльських рад надавали допомо-

гу першочергово тим, хто цього 
найбiльше потребує. Роздавали 

гуманiтарку власноруч, усi витра-
ти, звiсно, – за власний кошт.

– Наостанок хочеться поставити питан-

ня, традицiйне для лауреаток нашого рейтингу. 

Що для вас успiх?

– Успiх у моєму розумiннi – це постiйний розви-
ток. Якщо людина має ресурс, вона неодмiнно має його 

використовувати. I найкращий внесок – у розвиток власної 
особистостi!

Я вважаю себе успiшною жiнкою, бо маю гарну любля-
чу родину, прекрасного чоловiка та двох чудових дiточок. Але 
досконалостi немає меж: абсолютний успiх прийде тодi, коли я 
втiлю в життя свою найзаповiтнiшу мрiю. Хочу сама собi дове-
сти, що можу все! 
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ПОДIЯ
Галина Владимирська

Фото: Ангеліна Тарасенко,
Тимофій Мельников, 

Олена Ксенофонтова

САМЕ ТАКУ НАЗВУ – «100 УСПIШНИХ ЖIНОК ОДЕЩИНИ: РАЗОМ – ДО 
ПЕРЕМОГИ!» – ОТРИМАВ У ЦЮ ВОЄННУ ПОРУ ТРАДИЦIЙНИЙ РЕЙТИНГ, 
ЗАСНОВАНИЙ ДЕВ’ЯТЬ РОКIВ ТОМУ ДРУКОВАНИМИ ТА ЕЛЕКТРОННИМИ 
ВИДАННЯМИ ПIВДЕННОУКРАЇНСЬКОГО МЕДIА ХОЛДИНГУ. В ОСНОВI 
ВИЗНАЧЕННЯ ЛАУРЕАТОК – НЕ ЛИШЕ ПРОФЕСIЙНI ДОСЯГНЕННЯ У 
ТIЙ ЧИ IНШIЙ СФЕРI, А Й БЛАГОДIЙНА ДIЯЛЬНIСТЬ, АДЖЕ СЬОГОДНI 
УСПIХ КОЖНОЇ УКРАЇНКИ НЕРОЗРИВНО ПОВ’ЯЗАНИЙ З ПРАЦЕЮ ЗАДЛЯ 
ПЕРЕМОГИ УКРАЇНИ НАД ВОРОГОМ, ЗАДЛЯ ПIДТРИМКИ КРАЇНИ ТА ЇЇ 
ГРОМАДЯН У ЦЕЙ ВАЖКИЙ ЧАС.

На сайті ІА «Одеса-медіа» з 15 лютого можна було ознайомитися з попереднім списком жінок Одещини, 
кожна з яких, безумовно, робить той чи інший внесок у таку очікувану спільну перемогу. Про кожну з них мож-
на було сказати – волонтерка, бо жодна не стоїть осторонь допомоги нашим захисникам і українцям, що 
потерпіли від війни. Також було надано змогу запропонувати свою кандидатуру на звання лауреатки, і такою 
можливістю не раз скористалися. Зрештою, експертне журі разом з оргкомітетом визначили, хто ввійшов до 
сотні лауреаток. 

Ознайомитися зі списком лауреаток рейтингу можна далі. Він побудований за окремими номінаціями 
і в алфавітному порядку.
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1. ВIЙЙСЬКККООВАА СССЛЛУЖЖЖЖБАА

ГГГАГААААААЛИЛИЛИЛИЛИЧЧЧЧЧЧ 
СССССввввiiтттттлалалааанннннааааа

Капiтан 
медичної 

служби ЗСУ, 
вiйськовий 

хiрург, 
професор 

акушерства 
i гiнекологiї, 

доктор 
медичних 

наук.

ГГГГУУУУУУУМММММММЕЕЕЕНННННЮЮЮЮЮЮЮЮЮКККККК
НННННааааааттататаалллллiiяяяя

Начальник 
Об’єднаного 
координа-

цiйного 
пресцентру 

Сил оборони 
Пiвдня 

України.

ДДДДДАААААННННИИИИИЛЛЛЛКККККIIНННННААААААА
РРРРуууууссссллллааааанннннааааа

Військово-
службовиця, 

блогерка, 
волонтерка. 

Надає 
методичну і 
психологічну 

допомогу 
бійцям, які 
втратили на 

фронті кінцівки.

НННННААААААКККККАААААЗЕЗЕЗЕЗЕНННННКККККОООООО---
IIIВВВВВЛЛЛЛЛЛЕЕВВВВВААААА
ММММММММаааааррррiiяяяяяя

Начальник 
стройової 
частини 

вiдновлення 
персоналу 

штабу 
вiйськової 

частини однiєї 
з бригад 

Збройних Сил 
України 

(назву бригади 
не маємо 

права 
вказувати).

ЯЯЯЯККККККОООООООББЧЧЧЧЧЧУУУУУУККККККК
ЛЛЛЛЛЛааааариририририссссааааа

Заступник 
командира – 
начальник 
відділення 
морально-

психологічного 
забезпечення 
126-ї окремої 

бригади 
тероборони 

морської піхоти 
Військово-

Морських Сил 
ЗСУ, полковник 

ЗСУ.
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Галич Свiтлана із Залужним Валєрієм

ЖЖЖЖЖЖЖЖЖЕЕЕЕВЕВЕВЕВЕЦЦЦЦЦЦЦЬЬЬЬЬ
ООООООллллллененннннааааа

Лейтенант 
капеланської 
служби ОК 
«Південь». 

Членкиня  ГО 
«Асоціація 

жінок України 
«Дія».

Якобчук Лариса

Жевець ОленаНаказенко-Iвлева Марiя Данилкiна Руслана
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МММММААААААЛЛЛЛЛООООНННННОООООООГГГАГААААА 
ССССввввiiiттттлалааанннннаааа

Заступник 
генерального 
директора – 

начальник єдиної 
оперативної 

диспетчерської 
служби КНП 
«Одеський 

обласний центр 
екстреної медичної 

допомоги i 
медицини 

катастроф» 
Одеської обласної 
ради, заслужений 

лiкар України.

МММММИИИИХХХХХХААААААЙЛЙЛЙЛЙЛЛЕЕЕЕНННННККККККООООО
ВВВВВеееерррррооооннннiккккааааа

Голова правлiння 
благодiйного 

фонду «Майбутнє», 
головний лiкар 

Дитячого 
реабiлiтацiйного 

центру 
iм. Бориса 
Лiтвака.

ННННАААААААГГГГОООООРРРРНННННЯЯЯЯКККККК
ССССооооффiiiяяяя

Засновниця 
Центру 

натуропатiї 
«SOFI-NA», 

фiтотерапевт, 
бiоенерготерапевт, 

фахiвець з 
вiсцелярної 

терапiї.

НННННЕЕЕЕЖЖЖЖЖЖЖДЖДДДДДДАНАННННОООООВВВВАААААА
ННННааааттттаталллллiiяяяя

Сiмейний 
та дитячий 
психолог, 

мiжнародний 
спецiалiст зi 

ступенем PhD. 
Кандидат 

психологiчних 
наук.

ЮЮЮЮЮЮЮШШШШШШШКККККООООВВВВВССССЬЬЬЬЬККККККАААААА 
ОООООООллллььггггаааа

Професорка 
Одеського 

нацiонального 
медичного 

унiверситету, 
завiдувачка 

кафедри спортивної 
медицини, фiзичної 

реабiлiтацiї, 
фiзичного 

виховання та 
валеологiї
ОНМедУ, 

доктор медичних 
наук.

22. ООХОООРОООННАА ЗЗДДОООРРОВ’Я ТАА РРЕЕААБIЛIТАААЦЦIЯЯЯ

ВВВВВООООООВВВВКККККК
ЛЛЛЛЛЛююююююддддмдмдммииииилллллаааа

Завідуюча 
терапевтичним 

відділенням КНП 
«Центральна 

районна лікарня 
Подільского 

району», 
завідуюча 
«Кардіо-
центром» 

м. Подільськ, 
членкиня 

Європейського 
товариства 
кардіологів, 

а також 
Національних 

спілок  
письменників та 

журналістів.

ГГГООООООЛЛЛЛЛООООООВАВАААААТТТТТЮЮЮЮЮЮЮЮЮККККК
КККККаааатттттееееерррриииииннннаааа

Директор 
Центру 

репродук-
тивного 
здоров’я 
«Гамета», 

доктор 
медичних 

наук.

ЗЗААААППППООООРРРРОООООЖЖЖЖЧЧЧЧЕЕЕННННККККОКОООО
ММММММММаааааририририинннннааааа
Завiдуюча 
вiддiлом 

гiнекологiї 
в Одеському 
обласному 
клiнiчному 
медичному 

центрi. 
Доктор 

медичних 
наук, 

професорка 
кафедри 

акушерства та 
гiнекологiї №1 

Одеського 
нацiонального 

медичного 
унiверситету.

КККККАААААААЛЛЛЛЛЛЬЬЧЧЧЧЧЧУУУУУУКККККК
ОООООООккккксасасасаннннаааа
Начальник 
Одеського 

воєнно-
медичного 
клiнiчного 

центру 
ДПСУ, 

полковник 
медичної 
служби, 

заслужений 
працiвник 
охорони 
здоров’я 
України.

ЛЛЛЛЛААААААВВВВРРРРЮКЮКЮКЮКККОООООВВВАААААА
ССССввввiiтттттлалалаааннннаааа
Директорка 

Одеської 
iнфекцiйної 

лiкарнi, 
заслужений 

лiкар 
України.

МММММММАААААЛЛЛЛЛИИИИХХХХХХХIIННННННААААААА
ТТТТеееееттттяянннннаааа

Директорка 
клiнiчного 
санаторiю 
«Перший» 

(у минулому – 
iм. Горького), 

кандидат 
медичних 

наук, 
заслужений 

лiкар 
України.
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Михайленко Веронiка

 Малонога Світлана, Запорожченко Марина, Вовк Людмила і Головатюк Катерина

Юшковська Ольга Нежданова Наталiя

Нагорняк Софiя
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3. ССПППООРТТТ I ЗЗДДДООРРООВИЙЙ ССПОООСIIББ ЖЖИИИТТТЯ

ГГГГОООООНННЧНЧАААААРРР
СССввввiтттлалаааннннааа

Чемпiонка з шахiв 
ХХ зимових 

Дефлiмпiйських iгор, 
що вiдбулися з 2 по 12 
березня 2024 року в 
м. Ерзурум (Турецька 

Республiка). 
За цю перемогу 

Президент України 
вручив спортсменцi 
орден княгинi Ольги 

II ступеня.

ММММАААААЛЛЛЛОООООВВIIIЧЧЧЧККККОООО
IIIрррининааа

Спортивна стрiлкиня. 
Майстер спорту 

України мiжнародного 
класу. 

Срiбна i бронзова 
призерка чемпiонатiв 
Європи, неодноразова 

чемпiонка України. 
Завоювала 

першу 
для України лiцензiю 

на участь 
в Олiмпiадi 2024 

у Парижi.

СССВВВIТТТТООООЛОЛIННННАААА--
МММММООООООНФНФФФФIIССС

ЕЕЕллллiнiнаааа
Найуспiшнiша спортсменка 

в iсторiї українського 
тенiсу, встановила багато 
нацiональних рекордiв, 
зокрема здобула єдину 
для України олiмпiйську 

медаль, посiдала найвищу 
серед українських 

тенiсистiв третю позицiю 
у свiтовому рейтингу. До 
сiчня 2024 року – єдина 
серед українок досягала 

пiвфiналiв турнiрiв 
Великого шолому в 

одиночному розрядi.

ЯЯЯСССТТТТРРРРЕЕЕЕММССССЬЬЬЬККККААААА
ДДДДааааяняннаааа

Титулована українська 
тенiсистка. З 2019 року 

виступала у складi 
команди України. 

Зараз робить стрiмку 
спортивну кар’єру. У сiчнi 
2024 року на Вiдкритому 

чемпiонатi Австралiї 
Ястремська дiйшла до 
пiвфiналу одиночного 
розряду. Водночас – 
благодiйниця, голова 
благодiйного фонду 
«Дiя», який працює 

в Одесi.

Ястремська Даяна Свiтолiна-Монфiс Елiна

Гончар Свiтлана Маловiчко Iрина
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444. ГРРООМММААДДСССЬЬКА ДДДIЯЛЬЬННIССТТЬ

ААААФФФФФФАААААНННННАСАСАСАСЬЬЬЬЄЄЄЄВВВВАААААА
ТТТТТаааааммммiмiлллллааааа
Депутатка 
Одеської 
обласної 

ради, голова 
Одеської 
обласної 

Ради миру, 
волонтерка.

ДДДДДДДЕЕЕЕЛЛЛЛЛЛЛIЄЄЄЄЄВВВВВАААААА
НННННааааааттататаалллллiiяяяяя
Голова ВГО 
«Асоцiацiя 

жiнок України 
«Дiя», 

президентка 
«Першого 

благодiйного 
театрального 

фонду», 
волонтерка.

ЛЛЛЛЛЕЕЕЕОООООННННННIДIДДДДОООООООВВВВВАААААА
ЛЛЛЛЛЛЛiiiлiлiiяяяяя

Депутатка 
Одеської 
мiської 

ради, голова 
громадської 
органiзацiї 
«Культура 

демократiї».

ППППОООООЖЖЖЖЖЖЖААААААРИРИИИИЦЦЦЦЦЬЬЬЬККККААААА 
ТТТТТеееееттттяянннннаааа

Голова 
Всеукраїнської 
громадської 
органiзацiї 
«Орхiдея – 
вiдповiдь 
на твою 

самотнiсть», 
волонтерка.

СССССЕЕЕЕММММММММIIКККККОООООООППППППП
ТТТТТеееееттттяянннннааааа

Голова 
Громадського 

руху 
«Вiра, Надiя, 

Любов».

ТТТТККККККААААААЧАЧЧЧЧЧЕЕНННННННККККККОООООО 
ЛЛЛЛЛЛюююююююддддмдмдммииииилллллаааа
Президентка 
БФ « Шлях 
до свободи» 
та голова 

Благодiйного 
фонду 

соцiального 
захисту старостi
громадян «Наше 

майбутнє».
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ПППППАААААВВВВВЛЛЛЛОООООООВВВВВААААААА
ООООООллллллененннннааааа

Координаторка 
культурологічних

проєктів, 
членкиня 

виконкому 
Одеської 

міськради, 
заступниця голови 
міської історико-

топонімічної 
комісії.

РРРРРООООООТАТАТАААРРРРРРII
ОООООООллллллененнннааааа

Журналістка, 
волонтерка. 

Сертифікована 
тренерка з питань 
секснасильства 
під час війни. 
Працює у ГР 
«Віра, Надія, 
Любов» та 

ГО «Культура 
демократії».

Афанасьєва Тамiла

Разом працюють і разом перемагають: Ротарі Олена, Семікоп Тетяна і Леонідова Лілія

Делiєва Наталiя Ткаченко Людмила
 Нагороду Олені Павловій (справа) 
вручила Галина Владимирська
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55.. БЛЛАААГООДДДIЙНННАА ТТАА ВВОООЛЛОННТТЕРРССЬЬКАА ДДIЯЛЛЛЬЬННIССТЬЬ

ВВВВАААААААВВВВIIЛОЛОООООВВВВААААА
АААААлллллььоьоьоннннааааа
Голова ГО 

«Спiльне рiшення», 
депутатка 

Фонтанської 
сiльській раді 

Одеського району, 
голова фракцiї 

ПП «Слуга народу» 
у Фонтанськiй 
сiльськiй раді, 

лiдерка «Зе!Жiнки» 
в Одеському 

районi.

ЕЕТТТННННАААААРОРОРОРООВВВВИИИИЧЧЧЧ
ВВВВВеееерррррооооннннiккккааааа

Керiвник 
БФ «Дотягнись до 
неба», волонтерка, 

пiдприємниця, 
радниця мiського 

голови з соцiально-
гуманiтарних 

питань та 
цифровiзацiї.

ККККААААААРРРРРТТТТАШАШАШАШАШООООООВВВВААААА
ННННааааттттаталллллiiяяяя
Волонтерка. 
Працює на 
пiдтримку 

українського 
воїнства вiд 2014 
року, а з початку 

повномасштабного 
вторгнення ця 
її дiяльнiсть 

набула потужних 
масштабiв.

ННННОООООЖЖЖЖЖЖЕЕЕЕВВНВНВНВНIIКККККООООООВВВВААААА
КККаКааааттттеееееррииинннннаааа
Засновниця та 
директорка БФ 

«Корпорацiя 
Монстрiв»: швидка 

волонтерська 
допомога. 
Почесна 

громадянка 
Одеської областi.

IIггггуууумуммммееееннннняяяя
ССССЕЕЕРРРРАААААФИФИФИФИИММММММАААААА

Настоятелька  
Одеського 
Архангело-

Михайлівського 
жіночого монастиря. 
На території обителі 
діє притулок, який 
надав прихисток 

тисячам потерпілих 
від війни. Надається 

також допомога 
українським 
захисникам.

СССЕЕРРРРДДДДДIIЧЧЕЕЕНННННККККККООООО
МММММММаааааририририннннаааа

Вiйськовий капелан 
та один з керiвникiв 

БФ «Добрий 
самарянин», 

де займається 
питаннями 

мiжнародної 
спiвпрацi i 

гумдопомоги. 
Директорка 

НВК «Творення 
особистостi».

ТТТЕЕРРРРЕЕЕХОХОХОХООВВВВАААААА
ННННааааттттаталллллiiяяяя

Керiвниця мiського 
гуманiтарного 

штабу 
Хаджибейського 
району, iнiцiатор 

соцiнiцiатив, 
автор та керiвник 

низки проєктiв 
БФ «Добрий 
самарянин».

ТТТТИИИИМММММММОООООШШШЕЕЕНННННКККККОООООО
ААААААнннннннаааа

Голова правлiння 
Благодiйної 
органiзацiї 

БФ «Ластiвки 
Акерману», 
засновниця 

виробництва Empire 
of meat 

(«Iмперiя м’яса»), 
блогерка.
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Терехова Наталiя Тимошенко Анна

Нагороди, подарунки і квіти – Вавiловій Альоні

Сердiченко Марина (справа)Iгуменя Серафима Етнарович Веронiка
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66. ОООССВIIТАА ТАА НННААУУККАА

ББББУУУУУУУЙЙЙЙЙЙНННННЕЕЕЕВВВВИИИИИИЧЧЧЧЧ
ООООООллллллененннннааааа

Директорка 
Департаменту 
освiти i науки 

Одеської 
мiської ради.

ГГГГОООООООЛЛЛЛЛУУУУУУУБЕБЕЕЕНННННКККККОООООО
ННННННааааататататалллляяяя
Професорка 

ОНУ 
ім. І.І. Мечникова, 

кафедра 
німецької 
філології, 
доктор 

педагогічних 
наук, кандидат 
філологічних 
наук. Голова 
Приморської 

районної 
парторганізації 

ПП ВО 
«Батьківщина» 

в м. Одесі.

ЛЛЛЛЛIIIСССССЕЕЕЕЄНЄНЄННННКККККООООООО
ООООООООллллллененнннааааа

Професорка 
Пiвденно-

українського 
нацiонального 
педагогiчного 
унiверситету 

iменi К.Д. 
Ушинського, 

доктор 
соцiологiчних 

наук, членкиня 
правлiння 

Асоцiацiї жiнок 
України «Дiя».

РРРРУУУУУУУСССССЯЯЯЯЄЄЄЄВВВВВВАААААА
ММММММММаааааририририинннннаааа
Директорка 

КЗПСО 
«Мистецька 
школа №1 

iм. Е.Г. Гiлельса 
м. Одеси», 
художнiй 
керiвник 

Всеукраїнського 
вiдкритого 
джазового 
фестивалю-

конкурсу «Black 
& White Music».

ССССТТТТРРРЕЕЛЛЛЛККККООВВВВССССЬЬЬЬКККККААААА 
IIРРРРИНИНИНИНААААА
Декан 

факультету 
кібербезпеки, 
програмної 
інженерії та 

комп’ютерних 
наук 

Міжнародного 
гуманітарного 
університету 
(м. Одеса), 

доктор 
технічних наук, 

професор, 
заслужений діяч 
науки і техніки 

України.

ФФФФФФФОООООММММММММIIЦЦЦЦЦЬЬЬЬЬКККККААААААА
ННННННееееелллляяяя

Директорка 
КЗПСО 

«Мистецька 
школа № 8 
м. Одеси», 
художнiй 
керiвник 
Всеукра-
їнського 

фестивалю 
дитячої та 
юнацької 
творчостi 

«Фонтанська 
весна».

25

 Кращим педагогам – 
кращі подарунки: 
великодні композиції 
від бренду 
«Атмосфера», 
створеного 
лауреаткою рейтингу 
Іриною Сивак Голубенко Наталя

Лiсеєнко Олена Русяєва Марина Стрелковська Iрина Фомiцька Неля
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777. БIЗЗЗННЕСС ТААА ПIIДДДПРИИЄЄМННИИИЦЦЬЬККАА ДДIЯЛЛЬЬЬННIСССТТЬ

ББББААААААББББЕЕНННННКККККОООООО
ВВВВВiiкккккттттооррррiiяяяя
Директорка 
охоронного 

агентства «Самсон 
Групп-06», 

спiвзасновниця 
та керiвник
БФ «Надiя 
Затишшя».

ГГГГЕЕЕЙЙДЙДЙДЙДЕЕЕЕРРРРР
ООООООллллененннааааа

Дизайнерка, 
засновниця і 
креативний 

директор нішевого 
бренду жіночого 

одягу Maison 
Sophy G. Працює 
в індустрії моди 
понад 16 років. 
Бренд активно 
інтегрується у 
міжнародний 

Fashion простір, 
достойно 

представляючи 
Україну і Одесу.

ККККООООНННННССССТТТТААААНТНТТТIННННОООООВВВВААААА
ООООООллллененннааааа

Засновниця 
першого в Українi 
концептуального 

бутiка флористики 
та декорування 

VARVARA, адвокат, 
PR компанiї нiшевої 

парфумерiї та 
косметики «ЖАН».

ККККККОООООЧЧЧЧЧУУУУРРРРРIIНННННААААА
ДДДДДДаааарр’’’яяяя

Засновниця 
бренду одягу LIOR. 
Заснований в Одесi 

п’ять рокiв тому, 
нинi бренд має 

фiрмовi магазини 
в Одесi та Києвi, 
представництва в 
iнших країнах та 
онлайн-продаж 

на свiтових 
платформах.

ЛЛЛЛЛАААААЗЗЗЗААААААРЕРЕЕНННННККККККООООО
ОООООООллллььггггаааа

Голова Селянського 
фермерського 
господарства 

«Прогрес», 
волонтерка. 
Як очiльниця 

багатопрофiльного 
сiльсько-

господарського 
пiдприємства, 

забезпечує його 
успiшну дiяльнiсть 
у воєнних умовах. 
На постiйнiй основi 
здiйснює благодiйну 

допомогу та 
iншу дiяльнiсть 
на користь ЗСУ. 

Для потреб 
наших захисникiв 

купується 
спорядження i авто.

ННННЕЕЙЙЙЙККООООВВВВАААА
ООООллллененнаааа

Рестораторка, власниця 
торгових марок 
«BURRATINO» 

та «Штрудель», 
волонтерка.

ООООВВВЧЧЧЧЧААААРЕРЕЕННННККККОООО
ММММММаааририннааа
Очiльниця 

модельної агенцiї 
«Royal Family Models», 
авторка та керiвниця 

соцiальних i молодiжних 
проєктiв.

ССССИИИИВАВАААКККК
IIIрррининаа

Виконавча 
директорка Торгового 

дому «Strateg», 
дизайнерка

i власниця бренду 
«Атмосфера».

ХХХХРРРРІІІССССТТТОООООФОФОООРРРРОООООВВВВАААА 
ООООллллененнаааа

Президент та засновник 
клубу мафiї К.О.К.А.I.Н. 

(Клуб Одеського КАртелю 
I Настолок), театральний 

та кiногример, iмiдж 
дизайнер, арт терапевт.
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Сивак Iрина

Нейкова Олена

Лауреаток цієї номінації вітав 
партнер рейтингу Дмитро 
Хандусенко, а для Даші 
Кочуріної – ще й чудовий букет

Хрістофорова Олена Гейдер Олена Овчаренко Марина

Константiнова Олена
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88. ДЕЕРРЖЖАААВВНА ССЛУЖЖЖБАА

ААААЛЛЛЛМММММММААААССССООООООВВВВАААААА
НННННаааааттататалллляяяяя
Заступниця 

начальника вокзалу 
«Одеса-Головна».

ББББЕЕЕДДДДДДРРЕЕЕЕГГГГААААА
ССССввввiiiттттлалааанннннаааа
Заступниця 

Одеського мiського 
голови, директорка 

департаменту 
фiнансiв Одеської 

мiської ради.

ГГГГУУУУУУММММММЕЕЕЕННННЮЮЮЮЮЮЮККККК 
ГГГаГааааллллиинннннааааа

Завiдуюча сектором 
нагород Одеської 

обласної державної 
(вiйськової) 

адмiнiстрацiї, 
вiдповiдальний 

секретар комiсiї з 
державних нагород, 
магiстр державного 

управлiння.

ЗЗЗАААААХХХХХААААААРРРРЧЧЕЕЕЕННННККККОООООО---
ННННЕЕЕЕТТТТУУУУУЖЖЖЖЖИЖИЖИЖИЛЛЛЛЛОООООВВВВААААА

ООООООллллененннааааа
Радниця голови 

Одеської районної 
(вiйськової) 

адмiнiстрацiї.

ЗЗЗЗIIНННННЧЧЧЧЧЕНЕНННКККККОКООООО
МММММММаааааририририннннаааа
Директорка 

департаменту 
фiнансiв Одеської 

обласної державної 
(вiйськової) 

адмiнiстрацiї, 
депутатка Одеської 

обласної ради.

ККККИИИИИТТТТААААААЙСЙСССЬЬЬЬЬККККККАААААА
ООООООллллененннааааа

Директорка 
департаменту 

працi та соцiальної 
полiтики Одеської 

мiської ради.

ККККООООООЛЛЛЛЛЛЬЬЧЧЧЧАААААААКККК
ВВВВааааллллеееентнтттиииинннаааа

Начальниця 
управлiння фiзичної 

культури i спорту 
Департаменту 

фiзичної культури, 
спорту i туризму 

Одеської обласної 
державної 
(вiйськової) 

адмiнiстрацiї.

МММММММАААААЛЛЛЛЛЬЬЬЦЦЦЦЦЕЕЕЕВВВВАААААА
ННННааааттттаталллллiiяяяя
Заступниця 
директора 

департаменту 
iнформацiї 

та зв’язкiв iз 
громадськiстю 

Одеської мiської 
ради, начальниця 
вiддiлу зв’язкiв зi 

ЗМI.

ОООООЛЛЛЛЛЛIЙЙЙЙНННННИИИИИКККК
ООООООллллененннааааа

Директорка 
департаменту 

культури, 
нацiональностей, 
релiгiй та охорони 
об’єктiв культурної 
спадщини Одеської 

державної 
(вiйськової) 

адмiнiстрацiї.

ППППООООООПОПОПОПОПОВВВВААААА
МММММММаааааррррiiяяяя

Представник 
Уповноваженого 
з прав людини 
Верховної Ради 

України в Одеськiй 
областi.

ППППРРРРОООООКККККОПОПОПОПОПЕЕЕЕЧЧЧЧЧКККККООООО
ЛЛЛююююююддмдмдммиииллллааа

Голова 
Доброславської 
територiальної 

громади Одеського 
району Одеської 

областi. Вiйськовий 
волонтер з 2014 

року.

РРРРОООООКККККУУУУУНННЕЕЕЦЦЦЦЦЬЬЬЬЬ---
СССССОООООРРРРРООООЧЧЧЧАААААААНННН

ОООООкккксасасасаннннааааа
Т.в.о. директора 
департаменту 

охорони здоров’я 
Одеської обласної 

державної 
(вiйськової) 

адмiнiстрацiї.

СССООООООККККОКООЛЛЛЛЛIIКККККК
ЛЛЛЛЛаааааририририссссааааа
Начальниця 
управлiння з 

майнових вiдносин 
Одеської обласної 

ради.

ЧЧЧЧЕЕЕЕРРРРРННННОООООВВВВАААААА
ОООООккккссасасаннннааааа

Начальниця управління
міжнародних відносин 

Департаменту 
культури, 

міжнародного 
співробітництва 
та європейської 

інтеграції Одеської 
міськради.

ЯЯЯЯССССТТТРРРРЕЕМЕМММССССЬЬЬЬЬККККАКААААА
IIрррррининининааааа

Начальниця 
управлiння 
розвитку 

споживчого 
ринку та захисту 
прав споживачiв 
Одеської мiської 

ради.
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Кольчак Валентина (справа) Диплом і подарунки – для Рокунець-Сорочан Оксани

Державних службовиць вітав і нагороджував начальник Одеського 
райуправління ГУ ДСНС України в Одеській області Микола Федькалов

Алмасова Наталя (зліва) і Марина Жигалюк

Попова Марiя

Чернова Оксана

Соколiк ЛарисаПрокопечко Людмила

Ястремська Iрина

Олiйник 
Олена 
і Гуменюк 
Галина
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9.. КККУЛЬЬТТУРААА ТТА ММИИИССТТЕЕЦЦТТВВОО

БББББААААААБИБИБИИИЧЧЧЧЧ
ННННННааааддддiiяяяяя

Генеральна 
директорка 
Одеського 

нацiонального 
академiчного 
театру опери 

та балету. 
Заслужений 
працiвник 
культури 
України.

БББББIIIРРРРЮЮЮЮЮЮЮЮККККООООООВВВВААААААА
IIIрррррининининнааааа

Генеральна 
директорка 

Одеської 
нацiональної 

наукової 
бiблiотеки. 
Заслужений 
працiвник 
культури 
України.

ББББББОООООООНДНДНДНДНДАААААААРРРРР
ЄЄЄЄвввввггггеенннннiiяяяяя
Професорка 

ОНМА 
ім. А.В. Нежданової, 

завідувачка 
кафедри 
хорового 

диригування, 
керівниця 

зразкового 
дитячого хору 
«Solo musica».

ББББООООООРРРРРТТТТННННІНІКККККООООООВВВВВАААААА
ООООООллллллененнннааааа
Директорка 
Одеського 
фахового 

коледжу мистецтв 
ім. К.Ф.Данькевича,

заслужений 
працівник 

культури України, 
кандидат 
педнаук.

ББББББУУУУУРРРРРЛЛЛАААААААЙЙЙЙЙ--
ПППППIIТТТТЕЕЕЕРОРОРООООВВВВАААААА
ОООООООккккксасасасаннннааааа

Директорка – 
художня керiвниця

Одеського 
театру юного 

глядача 
iм. Юрiя Олешi, 

заслужена 
артистка 
України.

ЗЗЗЗЗIIЦЕЦЕЦЕЦЕРРРРР
ГГГГаГаааааллллилииннннааааа

Директорка 
Одеської 
обласної 

державної 
фiлармонiї 

iм. Д. Ойстраха, 
заслужений 
працiвник 
культури 
України.

КККККУУУУДДДДДДДРРРРЯВЯВВВЕЕЕЦЦЦЦЦЦЬЬЬЬ
ВВВВаааааллллееррррiiiяяяя

Творчий псевдонiм 
SKYLLER. Спiвачка, 

учасниця 
Нацiонального 

вiдбору конкурсу 
«Євробачення 

2024».

ЛЛЛЛЛЛIППППППТТУУУУУГГГГААААА
ТТТТееееттттяяннннааааа

Директорка 
Одеського 

лiтературного 
музею, заслужений 
працiвник культури 

України.

ППППАААААВВВВЛЛЛЛЛIШIШШШШИИИИИНННННААААА
АААААннннааааассссттаааасссiiяяяя

Хореограф-
постановник, 

триразова чемпіонка 
світу зі степу, 

чемпіонка світу зі 
степ-імпровізації 

«Battle of the Feet», 
чемпіонка Європи і 

України.

ППППИИИИВВВВОООООВАВАВАВАРРРРРОООООВВВВАААААА
ЮЮЮЮЮЮЮллiiiяяяя

Директорка – художня 
керівниця Одеського 

академічного 
українського 

музично-драматичного
театру ім. Василя 
Василька. Голова 

Одеського відділення 
НСТД України.

ППППООООООДДДДДДЕЕЕЕРСРСССЬЬЬЬЬККККККААААА
ТТТТееееттттяяннннааааа

Начальниця 
інформаційно-

рекламного відділу 
Одеського театру опери 
та балету, режисерка-

постановниця 
фестивалів і концертів, 
заслужений працівник 

культури України.

ППППООООООКККККРРРРОВОВОВОВССССЬЬЬЬККККАААААА
АААААррррсссееннннiiяяяя

PR-директорка 
Мiжнародного 

культурного центру 
«УНIОН», виконавча 
директорка фестивалю 

«Золотi скрипки 
Одеси»,

телеведуча.

РРРРЕЕЕЕВВВВВЕЕЕЕННННКККККООООО
ВВВВiiрарааа

Професорка Одеської 
нацiональної 

музичної академiї 
iм. А.В. Нежданової, 
директорка оперної 

студiї ОНМА, 
народна артистка 

України, волонтерка.

РРРРЕЕЕЕДДДДДЬДЬККККККООООО
ОООООООллллененннааааа

Директорка – 
художня керiвниця 

Одеського 
академiчного театру 

музичної комедiї 
iм. М. Водяного, 

заслужений 
працiвник культури 

України.

ТТТТКККККААААЧАЧУУУУУУКККК
ННННаааатттаталлллiiiяяяя

Солiстка Одеського 
академiчного театру 

музичної комедiї 
iм. М. Водяного, 

лауреатка 
мiжнародних 

конкурсiв, заслужена
артистка України, 

волонтерка.

ЦЦЦЦЦЕЕЕППППКККККООЛОЛОЛОЛЕЕЕЕННННККККОООООО
ККККааааррррмммммееееллллллллаааа

Композиторка, професорка 
ОНМА ім. О. В. Нежданової, 
арт-директорка фестивалю 
«Два дні і дві ночі нової 
музики», заслужений 

діяч мистецтв України. 
Лауреатка Національної

премії України 
ім. Т.Г. Шевченка.
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Цепколенко Кармелла

Діячок культури і мистецтва вітав перший заступник 
голови Одеської облради Олег Радковський

Нагороди отримують Анастасія Павлішина 
і Кудрявець Валерія (SKYLLER)

Бiрюкова Iрина

Пивоварова Юлiя (справа) Зiцер Галина Бортнікова Олена Бондар Євгенiя

Покровська АрсенiяБурлай-Пiтерова ОксанаТкачук НаталiяРевенко Вiра
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100. ЮЮРИИИССПРУДДДЕЕНЦЦIЯ

БББББОООООЙКЙККККООООООО
ННННааааттттаталллллiiяяяя
Директорка 

Адвокатського 
об’єднання 
«Грищенко i 

партнери Одеса». 
Постiйно пiдтримує 

дiяльнiсть БФ 
«Адвокатський 
волонтерський 
центр» при Радi 

адвокатiв Одеської 
областi.

ДДДДДРРРРИИИИИШШШШШЛЛЛЛЮЮЮЮЮЮЮККККК
ООООООллллененннааааа

Адвокатка, 
співзасновниця 

БФ «Адвокатський 
волонтерський 

центр». Займається 
медичним 

напрямком 
фонду. Надає 

всебічну допомогу 
внутрішньо 

переміщеним 
особам.

ККККАААААРРРРРМММММММААААЗЗЗЗIННННААААА
КККККааааттттееееерриииннннаааа
Секретар Ради 

адвокатiв Одещини. 
Координаторка 

БФ «Адвокатський 
волонтерський 
центр» при Радi 

адвокатiв Одеської 
областi.

НННННЕЕЕЕССССТТТТЕЕЕЕРРЕЕЕЕНННННККККККООООО
ВВВВВiiкккккттттооррррiiяяяя
Адвокатка, 
волонтерка 
громадської 
органiзацiї 

«Експедицiя», 
засновниця 
мистецького 

журналу 
«ART Chili».

ОООООСССССАААААУУУУУУЛЕЛЕЕЕНННННККККККООООО
ССССввввiiiттттлалааанннннаааа

Депутатка Одеської 
міськради, доктор 
юридичних наук, 

доцент. Професорка 
Одеської 

державної академії 
будівництва та 
архітектури. 
Засновниця 

ТОВ «Юридична 
компанія Світлани 

Осауленко».
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Осауленко СвiтланаБойко Наталiя (справа)

Нестеренко Вiкторiя Кармазiна Катерина
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11. ЗЗММI ТТАА БЛОООГГЕРРИИ

БББЕЕЕЕСССЕЕДДДДОООВВВВСССЬЬЬККККААААА
ООООллллененнаааа

Авторка YouTube-
каналу «Готуємо з 

Оленою Беседовською». 
Авторка книги рецептiв 
«Бессарабська кухня», 

яка видана англiйською 
мовою i пропагує 

українську матерiальну 
культурну спадщину 
у свiтi. Волонтерка-

координаторка 
благодiйної органiзацiї 

«Все буде Україна».

ВВВВОООООЙЙЙЙТТТТЕЕННННККККООООО
ООООлллленннаааа

Головна редакторка 
обласної громадсько-

полiтичної газети 
«Одеськi вiстi», 

волонтерка.

ДДДДДАААААШШШШАААА
ВВВВААНННН

Блогерка, 
модель.

ЛЛЛЛIIББББЕЕЕЕРОРООООВВВВАААА
ВВВВллллададддаааа

Фотографиня-
документалiстка, 

волонтерка. З перших 
мiсяцiв повномасштабного 

вторгнення перебуває 
в гарячих точках та 
документує вiйну.

ММММЕЕЕЕДДДДУУУУУШШШШЕШЕВВВВССССЬЬЬЬККККААААА
IIIрррининааа

Блогерка, 
волонтерка.

ССССИИИИББIIРР
ВВВiiккктттооррррiяяя

Воєнкор, громадська 
дiячка, волонтерка.

ЧЧЧЧЕЕЕРРРЕЕЕВВААААТТТТАААА
ТТТеееетттятянннааа

Телеведуча, директорка 
Благодiйного фонду iменi 
Олександра Жолобова, 

членкиня Нацiональної спiлки 
журналiстiв України.
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Даша Ван
Нагороди блогеркам вручив заслужений журналіст України 
Олександр Козир. На фото – з Беседовською Оленою
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12. ККРРАССАА ТАА МММООДДДАА

ГГГГУУУУУУССССАААААРРООООООВВВВААААА
ЛЛЛЛЛююююююдддмдммиииилллаааа

Модель, засновниця 
Школи краси та 

грацiї «Афродiта» 
та фестивалю «Art 

Fashion Cruise».

ДДДДОООООМММММББББРРРРООВВВСССЬЬЬККККААААА
ААААААнннннннаааа

Фотографиня, 
головна редакторка 

Collaboration, 
експертка з fashion.

ЛЛЛЛЛЛОООООТТТТИИИИШШШШШШКККККООООО
IIIнннннанааа

Директорка мережi 
шкiл розвитку 

модельного агентства 
«Royal Family 

Models» та офiцiйна 
представниця 

Української асоцiацiї 
моди в Одесi. Ведуча, 
модель, хореограф, 

режисерка-
постановниця fashion 

show.

СССССВВВВIРIРIIДДДДД
АААААннннааааассссттаааасссiiiяяяя

Директорка фiтнес-
клубу. Органiзатор 
масових заходiв, 
кризис-менеджер. 
Увiйшла до списку 

лауреаток «Топ-100: 
Гордiсть та краса 

України» в номiнацiї 
«Iвент та шоу-бiзнес».

ССССIIIДДДДДДООООРРРРРУУУУУКККК
IIррррининининааааа

Генеральна 
директорка 

Всеукраїнського 
жiночого фестивалю 

DIVA, психолог, 
прогнозист моди. 
Лауреатка премiї 
України з fashion-
дизайну, авторка 

навчальних програм 
i ТV-експертка в 

галузi моди i стилю.
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Красиві переможниці красивої номінації (зліва направо): Свірід Анастасія, 
Лотишко Інна, Гусарова Людмила, Домбровська Анна  і Сідорук Ірина
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ЛАУРЕАТКИ ЦЬОГОРIЧНОГО РЕЙТИНГУ 
«100 УСПIШНИХ ЖIНОК ОДЕЩИНИ: 
РАЗОМ – ДО ПЕРЕМОГИ!» 22 БЕРЕЗНЯ 
БУЛИ ЗАПРОШЕНI НА УРОЧИСТУ 
ЦЕРЕМОНIЮ НАГОРОДЖЕННЯ У 
МIЖНАРОДНИЙ КУЛЬТУРНИЙ ЦЕНТР 
«УНIОН». ОДНАК ВОРОГ I ТУТ ЛЕДВЕ 
НЕ ЗАВАДИВ МИРНIЙ РАДIСНIЙ 
ЦЕРЕМОНIЇ. ЯКРАЗ У НIЧ З 21 НА 
22 БЕРЕЗНЯ ОДЕСА Й ОБЛАСТЬ 
ЗАЗНАЛИ МАСОВАНОГО ВОРОЖОГО 
ОБСТРIЛУ, ТОЖ НА РАНОК ЦЕНТР 
МIСТА БУВ БЕЗ ЕНЕРГОПОСТАЧАННЯ. 
ЦЕ ПОСТАВИЛО ПIД СУМНIВ 
САМУ МОЖЛИВIСТЬ ПРОВЕДЕННЯ 
ЦЕРЕМОНIЇ: ЯК ВКЛЮЧАТИ 
ПIДГОТОВЛЕНI ФОНОГРАМИ I 
ВIДЕО, ЯК ВИВОДИТИ НА ЕКРАН 
ФОТО ЛАУРЕАТОК, ЯК ПОТIМ 
ЇХ ФОТОГРАФУВАТИ У ТЕМНIЙ 
ФОТОЗОНI...

ЦЕРЕМООННIЯЯ НННААГГОООРОООДДЖЖЕЕЕНННЯ ЛАААУУРЕЕААТОООКК РРЕЕЕЙТТИИИНГУУ
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Ведучі церемонії Галина Владимирська та Ігор Окс
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Органiзаторам можуть зауважити: навiщо взагалi зважилися 
на таке у час вiйни, адже передбачити, чи буде обстрiл напередоднi, 
або навiть того ж дня, неможливо! Цiлком справедливо. Але лише 
з одного боку. Бо тi ж самi жiнки, коли з ними радилися – проводи-
ти церемонiю чи обмежитися публiкацiями списку переможниць, 
щиро пiдтримували iдею проведення. Аргументи? «Так хочеться хоч 
краплинку радостi у цей важкий час! Так хочеться почути добрi сло-
ва на свою адресу! Так хочеться святкового спiлкування, як це було 
у мирнi часи...» I це переважило всi сумнiви!

Щоправда, зовсiм так, як у мирнi часи, не вийшло. За 
вiдсутностi свiтла по всьому мiсту мало не кожна з лауреаток пи-
сала чи дзвонила: то як, церемонiя вiдбудеться? Вiдступати вже 
було неможливо, але знову зародилися сумнiви: чи зважаться 
вони прийти?
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Хореографічна композиція від студентів Одеського коледжу мистецтв

Лариса Якобчук весь час була у центрі уваги

Враженнями від події ділиться Лариса Соколік

Софія Нагорняк – частий гість на ТВ

Нагороду за свою племінницю Даяну 
Ястремську отримує Ірина Ястремська

Диплом, подарунки і квіти – для Марії Наказенко-Івлевої
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Але не дарма у назвi рейтингу є девiз «Разом – до перемо-
ги!», i вже за пiв години до початку залу центру почали запо-
внювати усмiхненi, небуденно вдягненi жiнки та гостi-чоловiки. 
З-помiж усiх видiлялися стрункi красунi у вiйськовiй формi, до 
яких усi пiдходили i вiталися з особливою шаною. Панi полков-
ник Лариса Якобчук приїхала на церемонiю аж з Херсонщи-
ни, де її частина тримає рубiж уже на лiвому березi Днiпра. 
Марiя Наказенко-Iвлева, начальник стройової частини 
вiдновлення персоналу штабу вiйськової частини однiєї з 
бригад ЗСУ, прийшла навiть зi своїми дiтками. Вiйськовi 
капелани Марина Сердiченко та Олена Жевець, на 
щастя, якраз були в Одесi, тож – i на церемонiї. А 
ось завiдувачку хiрургiчним вiддiленням польово-
го госпiталю Свiтлану Галич керiвництво, на жаль, не 
вiдпустило. Не дозволила ситуацiя прийти i добре вiдомим 
нинi всiй Українi вiйськовослужбовицям Наталi Гуменюк i 
Русланi Данилкiнiй, але вони обидвi прагнули доєднатися до 
такого шанованого жiночого зiбрання i передали вiтання та 
теплi побажання!

...Саме з вiдзначення жiнок-вiйськових i мала розпоча-
тися церемонiя нагородження. Та чекали на появу електро-
живлення. Незабаром на столах i сценi з’явилися великi 
свiчки. Їх тепле свiтло додало романтики i затишку залi, 
але аж нiяк не сприяло початку церемонiї. Ведучi – креа-
тивний директор центру «Унiон» Iгор Окс i головний редак-
тор журналу «Фаворит удачi» Галина Владимирська – як мог-
ли, заповнювали паузу, вглядаючись у напiвтемний простiр... 
Не зi сцени, а прямо стоячи мiж столами у залi, щоб його було 
краще видно i чути, взяв слово голова оргкомiтету, очiльник 
Пiвденноукраїнського Медiа Холдингу, заслужений журналiст 
України Петро Галчанський. Вiн привiтав присутнiх, подякував 
за пiдтримку i пiдкреслив важливiсть проведення такого рей-
тингу саме у цей важкий час.

Нарештi було органiзовано подачу електроенергiї потужни-
ми генераторами, якi були спецiально доставленi. Величезна по-
дяка органiзаторiв партнерам-друзям!!! I в момент, коли заграли 
свiтлом люстри i все мало пiти за сценарiєм, заграла i ненависна 
мелодiя тривоги. Всiх запросили до бомбосховища: одесити вже 
добре знають, що загроза балiстики – це серйозно. А тривога за 
близьких змусила деяких лауреаток поспiшити додому...

I все ж це сталося! I панував пiднесений настрiй у залi й на 
сценi!!!

Подiю вiдкрила композицiя у виконаннi студенток 
хореографiчного вiддiлення Одеського фахового коледжу ми-
стецтв iменi К.Ф. Данькевича. На музику, пiд яку вона викону-
валася, були покладенi слова великої української поетеси Лiни 
Костенко: «Людина нiбито не лiтає... А крила має. А крила має!». 
Адже саме такi окриленi своєю працею, своїми доброчинними 
справами жiнки зiбралися того вечора у залi!

Сама ж церемонiя нагородження почалася з хвилини 
мовчання у пам’ять про загиблих у роки вiйни вiйськових i 
цивiльних...

Далi звучали слова вiтання, лауреаткам вручалися дипло-
ми, подарунки i квiти, свiтилися усмiшками обличчя жiнок з ве-
ликого екрану i на сценi! Для отримання дипломiв i подарункiв 
запрошувалися вiйськовослужбовцi i спортсменки (зокрема, i 
чемпiонка з шахiв на останнiх Дефлiмпiйських iграх Свiтлана Гон-
чар), громадськi дiячки i представницi благодiйних органiзацiй, 
державнi службовицi i освiтянки, керiвницi культурних закладiв 
i очiльницi власних бiзнесiв та великих пiдприємств, юрист-
ки i дизайнерки, блогери i журналiстки... Кожна з цих жiнок не 
лише робить свiй внесок у те, щоб наша країна у цей трагiчний 
час жила повноцiнним життям i перемагала, а й примудряється 
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креа-реа
Музичний подарунок від SKYLLER

Тепле спілкування лауреаток: Тетяна 
Ліптуга і Марина Запорожченко 

Лауреатки – членкині Асоціації «Дія» Олена 
Лісеєнко, Олена Жевець і Наталія Делієва
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Оксана Чернова, Іван Ліптуга, Наталя Терехова, Марина і Денис Сердіченко

Неля Фоміцька, Кармелла Цепколенко, Марина Русяєва та ігуменя Серафима

Людмила Ткаченко й Ірина 
Стрелковська – давні знайомі 

Анна Домбровська і Ірина Сідорук – 
«відповідальні за красу»

Господарка центру «УНІОН» Арсенія 
Покровська і член оргкомітету рейтингу 
Марина Жигалюк

Вихованиці модельної агенції «Royal Family Models» показали модне шоу 

Олена Бортнікова (у центрі) зі 
студентами коледжу мистецтв – 
учасниками ансамблю «Данко» 
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оберiгати свою родину, виховувати дiтей. А у багатьох з них за-
раз сини, брати, чоловiки чи близькi люди – у лавах захисникiв... 
Тож у залi не раз звучало «Слава Українi» i у вiдповiдь дружне го-
лосне «Героям слава!».

...Дiї генераторiв, на щастя, вистачило i для артистич-
них виступiв лауреаток рейтингу – спiвачки Валерiї Кудря-
вець (творчий псевдонiм SKYLLER), учасницi Нацiонального 
вiдбору конкурсу «Євробачення 2024», i Анастасiї Павлiшиної, 
неодноразової чемпiонки свiту та Європи зi степу, а також 
ансамблю «Данко» Одеського фахового коледжу мистецтв 
iменi К.Ф. Данькевича (величезна подяка за пiдтримку за-
ходу директорцi цього славного закладу Оленi Бортнiковiй – 
неодноразовiй лауреатцi рейтингу успiшних жiнок Одещини).

Вдалося навiть не вiдмiнити запланованi моднi дефiле вiд 
двох iнших лауреаток рейтингу – Марини Овчаренко, очiльницi 
модельної агенцiї «Royal Family Models», та Олени Гейдер, 
засновницi i креативного директора нiшевого бренду жiночого 
одягу Maison Sophy G, волонтерки...

...Численнi позитивнi вiдгуки лауреаток i гостей церемонiї, 
адресованi органiзаторам особисто чи опублiкованi у соцмере-
жах, переконливо засвiдчили: попри все, i рейтинг, i святкову 
церемонiю нагородження варто було проводити! 

Звичайно, нi святкової церемонiї, нi квiтiв та подарункiв 
лауреаткам не було б без потужної пiдтримки друзiв i 
партнерiв Пiвденноукраїнського Медiа Холдингу.

Генеральний партнер рейтингу – торговельна мар-
ка Кока-кола. Ще один провiдний партнер – Мiжнародний 
культурний центр UNION, у якому й вiдбулися урочистостi.

У залi та в холi гостей частував Торговий дiм «Вина свiту». 
Партнерами церемонiї виступили Одеське вище професiйне 
училище морського туристичного сервiсу (директор – Сергiй 
Бiлоконенко) та модельна агенцiя «Royal Family Models». Це їх 
гарнi, добре навченi i вихованi дiвчата i хлопцi обслуговували 
гостей за столами, а також допомагали пiд час нагородження.

Генеральний директор охоронного агентства «Самсон 
Групп-06», депутат Одеської обласної ради, доброволець-
тероборонiвець Андрiй Бабенко пiдготував свої особистi 
подарунковi набори. Косметична компанiя DIANGE (за-
сновник – Дмитро Хандусенко) та український бренд одя-
гу Lior (засновниця – лауреатка рейтингу Дар’я Кочурiна) на-
дали коштовнi подарунки для переможниць в деяких окремих 
номiнацiях. Цi двi компанiї та агентство «Самсон Груп-06» також 
надали у подарунок усiм жiнкам свої сертифiкати, як i Just Right 
Snacks – крафтовий виробник натуральних м’ясних снекiв.

Усi жiнки отримали подарунки вiд компанiї «Strateg» – 
провiдного українського виробника настiльних iгор i наборiв 
для творчостi (засновник i гендиректор – Олександр 
Сивак). Перший Український Мiжнародний Банк пода-
рував вишуканi светри-худi для переможниць у номiнацiї 
«Благодiйна та волонтерська дiяльнiсть» (адже саме цим 
жiнкам часто доводиться перебувати в дорозi!), а також готує 
для лауреаток свої картки. Одна з лауреаток, власниця i ди-
зайнерка бренду «Атмосфера» Iрина Сивак подарувала 
чудовi великоднi композицiї освiтянкам, а Музей шоколаду – 
квитки на вiдвiдування i солодощi – всiм лауреаткам.

Окрема подяка – за квiти для учасниць, якi надав за 
собiвартiстю концептуальний бутiк флористики та декору-
вання VARVARA (засновниця – Олена Константiнова).

Усiх лауреаток з дипломами запросили на фотосесiю 
до брендвола, бiля якого на них чекала Ангелiна 
Тарасенко, одна з найкращих одеських фотографiв. Устат-
кування для освiтлення фотозони безкоштовно надала 
фiрма «Konon Rocks studio» (https://www.instagram.com/
konon_rocks_studio?utm_source=ig_web_button_share_
sheet&igsh=ZDNlZDc0MzIxNw==). 

Iнформацiйнi партнери: Пiвденноукраїнський Медiа 
Холдинг, iнформацiйне агентство «Одеса-медiа», журнал 
«Фаворит удачi».

ПППООООДДДДЯЯККККАААА ВСССIММММ,, ХХХТТОООО 
ППIДДДТТТРРИИИИММММУУУВВААААВ I НННААААДДДИИИИХХААААВВВ!
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Їх знають усі! Оксана Рокунець-Сорочан, 
Таміла Афанасьєва і Лариса Соколік

Дефіле бренду Maison Sophy G від Олени Гейдер
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100 УСПIШНИХ ЖIНОК ОДЕЩИНИ
Марiя Гудима

Фото: Олег Владимирськийд р
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КОМПОЗИТОРКА КАРМЕЛЛА ЦЕПКОЛЕНКО – ПРОФЕСОРКА ОДЕСЬКОЇ НАЦIОНАЛЬНОЇ 
МУЗИЧНОЇ АКАДЕМIЇ IМЕНI А.В. НЕЖДАНОВОЇ ТА ЗАВIДУВАЧКА КАФЕДРИ ТЕОРIЇ 
МУЗИКИ I КОМПОЗИЦIЇ, ФУНДАТОРКА I НЕЗМIННА АРТ-ДИРЕКТОРКА МIЖНАРОДНОГО 
ФЕСТИВАЛЮ СУЧАСНОГО МИСТЕЦТВА «ДВА ДНI I ДВI НОЧI НОВОЇ МУЗИКИ», СЕКРЕТАР 
ПРАВЛIННЯ НАЦIОНАЛЬНОЇ СПIЛКИ КОМПОЗИТОРIВ УКРАЇНИ, IНIЦIАТОРКА СТВОРЕННЯ 
ТА ГОЛОВА ПРАВЛIННЯ МIЖНАРОДНОЇ ГРОМАДСЬКОЇ ОРГАНIЗАЦIЇ «АСОЦIАЦIЯ «НОВА 
МУЗИКА» – УКРАЇНСЬКОЇ СЕКЦIЇ МIЖНАРОДНОГО ТОВАРИСТВА СУЧАСНОЇ МУЗИКИ 
(ISCM). ФУНДАТОРКА ПЕРШОЇ НА ПIВДНI УКРАЇНИ ШКОЛИ МОДЕРНОЇ МУЗИКИ, ЯКА 
ДАЛА ПУТIВКУ В ТВОРЧЕ ЖИТТЯ БАГАТЬОМ ВIТЧИЗНЯНИМ КОМПОЗИТОРАМ.

КАРМЕЛЛА

ЦЕПКОЛЕНКО:
«ВВАЖАЮ, ЩО КОМПОЗИТОР 
МАЄ ЗАЛИШАТИСЯ 
НА СВОЇЙ ЗЕМЛI»

 Удар гонгу - це традиційний старт фестивалю «2D&2N new music»
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З ансамблем «Senza Sforzando», який створив 
і очолює Олександр Перепелиця-молодший, 
син  Кармелли Цепколенко
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У 2006-му талановитiй одеситцi було присвоєне почесне 
звання «Заслужений дiяч мистецтв України», а цього року 
вона стала лауреаткою Нацiональної премiї України iменi 
Тараса Шевченка. Звiсно, найтитулованiша i найбiльш зна-
на у свiтi одеська композиторка є неодноразовою лауреат-
кою щорiчного рейтингу успiшних жiнок Одещини.

У розмовi з панi Кармеллою ми дiзналися про те, за якi 
саме твори вона удостоєна найвищої державної нагороди 
в номiнацiї «Музичне мистецтво», якi обставини передува-
ли їх створенню i загалом про творчiсть у час вiйни.

– Кармелло Семенiвно, наскiльки я знаю, велику вiйну 

ви зустрiли вдома, в Одесi, хоч вам часто доводиться бувати 

за кордоном, брати участь у фестивалях чи працювати у журi 

конкурсiв... 

– Добре пам’ятаю свiй день народження 20 лютого 2022 
року i розмови, що вiйна може розпочатися саме цього дня. 
Нiхто не уявляв, як це буде, хоча перша фаза вiйни розпо-
чалася ще в 2014-му. Звичайно, проходила iнформацiя, що 
таке може статися, але в душi в це не вiрилося. I коли по-
чалося повномасштабне вторгнення, ми всi були в шоцi, у 
цiлком неадекватному станi. Особисто до мене було безлiч 
дзвiнкiв iз Швейцарiї, Нiмеччини, iнших країн, вiд музикантiв 
i пересiчних людей, з якими я була знайома ранiше. Пропону-
вали свою допомогу, запрошували до себе... Та я вважаю, що 
композитор має залишатися на своїй землi i боротися з воро-
гом своєю зброєю – музичними творами. Тому я не вагалася 
нi секунди i залишилася вдома. Я український композитор, i 
роблю свою справу тут.

Перед вiйною я працювала над другою частиною Симфонiї 
№ 7 для великого оркестру, а коли почалася повномасштаб-
на вiйна, закрила партитуру. Кiлька тижнiв була у розпачi... 
Та потiм взяла себе в руки i почали працювати – повернула-
ся до своєї симфонiї. Аж одного разу почула тупiт на другому 
поверсi нашого будинку. До мене прибiгли члени ансамблю 
«Senza Sforzando», з яким творчо спiвпрацюю вже не один 
рiк: «Напишiть щось для нас, все одно ми всi тут, разом, буде-
мо репетирувати, вчити твори». Так з’явилася написана саме 
для цього колективу кантата «Читаючи iсторiю» за поезiєю 
нашої видатної сучасницi – української письменницi Оксани 
Забужко. У нашiй домашнiй студiї було здiйснено вiдеозапис 
i розмiщено його на платформi YouTube (https://youtu.be/
flgMnWToWGs) та у соцiальних мережах. За кiлька днiв запис 
зiбрав понад тисячу переглядiв i отримав багато схвальних 
вiдгукiв iз рiзних країн свiту. Потiм твiр виконувався багато 
разiв в Українi та за її межами.

– Пiд час вiйни ви створили своєрiдну авторську вiйськову 

стратегiю пiд назвою «Українськi мисткинi зi своєю зброєю». 

Що це за iнiцiатива?

– Головний пункт цiєї стратегiї – боротися з ворогом 
своєю зброєю, тобто художнiми творами. Для мене вiйна 
сфокусувала головнi напрямки розвитку нацiональної культу-
ри: з одного боку – вiддзеркалення почуттiв, переживань, що 
вiдображають жахiття вiйни, а з iншого – змiцнення духу тих, 
хто бореться. До моєї стратегiї приєдналися українськi ком-
позиторки Алла Загайкевич, Кiра Майденберг-Тодорова, Ган-
на Копiйка та Асматi Чiбалашвiлi. Так виникла творча програ-
ма жiнок-композиторок i поетес, твори яких були обумовленi 
вiйною. Художня глибина i значущiсть творчого задуму 
цих творiв, пов’язаних iз вiдображенням в асоцiативнiй 
формi жахiть вiйни i водночас стiйкостi українського наро-
ду, органiчне поєднання найкращих європейських музичних 

традицiй iз засадами креативного музичного мислення створи-
ли новий напрямок у мистецтвi, народженому вiйною.

Перший мiй твiр, представлений на премiю Шевченка, – «Чи-
таючи iсторiю» – якраз був з цiєї програми. Потiм я написала ще 
один твiр на замовлення австрiйського вокального квартету «das 
Ensemble REIHE Zykan +» на вiршi Сергiя Жадана з книги «Життя 
Марiї» – «Звiдки ти, чорна валко, пташина зграє?» в перекладi на 
нiмецьку. Перше оприлюднення твору вiдбулося 3 жовтня 2022 
року у виконаннi вiдомого австрiйського ансамблю «REIHE Zykan+» 
у SCHLAINING CASTLE – Шльонському замку федеральної землi 
Бургенланд на святковому заходi «40 рокiв Австрiйському центру 
вивчення проблем миру та врегулювання конфлiктiв ASPR». Се-
ред присутнiх було багато вiдомих полiтикiв, в тому числi федераль-
ний президент Австрiї. Було кiлька прем’єр у Вiднi, а потiм цей твiр 
увiйшов до репертуару ансамблю i виконується дуже часто.

– А наступним, певно, став твiр в улюбленому вами жанрi ду-

ель-дует, який також був номiнований на Шевченкiвську премiю?

– Саме так! Дещо згодом прийшло замовлення зi Швейцарiї 
вiд дуету – скрипальки Ґабрiель Бруннер i контрабасиста Iвана 
Нестiча. Для яких я написала Дуель-Дует №14. Прем’єра вiдбулася 
в Бернi. Зазначена композицiя продовжує основну iдею циклу 

дуель-дуетiв – змагання мiж iнструментами. Вона вiдображає 
внутрiшнiй стан художника пiд час бомбардувань у рiдному мiстi 
Одесi. Твiр вiртуозний, технiчно складний, бо комплексами звукiв 
передаються найрiзноманiтнiшi емоцiї начебто двох свiдкiв вiйни – 
скрипки та контрабаса, якi змагаються у висловленнi своїх 
почуттiв. У цьому творi закарбовано слоган, що став привiтанням 
пiд час вiйни «Слава Українi», який виконавцi вимовляють по 
черзi пiд час гри по звуках-лiтерах: С-л -а -в -а   У-к -р -а -ї -н -i.

I вже пiсля цього було замовлення для фестивалю у Кишиневi, 
для якого я зробила другу редакцiю своєї 5-ї Симфонiї. Перше опри-
люднення вiдбулося в столицi Молдови 21 жовтня 2022 року на 
31-му Мiжнародному фестивалi «Днi Нової Музики» (виконавцi – 
Симфонiчний оркестр Нацiональної фiлармонiї iм. Сергiя Лунче-
вича, художнiй керiвник i головний диригент – Михайло Агафiца).

– А як саме вiдбулося подання на найпрестижнiшу держав-

ну премiю?

– Подати твори, написанi в перiод повномасштабної вiйни, 
на Шевченкiвську премiю менi запропонувала Нацiональна 
спiлка композиторiв України. I, чесно кажучи, я вагалася, але 
все ж наважилася подати. Для мене була велика честь отримати 
цю найвищу державну нагороду, яка свiдчить про визнання мого 
внеску в розвиток сучасної української музики.

– Це честь не лише особисто для вас, а й для всiєї Одеси, для 

вашої alma mater – Одеської нацiональної музичної академiї. З 

радiстю приєднуємося до всiх вiтань i бажаємо вам нових твор-

чих звершень! 

«ПОДАТИ ТВОРИ, НАПИСАНI «ПОДАТИ ТВОРИ, НАПИСАНI 
В ПЕРIОД ПОВНОМАСШТАБНОЇ В ПЕРIОД ПОВНОМАСШТАБНОЇ 
ВIЙНИ, НА ШЕВЧЕНКIВСЬКУ ВIЙНИ, НА ШЕВЧЕНКIВСЬКУ 
ПРЕМIЮ, МЕНI ЗАПРОПОНУВАЛА ПРЕМIЮ, МЕНI ЗАПРОПОНУВАЛА 
НАЦIОНАЛЬНА СПIЛКА НАЦIОНАЛЬНА СПIЛКА 
КОМПОЗИТОРIВ УКРАЇНИ. ДЛЯ МЕНЕ КОМПОЗИТОРIВ УКРАЇНИ. ДЛЯ МЕНЕ 
ВЕЛИКА ЧЕСТЬ ОТРИМАТИ ЦЮ ВЕЛИКА ЧЕСТЬ ОТРИМАТИ ЦЮ 
НАЙВИЩУ ДЕРЖАВНУ НАГОРОДУ».НАЙВИЩУ ДЕРЖАВНУ НАГОРОДУ».
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«МОБIЛIЗАЦIЯ МАЄ 
ВIДБУВАТИСЯ ВЖЕ 
З 20 РОКIВ. МИ 
ЗАНАДТО БАГАТО 
ВТРАТИЛИ ЧАСУ»

ТАРАС

ЧМУТ:

ПЕРСОНАПЕРСОНА

РАНIШЕ 
БАГАТО ХТО 

СТАВИВСЯ ДО ВЕТЕРАНА 
АТО ТАРАСА ЧМУТА ДОСИТЬ 

КРИТИЧНО ЧЕРЕЗ ЙОГО НЕПРИЄМНI 
ПРОГНОЗИ ЩОДО ВIЙСЬКОВОЇ АГРЕСIЇ РОСIЇ.

ЗА МIСЯЦЬ ДО ПОВНОМАСШТАБНОГО 
ВТОРГНЕННЯ НА ОДНОМУ З 

ТОК-ШОУ ЧМУТ РIЗКО ЗАПИТУВАВ 
ТОДIШНЬОГО МIНIСТРА 

ОБОРОНИ ОЛЕКСIЯ РЕЗНIКОВА 
ПРО ТЕ, ЯК УКРАЇНА ЗБИРАЄТЬСЯ 

ПРОТИДIЯТИ РОСIЙСЬКИМ 
РАКЕТНИМ УДАРАМ I ТОТАЛЬНIЙ 

ПЕРЕВАЗI В ПОВIТРI В РАЗI 
ВЕЛИКОЇ ВIЙНИ. «ПАНЕ ТАРАСЕ, 

НЕ МОЖУ НАВIТЬ КОМЕНТУВАТИ 
ВАШЕ ПИТАННЯ, ЯКЕ ЗАРЯДЖЕНЕ 

ТАКИМ АПОКАЛIПТИЧНИМ 
НАСТРОЄМ», – З ПОДИВОМ У 

ГОЛОСI ПОЧИНАВ ТОДI СВОЮ 
ВIДПОВIДЬ РЕЗНIКОВ.

ЗАРАЗ ДО ДУМОК ТА АНАЛIЗУ 
ЧМУТА ДОСЛУХАЮТЬСЯ ЗНАЧНО 

УВАЖНIШЕ – ПОЧИНАЮЧИ 
ВIД КОРИСТУВАЧIВ СОЦМЕРЕЖ 
ЗАКIНЧУЮЧИ ПРАЦIВНИКАМИ 

ГЕНШТАБУ.
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Тарас Чмут – ветеран АТО, з 2020 року очолює один 
iз найбiльших благодiйних фондiв України – «Повернись 
живим», який має право на закупiвлю летальної зброї. 
Останнiми роками керiвник «ПЖ» регулярно потрапляє в 
рейтинги найвпливовiших українцiв. Зокрема Чмут є у спи-
ску ста лiдерiв України вiд «Української правди».

В iнтерв’ю «УП» Чмут детально описує поточну ситуацiю на 
фронтi, аналiзує пiдготовку росiйських вiйськ до чергового 
наступу, критикує те, як вiдбувається мобiлiзацiя в Українi.

У ходi бесiди голова «Повернись живим» розповiдає про 
потреби армiї, закликає суспiльство не робити передчасних 
висновкiв щодо роботи головкома ЗСУ Олексадра Сирсько-
го та висловлюється про майбутнє Валерiя Залужного.

Також Тарас Чмут вiдверто дає оцiнки щодо пiдтримки 
України з боку Заходу.

«ТРЕБА ПАМ’ЯТАТИ, 
ЩО ВОРОГ МОЖЕ ПОВЕРНУТИСЯ 
ДО КИЄВА»

– Почнемо з головного – як загалом ти оцiнюєш поточну 

ситуацiю на фронтi?

– Те, що вiдбувається зараз, – це певна патова ситуацiя, 
оскiльки швидко захопити Україну росiянам не вдалося, вони 
не змогли залякати нас силою, ядерною зброєю, техногенними 
ударами, блекаутами. Збити повнiстю захiдну пiдтримку їм теж 
не вдалося. I, як результат, росiяни перейшли в ту гру, в якiй себе 
найкраще почувають, – гра в довгу.

Що вiдбувається у нас? Ми маємо рiзне бачення з дея-
кими захiдними партнерами по вiйнi, бачимо дивнi процеси 
всерединi країни, якi виливаються у внутрiшньополiтичне про-
тистояння. Я зараз говорю про повну iмпотенцiю парламенту, 
про тиск на весь бiзнес, про абсолютно деструктивну поведiнку 
правоохоронних органiв i спецслужб.

А на цьому фонi росiяни проводять якiсне iмпортозамiщення 
важливих компонентiв для зброї й технiки, готуються до чергової 
мобiлiзацiї, готують 300 тисяч людей на лiто. I їм треба щось про-
тиставити.

На деяких дiлянках ми вiдбиваємо територiї, на деяких 
дiлянках, на жаль, втрачаємо територiї, на деяких героїчно 
тримаємо плацдарм, намагаємося тиснути там, де можемо.

Але вже 2024 рiк. Вiйна почалася 10 рокiв тому, йде третiй 
рiк великої вiйни. На скiльки нас вистачить?

У Києвi вже багато хто думає, що ми вже виграли, а хтось за-
був, що вiйна триває. А треба пам’ятати, що вона може повер-
нутися сюди. Нам не можна потрапляти в ту бульбашку iлюзiї, 
в якiй була Росiя перед початком повномасштабного втор-
гнення. Адже саме це призвело до її поразки на першому етапi 
повномасштабної вiйни. I значною мiрою призведе, я дуже 
сподiваюся, до майбутньої поразки в довгостроковiй перспективi.

– Не так давно Вiталiй Кличко сказав, що Київ залишається 

цiллю Росiї. Як Київ готується до того, що Росiя може спробувати 

йти на столицю?

– Це не тiльки питання готовностi Києва, а питання готовностi 
країни загалом. З хорошого, то за останнi мiсяцi ми дуже якiсно 
взялися за пiдготовку iнженерно-фортифiкацiйних лiнiй оборо-
ни. Фактично вiд Житомирщини й до Одещини. Насправдi це те, 
що треба було робити ще в 2015 роцi. Але, на жаль, до нас до-
ходить пiзно.

Чи готовий зараз Київ? У порiвняннi з 2022 роком Київ гото-
вий в рази краще. Але i росiяни можуть бути готовi в рази краще. 
I це вже не буде колона омону чи росгвардiї, яка зi щитами для 
розгону акцiй протесту спокiйненько на вантажiвках рухається 

в бiк столицi. Якщо це станеться, то може бути повноцiнний 
комбiнований наступ – все, як у книжках пишуть.

Чи вiрю я в наступ на Київ? Я не знаю (робить паузу). Да-
вайте виходити з можливих гiрших сценарiїв i краще готуватися 
до них. Якщо наступу не трапиться – чудово, значить, можливо, 
наша пiдготовка посприяла цьому. А якщо воно станеться – то 
ми будемо знати, що зробили все, що змогли.

– Зараз в iнформацiйному полi багато уваги прикуто до Хар-

кова, Запорiжжя та Сум. Вiдповiдно з’являється все бiльше IПСО 

в соцмережах, про якi говорять офiцiйнi особи. Яка реальна 

ситуацiя по цих мiстах?

– Вони ближче географiчно, тому про них i говорять. Напри-
клад, щоб дiйти до околиць Києва, треба пройти Чернiгiвщину i 
Київщину. А до Харкова – це всього нiчого.

Чи є загроза, про яку ти запитуєш? Очевидно, є, бо там 
прилiтає щодня, вони знаходяться в зонi ураження рiзних 
засобiв.

Наприклад, Харкiв, який розташований на вiдстанi засто-
сування реактивних систем залпового вогню, – там ви не роз-
горнете Patriot, бо його знищать, перенаситивши канальнiсть 
(кiлькiсть цiлей, якi можна одночасно обстрiлювати, – «УП») 
рiзними засобами. Вiдстань насправдi дуже важлива.

Наведу приклад – це Миколаїв i Херсон. Коли звiльнили Хер-
сон, Миколаїв ожив. Чому? Бо збiльшилася вiдстань. Херсон, на 
жаль, щодня отримує якiсь удари, i вiн знаходиться тепер у зонi 
ризику. Але за рахунок вiдстанi Миколаївська область почала 
вiдновлюватися.

«ЯКБИ БУЛА ДОСТАТНЯ КIЛЬКIСТЬ 
ЛЮДЕЙ, ВIЙНА БУЛА Б ЗОВСIМ 
IНШОЮ ЗАРАЗ»

– Володимир Зеленський нещодавно заявив, що Росiя 

готується до чергового наступу на травень або на червень. Яким 

може бути цей наступ?

– Про потенцiал ми вже говорили – це додатково 300 ти-
сяч мобiлiзованих. Де вiн буде прикладений? На Херсонщинi, на 
Запорiжжi, на Донеччинi, Луганщинi, Харкiвщинi, Чернiгiвщинi, 
в цiлому по пiвночi чи розмазаний по всьому фронту – я не знаю 
i не певен, що хтось зараз знає. Думаю, що росiяни самi зараз 
формують ще плани.

– Паралельно з пiдготовкою наступу Росiя почала 

обстрiлювати енергетичну iнфраструктуру України. Чого вони 

прагнуть досягти цими атаками?

– На сьогоднi нам вибили маленьку частину транспортної 
мережi з точки зору електроенергiї i доволi вiдчутно з точки зору 
генерацiї. Я не буду озвучувати вiдсотки чи об’єкти, в новинах плюс –
мiнус це все є. Але якби такi атаки вiдбувалися, наприклад, узимку 
i ми би отримали велику соцiальну проблему, коли люди замерза-
ють, – це вимагало би вiд Заходу дiєвої i швидкої реакцiї.

А що ми бачимо зараз? Нiчого взагалi. Попереду лiто. Лiтом 
споживання електрики росте, тому що потрiбно охолоджувати 
все. Далi осiнь. Як ми зайдемо в цю зиму? Буде точно важче, нiж 
попереднього року.

– Давай поговоримо про нашi сильнi сторони. У чому зараз 

ми сильнiшi за росiян?

– У тому, що на багатьох дiлянках ми перебуваємо в оборонi, 
а в оборонi завжди простiше. В тому, що ми можемо робити 
комбiнованi удари на глибину до пiвтори тисячi кiлометрiв. Росiя – 
велика країна, а ППО всiм не прикриєш, i цiлi для нас будуть зна-
ходитися завжди, це для нас плюс.
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В тому, 
що у нас є 

в о л о н т е р с ь к и й 
рух. Це важливо, бо вiн 

швидкий, доволi об’ємний з 
точки зору коштiв i ресурсу. У воро-

га цього немає. Далi ми сильнiшi з точки 
зору доступу до технологiй свiту, де у росiян про-

блеми. Але це не значить, що цi всi канали для них 
заблокованi. Сильнiшi з точки зору зв’язку на тактичнiй 

ланцi, в ситуацiйнiй обiзнаностi на полi бою.
I я би сказав, що сильнiшi в якостi людей i мотивацiї. Але тре-

ба бути вiдвертим – у них також є доволi професiйнi люди.

– Коли тебе запитують про потреби армiї, ти зазвичай 

вiдповiдаєш: «Треба всього i багато». Але якщо говорити про 

прiоритети – чого найбiльше потребує вiйсько зараз?

– Люди – це прiоритет номер один. Немає людей – немає 
всього решти. Якби була достатня кiлькiсть людей, вiйна була б 
зовсiм iншою зараз. Якщо зводити все до матерiальних потреб, 
то найперше – це боєприпаси всiєї номенклатури. В прiоритетi 
артилерiйськi снаряди, мiнометнi мiни, далекобiйнi засоби ура-
ження тактичного й оперативно-тактичного рiвня, хотiлося б i 
стратегiчного рiвня. Далi: бронетехнiка, БТР, БМП. В цьому спи-
ску не буде танкiв, на мою думку, зараз це не прiоритетне.

Потрiбен також медично-евакуацiйний транспорт, засоби 
радiотехнiчної боротьби. Тут не буде безпiлотникiв-розвiдникiв, 
оскiльки ми доволi непогано i гарно насичуємо їх з боку держави, 

о

«ЛЮДИ – ЦЕ ПРIОРИТЕТ НОМЕР «ЛЮДИ – ЦЕ ПРIОРИТЕТ НОМЕР 
ОДИН. НЕМАЄ ЛЮДЕЙ – НЕМАЄ ОДИН. НЕМАЄ ЛЮДЕЙ – НЕМАЄ 
ВСЬОГО РЕШТИ. ЯКБИ БУЛА ВСЬОГО РЕШТИ. ЯКБИ БУЛА 
ДОСТАТНЯ КIЛЬКIСТЬ ЛЮДЕЙ, ДОСТАТНЯ КIЛЬКIСТЬ ЛЮДЕЙ, 
ВIЙНА БУЛА Б ЗОВСIМ ВIЙНА БУЛА Б ЗОВСIМ 
IНШОЮ ЗАРАЗ».IНШОЮ ЗАРАЗ».

волонтерiв, 
партнерiв.

Ще потрiбнi ко-
лективне пiхотне озброєн-

ня, транспорт, логiстика, iнженер-
на технiка. А далi все iнше – там 

безмежнi потреби всього.

«КОЛИ ЗАЛУЖНИЙ ГОВОРИВ ПРО 
НОВИЙ ВИНАХIД НА ВIЙНI, ТО МАВ 
НА УВАЗI БЕЗПIЛОТНI ТЕХНОЛОГIЇ»

– Колишнiй головнокомандувач ЗСУ Валерiй Залужний у 

колонцi The Economist писав: «Щоб уникнути затяжної вiйни, 

Українi потрiбен новий унiкальний технiчний, технологiчний про-

грес, стрибок. Нам потрiбно щось нове, на кшталт пороху, який 

винайшли китайцi, яким ми досi вбиваємо один одного». Про 

який новий винахiд може йти мова, на твою думку?

– На думку головкома Залужного, це мали бути FPV i в 
цiлому безпiлотнi технологiї на полi бою. Я мав довгу розмову 
про це з ним.

Залужний вбачав у цiй технологiї величезний потенцiал, завдя-
ки якому ми могли би нiвелювати росiйську кiлькiсну перевагу в 
людях, у технiцi, в озброєннях, у тактичнiй глибинi, виграючи час.

Пiд це головком хотiв формувати командування безпiлотних 
сил, пiд це вiн хотiв формувати 100 рот так званих «Рубакiв» – 
рот ударних безпiлотних авiацiйних комплексiв, пiд це вiн хотiв 
формувати ту саму армiю дронiв – мiльйон плюс FPV i виробiв 
iнших платформ.

– Коли читав колонку Залужного, то думав, що вiн мав на 

увазi штучний iнтелект. Чи розвиток штучного iнтелекту може 

змiнити хiд вiйни?

– Вiн трансформує застосування тiєї чи iншої технiки 
озброєння. Але наразi, щоб прямо змiнити хiд вiйни – нi, я не 
бачу такого потенцiалу в короткостроковiй перспективi.

– Як зараз штучний iнтелект застосовується на полi бою?

– (Замислюється.) Є дуже багато команд, якi працюють 
над оптичними системами навiгацiї, над системами автоза-

ПЕРСОНАПЕРСОНА
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хоплення, розпiзнавання i донаведення на цiль. Це потроху 
впроваджується на полi бою обома сторонами.

До речi, що б ще можна робити? Скажiмо, автоматизувати за-
стосування FPV i мiнiмалiзувати там людський чинник. Але на кож-
ному з етапiв там купа питань, проблем, i воно не так все супер 
просто, як може здаватися. I завжди на будь-яку дiю з’являється 
протидiя. Це одвiчна боротьба бронi й снаряду. На товстiшу броню 
з’являється кращий снаряд, на кращий снаряд з’являється якась 
нова комбiнована броня. Той, хто швидше переадаптується, той, 
хто швидше переналаштовується, той, хто гнучкiший, оперативнiший, 
не боїться пробувати i шукати, – той i виграє.

– До речi, про Залужного. Як ти поставився до його 

звiльнення?

– (Робить паузу.) Я не пам’ятаю вже (посмiхається).

– Як новий головнокомандувач Сирський проявляє себе за-

раз у роботi?

– Iнакше, анiж Залужний. Я б не хотiв зараз нiкого i нiчого 
оцiнювати (дратується).

Тому що про посадових осiб треба говорити за результа-
тами перебування, а не в момент призначення на посаду. В 
суспiльствi було дуже багато бурлiння. А я вважаю, що людям 
треба давати нормальну можливiсть проявити i показати себе.

Давайте дамо новому головкому можливiсть реалiзувати 
своє бачення цiєї вiйни i потiм подивимося, що з цього вийде. 
Можливо, ми дуже сильно здивуємося i переможемо, а можли-
во, буде навпаки.

Ми ж нiби всi говоримо про українських бойових генералiв, 
якi багато рокiв на бойових посадах в українськiй армiї вою-
ють iз росiянами. Тут всi мають бути хорошими. А в нас чомусь у 
суспiльствi це дуже дивно сприйнялося, як менi здається.

– Звiльняти чи не звiльняти головкома – це справа прези-

дента, абсолютне конституцiйне його право. Але чи розумiєш ти 

мотивацiю Зеленського щодо замiни головкома?

– Це його вiдповiдальнiсть. Як на мене, президент справдi 
недостатньо пояснив суспiльству мотивацiю, тут погоджуюся.

Але як людина, яка по роботi дотична до рiзних посадо-
вих осiб у цiй країнi, очевидно, я маю якесь уявлення, чому так 
вiдбулося. Чи готовий я це публiчно озвучувати? Нi, не готовий, 
тому що – а нащо це все?

– Коли тебе ранiше запитували про полiтичний потенцiал За-

лужного, ти завжди вiдповiдав: «Вiн на 100% занурений у вiйну». 

Тепер Залужний списується з армiї i йде на дипломатичну служ-

бу. Чи правильно я розумiю, що Офiс президента своїми дiями 

виштовхує колишнього головкома в полiтику?

– (Робить паузу.) Я думаю, що Валерiй Федорович нiколи вже 
не повернеться до вiйськової служби i до вiйни в ролi команду-
вача. Як складеться його майбутня кар’єра, покаже тiльки час.

«МОБIЛIЗАЦIЯ З 25 РОКIВ – О’КЕЙ. 
АЛЕ ВЖЕ ЗАПIЗНО. ТРЕБА ПРИЙМАТИ 
НЕПОПУЛЯРНI РIШЕННЯ»

– Ти згадував про людський резерв. У чому найбiльша про-

блема зараз iз мобiлiзацiєю в Українi?

– З тим, що ми в якийсь момент вибудували некоректну 
iнформацiйну полiтику стосовно цього питання. У багатьох питан-
нях ми дозволяємо працювати росiйським i внутрiшнiм ботофер-
мам, якимось псевдоактивiстам, якi викривляють реальнiсть.

Вiдповiдно ми нормально не караємо за зловживан-
ня в контекстi мобiлiзацiї, гальмуємо рекрутинг, гальмуємо 

децентралiзацiю базової загальновiйськової пiдготовки, 
втрачаємо час на рiвнi парламенту, до якого насправдi в мене 
тут найбiльше питань.

У мене взагалi багато питань до полiтикiв, якi мають прий-
мати полiтичнi рiшення, вiдповiдати за них, якi зараз зайняли 
позицiю страусiв i намагаються кидатися вiдповiдальнiстю один 
в одного – вiд органу влади до органу влади.

Парламент, який мав би в умовах вiйни працювати 
цiлодобово i трансформувати все в цiй країни для того, щоб у нас 
була найкраща країна з точки зору законiв i нормативно-право-
вих актiв, – не може зiбратися на голосування (дратується).

Ми втрачаємо час, який нам забезпечують сотнi тисяч 
чоловiкiв i жiнок на полi бою. Цей час не безкiнечний.

– Зеленський пiдписав закон, який зменшує призовний вiк з 

27 до 25 рокiв. Як це вплине на ситуацiю з мобiлiзацiєю?

– Важко сказати (робить паузу). Я зараз скажу жахливу фра-
зу, пiсля якої це iнтерв’ю дуже змiнить все навколо. Але, на мою 
думку, мобiлiзацiя має вiдбуватися з 20 рокiв уже. Ми занадто 
багато втратили часу.

Якщо ми хочемо вижити як країна, ми маємо повернутися 
до вiйни обличчям, прийняти її як реальнiсть i почати з цим щось 
робити. Бо iнакше – все даремно, сотнi тисяч людей, якi заги-
нули, якi скалiченi, якi гинуть сьогоднi, поки ми тут балакаємо. 
Воно все даремно.

Зараз ми неефективнi. Неефективна країна нiколи не пере-
може тоталiтарну, авторитарну жорстку вертикаль сили i приму-
су, в якої є ще й 150 мiльйонiв людей, i величезнi кошти.

– Чи є сенс зменшувати вiк аж до 20? Адже зараз Сирський 

проводить аудит Сил оборони. Офiцiйнi особи виявили, що далеко 

не всi, хто служить у Силах оборони, брали участь у бойових дiях...

– Так не всi мають брати участь у бойових дiях. Чому ремонт-
ник «Хамера» має брати участь у бойових дiях? Його задача – 
ремонтувати пошкодженi машини. Вiн не має брати участь у бо-
йових дiях. Чому оператор радiостанцiї РЕР має брати участь в 
бойових дiях? Вiн не має сидiти в окопi, вiн має робити те, що 
вiн робить. Це не значить, що кожен вiйськовослужбовець цiєї 
армiї має сидiти в окопi.

– Але ж аудит вiдбувається i буде представлений його ре-

зультат. Хiба вiн не вплине на ситуацiю з мобiлiзацiєю?

– Так, вiн вiдбувається. Головна iнспекцiя Мiнiстерства обо-
рони працює, переглядають, хто i де є.

Але ми не знайдемо внутрiшнi резерви для того, щоб до-
укомплектувати частини хоча б до рiвня 80%, ми не знайдемо 
внутрiшнiй резерв для того, щоб провести нормальну ротацiю для 
тих, хто зараз воює, хоча б на рiвнi бригад, по вiдведенню в тил 
на декiлька мiсяцiв. Я вже не кажу про ротацiю i демобiлiзацiю 
тих, хто воює.

Давай ще раз повернемося до початку. 25 рокiв – о’кей, але 
вже пiзно. Нам треба приймати непопулярнi рiшення, або в май-
бутньому нас чекаютимуть ще бiльшi проблеми.

«ВIЙНА БЕЗ ПЕРЕГОВОРIВ 
ЗАКIНЧИТЬСЯ ЛИШЕ ТОДI, 
КОЛИ МИ ВБ’ЄМО 150 МIЛЬЙОНIВ 
РОСIЯН»

– Вiйна – це завжди боротьба ресурсiв. З точки зору забез-

печення в тому об’ємi, яке ми сьогоднi отримуємо вiд захiдних 

партнерiв i яке самi виготовляємо, – скiльки часу Україна мати-

ме можливiсть воювати далi?
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– Якщо пере-
ходимо до тотальної обо-
рони, то 2-3-5 рокiв можемо.

Знову ж, це ж питання i внутрiшньої 
мобiлiзацiї суспiльства з точки зору економiки.

Це i питання до того, що захiдний свiт рiзний – є країни, 
якi дуже багато нас пiдтримують. А є країни, якi недостатньо, а мо-
жуть бiльше. Якщо маленька країна дає, наприклад, 100 мiльйонiв, 
i для неї це дуже великi кошти, а велика дає мiльярд, i для неї це 
нiчого, тут же питання в тому, що тi, хто можуть дати бiльше, не да-
ють, але можуть i для них це нiчого не коштує фактично.

– Яка у «Повернись живим» зараз ситуацiя по зборах?

– Погана. Цей рiк почався не так гарно, як хотiлося, на жаль. 
Але працюємо.

– Чим ти це пояснюєш?

– Економiкою. Бiзнесу важче працювати, людей меншає, 
тому що люди продовжують виїжджати, у людей менше коштiв, 
а кiлькiсть потреб навколо тiльки збiльшується. У кожного хтось 
мобiлiзований, в кожного збоку є свої потреби.

Плюс якщо подивитися на бiзнес, з яким ми працюємо, плюс – 
мiнус всi великi фонди працюють з усiма великими однаковими 
бiзнесами. I йому стає важче, бо i держава на нього тисне.

– Будь-якi вiйни закiнчуються переговорами. На твою думку, 

коли настане момент для переговорiв у цiй вiйнi?

– Дуже складне питання. Можливо, вiн мав би настати 
ранiше. Можливо, в майбутньому ще. А можливо, ми його вже 
не застанемо, я не знаю. В переговори треба заходити з сильної 
позицiї. Вона в нас була ранiше.

– Коли ми зайшли в Херсон?

– Херсон, Харкiв. Вона в нас була в перiод лiта – осенi 
2022-го. Зараз я не певен, що в нас є якась сильна позицiя. За-
раз росiяни мiсяць до мiсяця стають сильнiшими i їхня позицiя 
посилюється. Треба якась глобальна змiна, пiсля чого можна 
про це думати. А зараз треба закопуватися, перезавантажувати 
економiку i тримати оборону.

– А вiйна 
взагалi може 

закiнчитися без пере-
говорiв?

– Тiльки у випадку, якщо ми 
уб’ємо всi 150 мiльйонiв росiян i не за-

лишиться жодного, хто би пiдписав капiтуляцiю 
(посмiхається).

– Генсек НАТО Столтенберг припустив, що Києву, можливо, до-

ведеться йти на поступки Росiйськiй Федерацiї. За його словами, 

Україна сама має вирiшувати, на якi компромiси вона готова пiти. 

Чи не є слова генсека НАТО пiдштовхуванням до переговорiв?

– Прямо пiдштовхуванням – нi. Чи хотiв би захiдний свiт, 
щоб ми вже пiшли домовлятися? Багато країн – так. Їм не тре-
ба наша вiйна. Їм простiше, щоб ми втратили 2-4 областi i щоб 
вони повернулися до свого комфортного старого способу життя.

– На своєму виступi в Давосi Зеленський дуже чiтко пояснював, 

чому не можна допустити заморозки вiйни. А втiм, з огляду на те, як 

сьогоднi складається ситуацiя на фронтi й у свiтi, яка ймовiрнiсть за-

мороження вiйни i чи можемо ми цього не допустити?

– Iмовiрнiсть висока насправдi. Бо нi ми, нi росiяни не мо-
жуть швидко перемогти або досягнути своїх цiлей. Замороз-
ка, менi здається, для нас це може бути перехiдний перiод, 
якби ми витрачали цей час на те, що треба, а не вiдразу ско-
тилися би в полiтичну боротьбу. Росiя в цьому планi значно 
централiзованiша, у них жорстка вертикаль. Там перемир’я – це 
етап значно якiснiшої пiдготовки до наступної вiйни.

Якщо раптом вiдбудеться перемир’я, заморозка або щось 
подiбне, на наступний день вся наша країна мала би вiдразу по-
чати готуватися до наступної великої вiйни.

– Щоб закiнчити нашу розмову, запропоную наступне: свого 

часу Кирила Буданова i тебе так само нашi колеги запитували про 

аналогiї з футбольним матчем на подiї великої вiйни. Минулого 

року ти вiдповiв так: «Зараз десь 30-та хвилина, рахунок 2:2». Як 

би ти зараз провiв таку аналогiю? Перший тайм уже закiнчився?

– (Замислюється.) 3:2 на користь росiян. Йде 45 хвилина.
Автор: Роман КРАВЕЦЬ для «Української правди»

Фото: Назарiй МАЗИЛЮК

«ЯКЩО РАПТОМ «ЯКЩО РАПТОМ 
ВIДБУДЕТЬСЯ ПЕРЕМИР’Я, ВIДБУДЕТЬСЯ ПЕРЕМИР’Я, 
ЗАМОРОЗКА АБО ЗАМОРОЗКА АБО 
ЩОСЬ ПОДIБНЕ, НА ЩОСЬ ПОДIБНЕ, НА 
НАСТУПНИЙ ДЕНЬ ВСЯ НАСТУПНИЙ ДЕНЬ ВСЯ 
НАША КРАЇНА МАЛА НАША КРАЇНА МАЛА 
БИ ВIДРАЗУ ПОЧАТИ БИ ВIДРАЗУ ПОЧАТИ 
ГОТУВАТИСЯ ДО ГОТУВАТИСЯ ДО 
НАСТУПНОЇ ВЕЛИКОЇ НАСТУПНОЇ ВЕЛИКОЇ 
ВIЙНИ».ВIЙНИ».

ПЕРСОНА

48 #138’2024



4949

ФАКТ

МЕТАФОРИЧНИЙМЕТАФОРИЧНИЙ
ЗАКЛИК ЗАКЛИК 

ДО ПРОЗРIННЯ ДО ПРОЗРIННЯ 
вiд вiд 

Михайла РЕВИ
«ПРОЗРIННЯ», АБО «EPIPHANY», – ТАКУ НАЗВУ МАЄ СКУЛЬПТУРА ЗI СТАЛI ТА МIДI 
ВIДОМОГО ОДЕСЬКОГО СКУЛЬПТОРА МИХАЙЛА РЕВИ, ЯКУ НАПЕРЕДОДНI ВЕЛИКОДНЯ 
ВСТАНОВИЛИ НА ДУМСЬКIЙ ПЛОЩI ОДЕСИ. ЦЕ ОСНОВА СПIЛЬНОГО АРТ ПРОЄКТУ 
МИТЦIВ ОДЕСИ Й IТАЛIЇ.

– Ця метафора має не лише образну частину, а й велику 

фiлософську частину, – розповiдає Михайло Рева у сюжетi, зня-
тому телеканалом «Суспiльне Одеса». – Адже людство у рiзних 

релiгiях очiкує на Спасителя, який прийде на землю, i на землi 

настане мир, гармонiя,любов, не буде воєн. Тому цю композицiю 

я придумав у виглядi окулярiв, якi складають двi лiтери ХВ – Хри-

стос Воскрес. Це така метафора на наше прозрiння. Я хотiв би, 

щоб ми всi прозрiли...

Оправа окулярiв – головного елемента скульптури – 
складається з куль, заборонених мiжнародною конвенцiєю. 
Коли вони розриваються у тiлi людини, то за формою нагадують 
моторошнi квiтки. Таких куль, що розiрвалися, на окулярах – 33, 
що теж символiчно, адже саме в такому вiцi Христос зiйшов на 
Голгофу i принiс свою жертву людям. А свято Великодня i христи-
янське твердження «Христос Воскрес» є символом перемоги над 
смертю заради життя та любовi.

Пiсля великоднiх свят скульптура буде представлена на 
Венецiйському бiєнале в Iталiї.

«Прозрiння» є однiєю з понад 20 робiт циклу «Дослiдження 
зла», над яким Михайло Рева працює протягом останнiх двох 
воєнних рокiв. Скульптор дослiджує предмети, що несуть у собi 
енергiю вiйни, трансформуючи їх в новi метафоричнi обра-
зи. Мовою вiзуального мистецтва вiн розповiдає про злочини 
росiйської армiї, використовуючи фрагменти знищеної технiки 
окупантiв, зброї та осколкiв ракет, якi ворог направляє для 
вбивства та руйнування цивiльних об’єктiв.

– Скажу чесно, це непросто – працювати зi смертю, тому що 

кожен шматочок – це шматочок смертi, – коментує митець. – 
I робити з цього композицiї теж непросто. Треба мати якийсь осо-

бливий внутрiшнiй стрижень. Нам треба всiм мати терпiння, вiрити 

в справедливiсть, у добро, i тодi ми всi можемо перемогти зло...
Фото: Сторiнка Геннадiя Труханова у Телеграм
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ПРЕДСТАВНИКИ КИЇВСЬКОГО 
РАЙОННОГО СУДУ М. ОДЕСИ СПIЛЬНО 
З ГО «АСОЦIАЦIЯ СЛIДЧИХ СУДДIВ 
УКРАЇНИ» I КАФЕДРОЮ ЦИВIЛЬНОГО, 
НОТАРIАЛЬНОГО ТА ВИКОНАВЧОГО 
ПРОЦЕСУ НАЦIОНАЛЬНОГО 
УНIВЕРСИТЕТУ «ОДЕСЬКА ЮРИДИЧНА 
АКАДЕМIЯ» ОРГАНIЗУВАЛИ ТРЕНIНГ-
СЕМIНАР «ЕФЕКТИВНЕ ПРЕДСТАВНИЦТВО 
IНТЕРЕСIВ ДИТИНИ В СУДОВОМУ 
ПРОЦЕСI». ЗАХIД БУЛО ПРОВЕДЕНО 
ДЛЯ ПРАЦIВНИКIВ СЛУЖБИ У СПРАВАХ 
ДIТЕЙ ОДЕСЬКОЇ МIСЬКОЇ РАДИ, 
ВIДДIЛIВ ОПIКИ ТА ПIКЛУВАННЯ 
ХАДЖИБЕЙСЬКОЇ, ПЕРЕСИПСЬКОЇ, 
КИЇВСЬКОЇ ТА ПРИМОРСЬКОЇ РАЙОННИХ 
АДМIНIСТРАЦIЙ МIСТА.

Декiлька десяткiв представникiв вищезазначених органiв 
отримали ефективнi поради вiд досвiдчених суддiв, медiаторiв, 
адвокатiв, обговорили болючi питання та знайшли спiльнi 
рiшення тих чи iнших проблем.

Як зазначив голова Київського районного суду м. Одеси 
Сергiй Чванкiн, така зустрiч проводилася вперше, однак надалi 
планується органiзацiя нових тренiнгiв для покращення дiалогу 
та вирiшення нагальних питань.

– Сьогоднi тут зiбралися представники нашого суду, 

працiвники Громадського центру правосуддя, науковцi. 

Ми плануємо робити такi тренiнги постiйно. Потрiбно, щоб 

компетентнi люди допомагали органам опiки обирати правиль-

ний шлях та переслiдувати єдину мету – надавати допомогу дiтям 

у вирiшеннi проблем, якi стоять саме перед ними. Будемо запо-

зичувати досвiд iноземних колег та вибудовувати власну модель 

взаємодiї органiв опiки з судами, – пiдкреслив Сергiй Чванкiн.
Завiдуюча кафедрою цивiльного, нотарiального та виконав-

чого процесу НУ «ОЮА» Неллi Голубєва пiдкреслила, що науковцi 
постiйно пiдтримують подiбнi iнiцiативи та намагаються бути ко-
рисними для суспiльства.

Першою слово взяла суддя Київського районного суду 
м. Одеси Оксана Куриленко, яка наголосила на необхiдностi пра-
вильного оформлення позову до суду, що є невiд’ємною части-

ПРАВО
  Марина Жигалюк

Фото: Тимофiй Мельников

В СУДОВОМУ 
ПРОЦЕСI

ЯК ЕФЕКТИВНО
ПРЕДСТАВЛЯТИ 
IНТЕРЕСИ

ДИТИНИ

ПЕРШИЙ 
ТРЕНIНГ-СЕМIНАР 
НА ТАКУ ТЕМУ 
ПРОЙШОВ В ОДЕСI
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ною будь-якої справи. Суддя розповiла, що найпоширенiшими 
випадками звернення до суду органiв опiки є позови про по-
збавлення батькiвських прав, стягнення алiментiв та про 
вiдiбрання дитини.

Наступною слухачi заслухали суддю Київського райсуду Лю-
бов Калiнiченко, яка розповiла про порядок залучення доказiв 
та допиту свiдкiв пiд час судового процесу.

Адвокатка, медiаторка, голова Комiтету НААУ з питань 
сiмейного права Лариса Гретченко зробила повiдомлення про 
забезпечення позову як iнструменту захисту прав та найкращих 
iнтересiв дитини у спорах мiж батьками. Пiд час свого виступу 
спiкерка торкнулася теми розiрвання шлюбу та як необхiдно при 
цьому поводити себе з дитиною.

Адвокат, доцент кафедри цивiльного, нотарiального та ви-
конавчого процесу, керiвник Громадського центру правосуд-
дя Одеської областi Iлля Бут детально розглянув тему змiни та 
збiльшення позовних вимог, а доктор юридичних наук, профе-
сор кафедри цивiльного, нотарiального та виконавчого проце-
су Наталiя Волкова розповiла, у чому полягає концепцiя забез-
печення «найкращих iнтересiв дитини» за мiжнародним правом 
i законодавством України та як цей принцип вiдтворений у 
судовiй практицi

Наостанок адвокатка та медiаторка, членкиня Центру 
«Адвокат дитини» ВШАУ НААУ, експертка Громадського цент-
ру правосуддя Одеської областi Олена Дришлюк поговорила з 
присутнiми про проблемнi питання захисту найкращих iнтересiв 
дитини пiд час воєнного стану, а заступник голови Київського 
районного суду м. Одеси, кандидат юридичних наук Володимир 
Петренко наголосив на важливостi особистої участi представ-
ника органу опiки i пiклування у судовому засiданнi як сторони 
позивача та окреслив основнi помилки представникiв Служби 
у справах дiтей, органу опiки i пiклування в судових процесах 
(справи щодо позбавлення батькiвських прав та вiдiбрання 
дiтей у батькiв без позбавлення батькiвських прав).

Спiворганiзатор заходу, начальниця Служби у справах дiтей 
Одеської мiськради Юлiя Нiкандрова наголосила на важливостi 
та актуальностi такого тренiнгу-семiнару.

– Для органiв опiки та служб iз захисту дiтей цей захiд 

унiкальний, бо це випадок того, як окрема незалежна гiлка вла-

ди навчає iншу. Ми – суб’єкти взаємодiї, i дуже важко, коли ми 

перебуваємо в конфлiктi. Дуже важко, коли не вистачає знань, 

вмiнь, досвiду, що можуть допомагати професiйно захищати пра-

ва дитини. Київський суд – новатор, i сьогоднi тут якраз тi суддi, 

що займаються сiмейними питаннями. Сьогоднi ми обговори-

ли масу питань, тож маю надiю, що кожен з нас взяв з цього 

тренiнгу щось корисне, – додала Юлiя Нiкандрова. 
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ОДЕСЬКА ЮРИДИЧНА КОМПАНIЯ LEGAL PARTNER ОГОЛОСИЛА ПРО 
ВIДКРИТТЯ НОВОГО ОФIСУ В МОЛДОВI. ЦЕЙ КРОК ЗНАМЕНУЄ СОБОЮ 
ЗНАЧНИЙ ЕТАП У РОЗВИТКУ КОМПАНIЇ, АДЖЕ LEGAL PARTNER ОФIЦIЙНО 
НАБУВАЄ СТАТУСУ МIЖНАРОДНОЇ.

Новостворена юридична компанiя буде працювати в Молдовi пiд назвою Micu & Riabets Legal group i стане 
результатом спiвпрацi Legal Partner з досвiдченим молдовським юристом Вiктором Мiку.

Вiктор Мiку – визнаний професiонал з бiльш нiж 25-рiчним досвiдом роботи в судовiй системi Молдови. Вiн 
обiймав посаду суддi Верховного суду Республiки Молдова, а також очолював Вищу раду магiстратури.

Як розповiдає керівник юридичної компанії Legal Partner Олександр Рябець, вiдкриття Micu & Riabets Legal 
group в Молдовi – це лише перший крок у стратегiї Legal Partner щодо виходу на мiжнародний ринок. Компанiя 
планує подальший розвиток та розширення своєї присутностi в iнших країнах свiту, зокрема в Румунiї. 

ПРАВО

ОДЕСЬКА ЮРИДИЧНА 
КОМПАНIЯ

ВIДКРИЛА ОФIС 
В МОЛДОВI
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ЖУРНАЛ «ФАВОРИТ УДАЧI» ВЖЕ ЗНАЙОМИВ СВОЇХ 
ЧИТАЧIВ З ВIДОМИМ ОДЕСЬКИМ АДВОКАТОМ АРТЕМОМ 
ГРУШАНСЬКИМ I ПРIОРИТЕТАМИ ЙОГО ДIЯЛЬНОСТI. 
ТА НИНI ЦIКАВО ДIЗНАТИСЯ, ЯКI ЗМIНИ СПРИЧИНИЛА 
ПОВНОМАСШАТАБНА ВIЙНА У ЙОГО АДВОКАТСЬКIЙ 
ПРАКТИЦI. ПРО НОВI НЮАНСИ В РОБОТI ЮРИДИЧНОЇ 
СФЕРИ I, ЗОКРЕМА, АДВОКАТУРИ – ЦЯ РОЗМОВА.

АНТОН

ПРАВО
Олена Iванова

ГРУШАНСЬКИЙ: 
«ДЕДАЛI 
БIЛЬШЕ 
ГРОМАДЯН 
ЗВЕРТАЄТЬСЯ 
ДО АДВОКАТIВ 
ЗАВЧАСНО»

зобов’язаний вiдкласти справу доти, 
доки обидвi сторони не з’являться особи-
сто. Звичайно, бувають i заочнi рiшення, 
коли дружина, яка iнiцiює процедуру, 
перебуває в Європi, чоловiк на фронтi, 
а суд через його неявку на засiдання 
здiйснює їхнє розлучення. Однак, якщо 
чоловiк захоче опротестувати це рiшення i 
принесе документи, якi пiдтверджують, що 
вiн був на фронтi, заочний вердикт суду 
стовiдсотково скасують. До речi, виходячи 
з цього, скасують i всi наступнi процедури, 
наприклад, нове замiжжя дружини.

– Часом вiйськовослужбовцi, якi були 

пораненi, змушенi доводити це, щоб от-

римати компенсацiю. Як можна їм допо-

могти?

– Особливiсть таких справ – у 
необхiдностi одержати правильнi до-
кументи про поранення. Тому що iнодi, 
навiть якщо вiйськовослужбовець от-
римав поранення, безпосередньо бе-
ручи участь у бойових дiях, у докумен-
тах можуть написати, що вiн був у тилу, 
у вiдпустцi i там, скажiмо, зламав ногу... 
Тим, хто перебуває на фронтi, важли-
во контролювати оформлення своїх 
документiв, щоби пiсля поранення не ви-
никло якихось юридичних колiзiй. Якщо 
ж людина внаслiдок тяжкого поранення 
була не в змозi думати про довiдки, вона 
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може звернутися за адвокатською допо-
могою. Iснує практика, що дозволяє за 
допомогою адвокатських запитiв отри-
мати необхiднi документи.

– З початку повномасштабного втор-

гнення мiльйони українцiв виїхали за 

кордон. Як зараз виконуються рiшення 

судiв щодо цiєї категорiї людей?

– Уже є приклади, коли шахраї, користу-
ючись вiдсутнiстю людини в Українi, чинять 
протиправнi дiї, можуть заволодiти май-
ном, а виконавча служба виносить якiсь 
незрозумiлi накази i навiть виконує їх. Потiм 
громадяни, якi перебувають за кордоном 
i хочуть, наприклад, продати своє майно, 
раптом у процесi продажу з’ясовують, що на 
їхню власнiсть накладено арешт. I зараз це – 
одна з актуальних проблем, яку потрiбно 
вирiшувати лише у правовому полi.

– З яких питань обов’язково потрiбно 

звертатися до адвоката, щоб уникнути 

проблем у майбутньому?

– Насамперед, з тих, якi стосують-
ся фiнансiв. Заявляю про це, виходячи з 
практики, яку отримав у Нiдерландах, де 
до адвоката звертаються, навiть коли ку-
пують автомобiль. Людина отримує пись-
мовий висновок, як усе має бути оформ-
лено, тобто повну покрокову iнструкцiю 
дiй. У нас таких звернень у рази мен-
ше, хоча це дуже важливо, напри-
клад, при укладаннi договiру на купiвлю 
нерухомостi в будинку, що будується.

Однак маю зауважити, що за-
раз дедалi бiльше наших громадян 
звертається до адвокатiв завчасно – до 
настання якоїсь подiї. Можливо, на це 
певним чином вплинув воєнний стан: у 
людей зараз бiльше пiдстав турбуватися 
про збереження свого майна i загалом 
про свої права. 

– Якими справами вам доводиться 

здебiльшого займатися нинi i чи сталися 

якiсь змiни з 2022 року?

– Я займаюся i кримiнальним, i 
цивiльним правом. Сьогоднi бiльшiсть 
цивiльних справ стосується розiрвання 
шлюбу – в основному це пов’язано з тим, 
що дружини перебувають за кордоном, 
чоловiки – в Українi, тож сiмейнi стосунки 
руйнуються. Також досить популярне виз-
начення мiсця проживання дитини з бать-
ком, оскiльки воно дає чоловiковi право 
на вiдстрочку вiд мобiлiзацiї за наявностi 
вiдповiдного рiшення суду. Нiкуди не 
подiлися спадковi суперечки, кредитнi 
стягнення, арешти рахункiв. Залишилися 
й проблеми з виконавчою службою, коли 
вона дiє не зовсiм законно.

Що ж до кримiнального права. то 
статистика зараз пiшла у бiк вiйськових 
злочинiв – це самовiльне залишен-
ня частини, неявка до ТЦК, ухилення вiд 
мобiлiзацiї та все, що з цим пов’язане.

– Чи є якiсь особливостi в процедурi 

розлучення з огляду на вiйськовий стан?

– В Українi суд може розлучити лю-
дей за вiдсутностi сторiн, але лише за 
взаємною згодою. Чоловiк i дружина ма-
ють хоча б в електронному виглядi звер-
нутися до суду i написати вiдповiдну за-
яву. Якщо ж одна сторона проти, то суд 
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В ОДЕСІ ВІДБУЛАСЯ II РЕГIОНАЛЬНА 
КОНФЕРЕНЦIЯ «МИСТЕЦЬКI ШКОЛИ 
м. ОДЕСИ: ДОСТУПНЕ ОСВIТНЄ 
СЕРЕДОВИЩЕ», ПРИУРОЧЕНА ДО 
ВСЕСВIТНЬОГО ДНЯ ПОШИРЕННЯ 
IНФОРМАЦIЇ ПРО АУТИЗМ 
(WORLD AUTISM AWARENESS DAY), ЯКИЙ 
ЩОРОКУ ВIДЗНАЧАЮТЬ 2 КВIТНЯ.

КОМПЛЕКСНА 
ДОПОМОГА 
I ЗАЛУЧЕННЯ
ДО МИСТЕЦТВА

ДIТИ 
З РОЗЛАДАМИ 
АУТИСТИЧНОГО 
СПЕКТРУ:

В ОДЕСІ ВІДБУЛАСЯ II РЕГIОНАЛЬНА

СУСПIЛЬСТВОСУСПIЛЬСТВО
Iнна IщукIнна Iщук
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Всесвiтнiй день поширення iнформацiї про проблеми аутиз-
му покликаний привернути увагу суспiльства до проблем людей 
з аутизмом i наголосити на важливостi ранньої дiагностики цьо-
го захворювання. Розумiючи всi виклики, перед якими опиня-
ються тисячi сiмей, в яких зростають дiти з аутизмом, департа-
мент культури, мiжнародного спiвробiтництва та євроiнтеграцiї 
Одеської мiської ради спiльно з Державним науково-мето-
дичним центром змiсту культурно-мистецької освiти (м. Київ) 
приєдналися до глобальної iнiцiативи i провели конференцiю 
про iнклюзивну мистецьку освiту, розвиток та соцiалiзацiю дiтей 
з РАС. Основним органiзатором виступила Мистецька школа 
№ 8 м. Одеси (директор – Неля Фомiцька), де напрацьовано 
значний досвiд роботи з дiтьми, якi мають особливi потреби.

У конференцiї взяли участь фахiвцi Одеси, Києва, Харко-
ва, Запорiжжя, iнших мiст України, а також Австрiї, Нiмеччини, 
Швецiї. Чисельнiсть дiтей, якi страждають аутизмом, велика 
i збiльшується з кожним роком у всiх регiонах свiту. В Українi 
на сьогоднiшнiй день залишаються нерозв’язаними проблеми 
ранньої дiагностики аутизму, низької фахової компетентностi 
педагогiчних працiвникiв у використаннi вiдповiдних методик 
i технологiй у роботi з такими дiтьми. Тим часом в умовах вiйни 
щороку їх кiлькiсть зростає. Це чудовi талановитi дiти, особливо 
чутливi до цього свiту, i вони потребують уваги, допомоги та захисту.

Органiзатори конференцiї ставили перед собою кiлька за-
вдань: ознайомлення учасникiв iз сучасними методиками 
корекцiї розвитку та навчання дiтей з розладами аутистично-
го спектру; обмiн професiйним досвiдом; сприяння розвит-
ку iнклюзивних iнiцiатив у сферi культури та мистецтва у мiстi 
Одесi; обговорення проблем i пошук вiдповiдей на численнi пи-
тання щодо спiлкування з дiтьми з особливими потребами та 
органiзацiї їх навчання.

Пiд час конференцiї вiдбулося обговорення з таких пи-
тань:

– перспективи розвитку дiтей з особливими освiтнiми по-
требами в освiтньому мистецькому середовищi;

– особливостi дiагностики аутизму у дiтей: корекцiя 
поведiнки, розвиток психологiчних процесiв та мовлення, 
соцiалiзацiя, дефектологiя;

Марина БРИЛЬ,
директор Державного науково-методичного  
центру змісту культурно-мистецької освіти:

– Їду з Одеси натхненна подвижниками спра-
ви iнклюзiї в мистецькiй освiтi, а саме людь-
ми, якi працюють з дiтьми з РАС – розладами 
аутистичного спектру, та результатами їх ро-
боти. Скiльки iсторiй, скiльки потужної робо-
ти дiтей, батькiв, небайдужих викладачiв... Є 
кому рухати цю скелю. Дещо розказала, ба-
гато чого сама навчилася. Дякую незламнiй 
Одесi, яка пiд час тривог та обстрiлiв єднається 
та гуртується в таких важливих для людськостi 
сенсах. Особливий респект – Iван Лiптуга, Неля 
Фомiцька, Ольга Рожко.

СУСПIЛЬСТВОСУСПIЛЬСТВО

Неля Фоміцька, 
Левон Никогосян, 

Марина Бриль, 
Ганна Соколова 

і Іван Ліптуга
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– Медицина i мистецтво, що тут спiльного? 
Насправдi, багато, коли ми говоримо про ау-
тизм. Адже це – не хвороба, а особливий стан, 
при якому дитинi потрiбна соцiалiзацiя, розви-
ток, а всiй сiм’ї – додаткова пiдтримка майже у 
всiх сферах життєдiяльностi. Це важлива тема 
для суспiльства, i наше завдання – створювати 
комфортнi умови життя для людей з аутизмом 
та їхнiх сiмей. У всьому свiтi йде пошук шляхiв, 
пiдходiв до вирiшення цiєї проблеми. В Одесi в 
наших мистецьких школах навчається рiзних 
видiв мистецтва вiсiм тисяч дiтей, працює понад 
1500 викладачiв. I треба бути готовими для при-
йняття дiтей з аутизмом та роботи з ними. Також 
необхiдне налагодження спiвпрацi з iншими 
департаментами мiської ради щодо створення 
єдиної програми по розв’язанню проблем дiтей 
з аутизмом. Це має бути комплексна робота з 
пiдготовкою викладачiв, асистентiв, створен-
ням умов для навчання.

Iван ЛIПТУГА,
директор Департаменту культури, 
мiжнародного спiвробiтництва та європейської 
iнтеграцiї Одеської мiськради:
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– науково-методичне забезпечення освiти дiтей з розлада-
ми аутистичного спектру (РАС);

– впровадження практик (навчальних програм 
iндивiдуального розвитку) мистецької освiти для дiтей з РАС;

– аутизм у свiтi: прикладнi практики для України (Австрiя, 
Нiмеччина, Швецiя);

– органiзацiйно-методична дiяльнiсть iнклюзивно-
ресурсних центрiв;

– особливостi сприйняття свiту дитиною з аутизмом;
– система допомоги дiтям з розладами спектра аутизму пiд 

час вiйни;
– безбар’єрна мистецька освiта – платформа для всiх 

сторiн, зацiкавлених у розв’язаннi проблем аутизму.
Спікерами конференції стали представники Одеської 

міської ради,  Державного науково-методичного центру змісту 
культурно-мистецької освіти (участь взяла директор Марина 
Бриль), Південноукраїнського національного  педагогічного 
університету ім. К.Д. Ушинського (доповідь зробила доктор 
психологічних наук, професор, директор навчально-наукового 
інституту фізичної культури, спорту та реабілітації університету 
Ганна Соколова), Дитячого реабілітаційного центру імені Бориса 
Літвака (виступили головний лікар Вероніка Михайленко і голов-
ний психолог Євгенія Убірія), «Одеський інклюзивно-ресурсний 
центр № 1» (взяли участь директор Вікторія Пастерначенко 
і її колеги), викладачі мистецьких шкіл м. Одеси та Одеської 
області, представники громадськості, батьки дітей з РАС.

Очiльник департаменту охорони здоров’я Левон Никогосян 
розповiв про роботу з вiдкриття при кожнiй дитячiй полiклiнiцi 
кабiнетiв для допомоги дiтям з розладами аутистичного спек-
тру та їх сiм’ям. Наразi в дитячих полiклiнiках Одеси отримують 
медичний супровiд 293 дитини з аутизмом, i останнiми роками 
спостерiгається постiйна тенденцiя до зростання. На базi дитя-
чих полiклiнiк Одеси функцiонують кабiнети раннього втручан-
ня, де наразi отримують допомогу 142 сiм’ї. Допомогу надають 
мультидисциплiнарнi команди фахiвцiв, до складу яких вхо-
дять педiатри, логопеди, фiзичнi терапевти, психологи, фахiвцi 
з соцiальної роботи тощо. Раннє втручання покращує якiсть 
життя сiм’ї, забезпечує найкращi умови для розвитку дитини 
в повсякденному життi сiм’ї, пiдвищує рiвень компетентностi 
батькiв, запобiгає iнвалiдизацiї, полiпшує адаптацiю дитини в 
суспiльствi.

У рамках конференцiї також вiдбувся флешмоб закладiв куль-
тури територiальної громади м. Одеси «Light It Up Blue»/«Пiдсвiти 
синiм» (презентацiя вiдеороликiв музичного, хореографiчного, 
театрального мистецтв та художнiх робiт). 
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27 КВIТНЯ У ВIДДIЛI РIДКIСНИХ ВИДАНЬ ТА 
РУКОПИСIВ ОДЕСЬКОЇ НАЦIОНАЛЬНОЇ 
НАУКОВОЇ БIБЛIОТЕКИ ВIДБУЛАСЯ 
ПРЕЗЕНТАЦIЯ 13-ГО ЩОРIЧНОГО 
КОНКУРСУ ЧИТАЦЬКИХ ВIДГУКIВ 
«КНИГОЛЮБ» – ПАРТНЕРСЬКОГО ПРОЄКТУ 
ОДЕСЬКОЇ НАЦIОНАЛЬНОЇ НАУКОВОЇ 
БIБЛIОТЕКИ ТА ГРОМАДСЬКОЇ ОРГАНIЗАЦIЇ 
«РОТАРI КЛУБ «ОДЕСА-РIШЕЛЬЄ».

У залi зiбралися люди, якi добре розумiють важливiсть кни-
ги у життi суспiльства i кожної окремої людини: органiзатори та 
партнери конкурсу, фахiвцi ОННБ i їх колеги з мiських бiблiотек, 
слухачi мовно-лiтературної вiтальнi «Дивослово», учасники 
творчого читацького змагання минулих рокiв. Саме з цього 
розумiння необхiдностi популяризацiї книги та читання народив-
ся в 2011 роцi конкурс читацьких вiдгукiв «Книголюб».

Сучасний динамiчний свiт стає все бiльш вiртуально-
мультимедiйним, однак iнтернет все ж не може замiнити 
спiлкування з паперовою книгою. I саме бiблiотека як сучасний 
iнформацiйний центр є тим загальнодоступним осередком, де на-
копичуються, дбайливо зберiгаються та надаються у суспiльне 
використання книжковi скарби. Але при цьому для колективу 
Одеської нацiональної наукової бiблiотеки – це не просто вико-
нання професiйних обов’язкiв. Фахiвцi, якi тут працюють, вважа-
ють за необхiдне стимулювати читача, залучати до знайомства 
iз сучасними авторами. Тож саме «Книголюб» спрямований на 
пiдтримку активностi користувачiв бiблiотеки, на оцiнку якостi но-
вих вiтчизняних видань та визначення їх рейтингу.

27 КВIТНЯ У ВIДДIЛI РIДКIСНИХ ВИДАНЬ ТА

КУЛЬТУРНЕ СЕРЕДОВИЩЕ
Влада Галiна

Фото: Сергiй Гуменюк

«КНИГОЛЮБ» �
ДЛЯ ТИХ, ХТО ЛЮБИТЬ 
I ПОПУЛЯРИЗУЄ УКРАЇНСЬКУ КНИГУ

Про те, як народилася iдея проведення конкурсу, про його 
актуальнiсть i важливiсть розповiла Генеральна директорка 
Одеської нацiональної наукової бiблiотеки, голова оргкомiтету 
конкурсу, заслужений працiвник культури України Iрина 
Бiрюкова.

Вона нагадала присутнiм, що спочатку конкурс читацьких 
вiдгукiв був пов’язаний з проведенням форуму «Українська кни-
га на Одещинi», мав iншi назви i зазвичай проводився протягом 
двох тижнiв, а учасникiв було вiд 10 до 30 чоловiк. Проте з рока-
ми вiн отримав постiйну назву «Книголюб», суттєво змiнилися i 
пiдходи до його органiзацiї, збiльшилася кiлькiсть учасникiв. За-
раз творчий марафон щороку стартує з 27 квiтня i триває про-
тягом п’яти мiсяцiв; останнiй термiн прийняття конкурсних робiт 

Iрина Бiрюкова завжди натхненна й емоцiйна!

Тетяна Ананченко: 
«Тiшуся з того, що мої 

слухачi люблять i читають 
українських авторiв!»

Полiна Колодинська 
отримує подарунок 

вiд ОННБ

Вiктор Денiсов 
дарує бiблiотецi 

видання ротарiйцiв
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щороку – 20 вересня. Отож учасники мають досить часу, щоб 
знайомитися з виданнями та написати на них вiдгуки.

– Ми не випадково зiбралися саме сьогоднi, – зазначи-
ла панi Iрина. – Цього дня, 27 квiтня 1830 року, вiдбулося 

вiдкриття читальних залiв Одеської публiчної бiблiотеки. Одесь-

ка нацiональна наукова бiблiотека вже 195 рокiв є продовжува-

чем давнiх традицiй популяризацiї книги та читання найпершої 

публiчної бiблiотеки на теренах України. Бiблiотекар сьогоднi  – це 

промоутер книги та читання, який наближає книжку до читача, 

робить це онлайн i офлайн, у буднi та свята...

Насамкiнець панi директорка подякувала за пiдтримку всiм 
партнерам i учасникам проєкту.

Серед таких партнерiв, насамперед, – члени «Ротарi клу-
бу «Одеса Рiшельє». Тож далi слово взяли ротарiйцi: автор та 
iнiцiатор проєкту «Книголюб» кандидат технiчних наук, член-
кореспондент Транспортної академiї України Вiктор Денiсов, 
дiйсний президент ГО «Ротарi клуб Одеса-Рiшельє» Олег Боро-
зенко та чартерний президент клубу В’ячеслав Воронков. Вони 
принагiдно розповiли про видавничу дiяльнiсть їх громадської 
органiзацiї, а Вiктор Денiсов подарував бiблiотецi одне з таких 
нових унiкальних видань. 

Про особливостi цьогорiчного конкурсу, очiкування щодо 
читацької активностi та про дiяльнiсть мовно-лiтературної 
вiтальнi «Дивослово», яка вже рiк дiє при ОННБ, розказала 
постiйний член журi, культуролог i мовознавиця Тетяна Ананчен-
ко. Панi Тетяна звернула увагу на фiлософський сенс назви кон-
курсу:

– Книголюб – той, хто любить Книгу, Слово... Функцiя, яку 

виконує цей конкурс, – дуже важлива. Це представлення дуже 

широкої палiтри читачiв – вiд студентiв до вiйськових, людей 

рiзних спецiальностей та читацьких вподобань...

За роки iснування лауреатами конкурсу вiдгукiв ста-
вали студенти i магiстранти провiдних вишiв Одеси – 
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Одеського нацiонального унiверситету iм. I.I. Мечнико-
ва, Пiвденноукраїнського нацiонального педагогiчного 
унiверситету iм. К.Д. Ушинського, Нацiонального унiверситету 
«Одеська полiтехнiка», науковцi пiвдня України – iсторики, 
краєзнавцi, фiлологи, просто городяни-книголюби. До конкурсу, 
окрiм одеситiв, долучаються читачi з багатьох куточкiв України – 
iз Прикарпаття, Волинi, Чернiгiвщини, Вiнниччини, Львова, 
Києва тощо, а також нашi громадяни – вимушенi переселенцi, 
що проживають зараз в країнах ЄС (Польща, Iталiя, Нiмеччина). 
Тож можна смiливо говорити, що конкурс виходить на новий 
всеукраїнський чи навiть мiжнародний рiвень. Загалом за цi 
роки до участi долучилося понад двi тисячi учасникiв.

Уже третiй рiк поспiль конкурс проходить у складних воєнних 
умовах. I його девiз залишається незмiнним – «ЧИТАЙ! ПИШИ! 
ПЕРЕМАГАЙ!» «Книголюб» засвiдчує, що саме зараз українцi 

Експозицiя «Письменники, яких забрала вiйна»

Виставка видань, якi стали переможцями рiзноманiтних 
конкурсiв та лiтературних рейтингiв  i запропонованi 
конкурсантам до прочитання
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почали бiльше читати сучасної якiсної лiтератури, а молодь 
цiкавиться новинками вiтчизняного книговидавництва. Якщо 
у 2022 роцi було надiслано 52 вiдгуки, то 2023-го – вже 117, 
тобто вдвiчi бiльше. Минулого року переможцями конкурсу 
стали двоє вiйськових: Євген Леоненко – молодший сержант 
1-ї окремої  бригади спецпризначення  iм. I. Богуна та Дмитро 
Iльїн – лейтенант 22-ї ОМБр. Вони обидва надiслали свої вiдгуки 
з передової!

На презентацiї конкурсу була присутня одна з переможниць 
минулорiчного «Книголюба», володарка диплому 3-го ступеня 
Полiна Колодинська. I.О. Бiрюкова вручила їй видання, присвя-
чене iсторiї та сьогоденню ОННБ.

У цьому сезонi учасникам пропонується два списки 
лiтератури, на якi писатимуться вiдгуки: перший – це перелiк 
авторiв, видань, якi стали переможцями українських та 
зарубiжних премiй, вiдзнак i рейтингiв; другий – твори 
письменникiв, якi загинули пiд час вiйни у 2022-2023 роках. 
Обидва перелiки проiлюстрованi виставками, спецiально 
пiдготовленими фахiвцями бiблiотеки до презентацiї 
проєкту.

До речi, «Книголюб» також дає змогу визначити, який ав-
тор користується найбiльшим попитом. До прикладу, найбiльше 
вiдгукiв минулого року було отримано на книгу Сергiя Жадана 
«Iнтернат», Сергiя Плохiя «Загублене царство. Iсторiя русского 
мира», Станiслава Асєєва «Iсторiя одного концтабору», а також 
на твори Лiни Костенко.

Цiкаво, до яких книжок виявлять винятковий iнтерес учасни-
ки цьогорiчного конкурсу? Запрошуючи до участi, органiзатори 
нагадують, що «Книголюб» – це унiкальний шанс для будь-
кого виявити свої творчi здiбностi, можливiсть взяти участь у 
популяризацiї сучасної української книги.

Iмена переможцiв будуть традицiйно оголошенi пiд час 
урочистостей з нагоди Всеукраїнського дня бiблiотек, який 
святкується 30 вересня. Переможцi конкурсу читацьких вiдгукiв 
«Книголюб-2024» отримають винагороди: грошовi премiї вiд 
меценатiв ОННБ, дипломи й електроннi сертифiкати учасникiв 
конкурсу, фiрмовi кавовi смаколики вiд ПАТ «ЕННI ФУДЗ» та 
пам’ятнi подарунки вiд АБ «Пiвденний».

Бiльш детально про конкурс дiзнавайтеся на офiцiйному 
сайтi ОННБ в роздiлi «Конкурс читацьких вiдгукiв «Кни-
голюб» та на сторiнцi спiльноти книголюбiв у соцмережi 
(facebook.com/groups/bookfan). Музичне вiтання педагогiв та вихованцiв Мистецької 

школи №1 iменi Е.Г. Гiлельса мiста Одеси: струнний 
ансамбль «Унiто» i скрипалька Анна Дрозд

 Ірина Бірюкова з директоркою Одеської 
обласної універсальної наукової бібліотеки 

ім. М. Грушевського Юліаною Амельченко

КУЛЬТУРНЕ СЕРЕДОВИЩЕ
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ОДЕСИКА
Олена Свенцiцька

Фото: Олег Владимирський

«КУРСАКИ, АБО МIСЦЕ, ЯКОГО НЕМАЄ 
НА КАРТI» – ТАК НАЗИВАЄТЬСЯ КНИГА 
ЄВГЕНА ВОЛОКIНА ТА АЛЬБЕРТА 
ЄЗЕРОВА, ПРЕЗЕНТАЦIЯ ЯКОЇ ВIДБУЛАСЯ 
13 КВIТНЯ В ОДЕСЬКIЙ НАЦIОНАЛЬНIЙ 
НАУКОВIЙ БIБЛIОТЕЦI. ЦЯ ЗУСТРIЧ 
ЗIБРАЛА НЕОЧIКУВАНО НАВIТЬ ДЛЯ 
ОРГАНIЗАТОРIВ БАГАТО ЛЮДЕЙ, ЩО 
СПРАВДI ЦIКАВЛЯТЬСЯ IСТОРIЄЮ ОДЕСИ 
I КНИЖКАМИ ПРО НЕЇ. НА ЩАСТЯ, 
ОБIЙШЛОСЯ БЕЗ ПОВIТРЯНИХ ТРИВОГ, 
ТОЖ РОСIЙСЬКИМ ТЕРОРИСТАМ 
НЕ ВДАЛОСЯ ПОЗБАВИТИ ОДЕСИТIВ 
ЦIКАВОГО, НАСИЧЕНОГО Й ТЕПЛОГО 
СПIЛКУВАННЯ, ЯКЕ ЗА НАШИХ ЧАСIВ 
СПРИЙМАЄТЬСЯ СПРАВДI ЯК РОЗКIШ.

Часто предметом дослiдження чи просто замилування 
Одесою стають її вiдомi всiм вiзитiвки, якiсь знаковi мiсця чи 
пам’ятки, що з ними насамперед асоцiюється мiсто. Але Одеса –
це й тi її мiсцини, що нерiдко залишаються поза широкою ува-
гою. Це вулицi i квартали, провулки i будинки, сквери, сади та го-
роди, це люди, якi тут народилися i живуть. Про них i розповiдає 
цей альбом – перше систематизоване видання про одеський 
мiкрорайон Курсаки, центральною магiстраллю якого є вулиця 
Святослава Рiхтера, та прилеглi до нього мiсцевостi.

Робота над книжкою тривала два роки i стала справжнiм 
викликом для авторiв, зiзнається Євген Волокiн. Iдея нале-
жить його спiвавтору Альберту Єзерову: вiн народився й вирiс 
на Курсаках, це мiсце рiдне для декiлькох поколiнь його великої 
дружньої родини. Зацiкавившись своїм родоводом, зiбравши в 
солiдну збiрку численнi матерiали, фото iз родинних альбомiв, 
вiн вирiшив: а чому б не спробувати вiдтворити iсторiю i самих 
Курсак?

Євген Волокiн зiзнається, що, попри багаторiчний 
дослiдницький досвiд i вже солiдний авторський доробок, спер-
шу навiть думав вiд пропозицiї вiдмовитись, бо було навiть 

рр

МIСЦЕ
НА КАРТI: 
ПРЕЗЕНТОВАНО 
НОВУ КНИГУ 
З IСТОРIЇ ОДЕСИ

Альберт Єзеров і Євген Волокін зі своєю книжкою
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геть не зрозумiло, з чого, власне, починати. А далi розпочала-
ся звична робота: пошук i опрацювання численних iсторичних 
документiв, мап i поштових листiвок, довiдникiв i газетних 
хронiк, збирання старих свiтлин i спогадiв мiстян, для яких 
iсторiя була не iсторiєю, а просто життям з його нiбито незначу-
щими подробицями й побутовими дрiбницями.

У процесi виявилось, що, говорячи про Курсаки, не можна 
не зачепити Ближнi i Дальнi Млини, розшифровуючи мiсцеву 
топонiмiку – не звернутись до значущої для Одеси епохи порто-
франко, а слухаючи спогади мешканцiв про першого тутешнього 
власника легкової автiвки чи сусiда, який тiшив дiтей поїздками 
у запряженому конем вiзковi, – не згадати про Дюка де Рiшельє 
чи про куди менш симпатичнi, а то й страхiтливi фiгури, що їх, 
може, й хотiлося б викреслити з пам’ятi, але пам’ятати потрiбно.

З одним таким iсторичним персонажем, примiром, досить 
довго асоцiювалась назва хутора, який був попередником 
нинiшнiх Курсак. На старих планах Одеси вiн значився як хутiр 
Вишинського (на велетенському Стрiльбищному полi це була 
єдина обжита територiя, розташована поза кордоном порто-
франко). Але тi, хто вважав, що йдеться про iдеолога i практика 
сталiнських репресiй в СРСР 1930 рокiв радянського прокурора 
Андрiя Вишинського, помилялися.

Насправдi, як встановили автори, мова про власника хуто-
ра Миколу Вишинського. Про цього пана вдалося з’ясувати, що 
був вiн губернським секретарем (це не посада, а цивiльний чин, 
вельми невисокий – 12-й iз 14-ти в Табелi про ранги). Дружину 
його звали Ганною, по смертi чоловiка вона успадкувала всi ак-
тиви й зайнялась здаванням у найм (оренду) дач – на земель-
них дiлянках, на якi було розбито велику територiю хутора. Доч-
ки подружжя навчалися в гiмназiї Березiної (сьогоднi це школа 
№ 39 на розi вулиць Успенської та Канатної). У книзi наведено 
табель однiєї з сестер i портрет другої – з датованої 1909 роком 
колективної фотовiньєтки випускниць цього освiтнього закладу. 
Цю свiтлину надали для книжки знанi дослiдники Одеси Анатолiй 
Дроздовський i Єва Краснова, вiдшукавши її у своєму багатю-
щому зiбраннi одеських старожитностей.

За цим одним коротким сюжетом про встановлення лише 
одного факту – тривалий пошук i копiтка робота. А сюжетiв та-
ких у цiй надзвичайно iнформацiйно насиченiй книзi – маса. 
Точне визначення меж Курсак i варiанти походження цiєї наз-
ви чи iсторiї, пов’язанi зi Стрiльбищним полем, де провади-
ли вiйськовi маневри, чинили масовi страти i саджали городи; 
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особливостi забудови й облаштування приватного сектору чи 
зведення кварталiв багатоповерхiвок; епiзоди з бiографiї ко-
лись уславленого заводу «Краян», секретного iнституту «Темп» чи 
видавництва «Чорномор’я»; спогади про марнi спроби вкорiнити 
на одеськiй землi примхливi цитрусовi чи вельми успiшну бо-
ротьбу пiонерiв iз ховрахами i перемогу у збираннi брухту...

Це далеко не повний перелiк тем, висвiтлених у книзi 
«Курсаки, або Мiсце, якого немає на картi», – уже восьмої в серiї 
краєзнавчих альбомiв, що вийшли в рамках проєкту «Стара Оде-
са в фотографiях». Об’єднує їх головний принцип – намагання не 
лише розповiдати iсторiю мiста, а й показувати її. Не стало ви-
нятком i це видання. А от знаходити для нього iлюстрацiї, за сло-
вами Євгена Волокiна, було значно важче, анiж для попереднiх, 
однак i з цим завданням автори впорались.

Альберт Єзеров з посмiшкою згадує, що сам вiдповiдно 
з фахом (вiн – суддя Верховного Суду України) мав би бути не 
упередженим i не заангажованим, але в процесi роботи над 
книжкою, переповiдаючи спiвавтору котрусь iз мiсцевих ле-
генд чи оповiдок, наштовхувався на непохитне: «Це слова, а нам 
потрiбнi докази!» I такi докази (на пiдтвердження, а частiше – 
спростування цих легенд чи оповiдок) – тепер частина книги. 
Це репринт досить рiдкiсного плану Одеси 1916 року, на яко-
му вказано вже згаданий хутiр Вишинського, фрагменти iнших 
мап i схем, iсторичнi документи, десятки оригiнальних фото, якi 
публiкуються вперше.

До слова, з фотографiями пов’язаний i новий проєкт, яким 
Євген Волокiн займається зараз, спiвпрацюючи з науковцем 
iз британського Оксфорду Рiчардом Боссонсом, кiнознавцем i 
дослiдником творчостi українського кiнорежисера Дзиги Верто-
ва. Створена 1929 року нiма документальна стрiчка «Людина з 
кiноапаратом» була надзвичайно смiливим експериментом не 
тiльки для свого часу. Її досi називають одним з найголовнiших 
манiфестiв свiтового авангарду, а 2014 року Британський 
кiноiнститут (BFI) оприлюднив рейтинг, згiдно з яким цю роботу виз-
нано найвизначнiшим документальним фiльмом усiх часiв. Велику 
частину матерiалу режисер вiдзняв в Одесi. Яким було тодi мiсто, 
зафiксоване «кiно оком» Вертова, читачi зможуть побачити i на 
власнi очi – завдяки архiву проєкту «Стара Одеса в фотографiях».

Втiм, це справа майбутнього, альбом наразi – в роботi. Що 
ж до «Курсак», якi вже знайшли своїх перших читачiв, автори ка-
жуть, що не претендують на всеохопнiсть i фундаментальнiсть 
наукового дослiдження. Однак сподiваються, що, прочитав-
ши книгу, читач отримає змогу, як з окремих пазлiв, суто iз 
фактiв скласти для себе певну цiлiсну картинку й оцiнити її – 
без сентиментальних «рожевих окулярiв», заяложених мiфiв чи 
iдеологiчних нашарувань рiзних iсторичних перiодiв, пережитих 
країною, мiстом, його мешканцями. I зможе переконатися: Кур-
саки – це не тiльки мiсце на картi Одеси. Це невiд’ємна частина 
її iсторiї. Iсторiї, яка – попри все – буде продовжена. 
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ТРАДИЦІЯТРАДИЦІЯ
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ОДЕСА ЗНОВУ ПЕРЕЖИЛА ПОДIЇ 
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РЕАЛIЗАЦIЯ ПРОЄКТУ «ВЕЛИКОДНЯ РЕКОНСТРУКЦIЯ» – ЦЕ ЗАВЖДИ СПРАВЖНЯ ПОДIЯ 
ДЛЯ ОДЕСИТIВ. НА ДЕРИБАСIВСЬКIЙ ЗБИРАЮТЬСЯ ТИСЯЧI ЛЮДЕЙ, ЩОБ ПОБАЧИТИ 
ВIДТВОРЕННЯ IСТОРИЧНИХ ПОДIЙ, ЯКI ВIДБУВАЛИСЯ ПОНАД ДВI ТИСЯЧI РОКIВ ТОМУ В 
ЄРУСАЛИМI, ТА ПЕРЕЖИТИ ОСТАННI ГОДИНИ ЖИТТЯ IСУСА ХРИСТА. НА КIЛЬКА ГОДИН 
ГОЛОВНА ВУЛИЦЯ МIСТА ПЕРЕТВОРЮЄТЬСЯ НА ВIА ДОЛОРОС. ШЛЯХ СКОРБОТИ 
РОЗДIЛЕНИЙ НА ВIДРIЗКИ – СЦЕНИ ДРАМАТИЧНИХ ПОДIЙ, ЩО ОЗВУЧУЮТЬСЯ В БIБЛIЇ, 
ВКЛЮЧАЮЧИ, НА ЗАВЕРШЕННЯ, МОМЕНТИ РОЗП’ЯТТЯ I ВОСКРЕСIННЯ ХРИСТА.
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Вперше пiсля початку повномасштабного вторгнення на 
Дерибасiвськiй вiдбулось це масштабне дiйство. За слова-
ми Наталiї Терехової, режисера цьогорiчної реконструкцiї, 
органiзатори пiдiйшли до процесу пiдготовки вiдповiдально та 
дуже прискiпливо.

– Цього року пiдготовка зайняла понад два мiсяцi. Оргкомiтет 

складався з 18 людей, а акторiв, що брали участь у реконструкцiї, 

було близько 300! Усi учасники були в автентичних костю-

мах, що робилися за ескiзами стародавнiх фресок, – зазначи-
ла режисер «Великодньої реконструкцiї» Наталiя Терехова. – 
Радiємо, що дiйство пройшло без тривог i при гарних погодних 

умовах. Давно Одеса не бачила такої масштабної подiї: вiд по-

чатку повномасштабної вiйни на Дерибасiвськiй не проходило 

нiчого бiльш грандiозного. Зi свого боку ми зробили усе можли-

ве, аби це вiдбулося у безпечних умовах та на радiсть мiстянам 

і гостям Одеси.

А ми трохи розповiмо про iсторiю цього проєкту.

СЦЕНАРIЙ
Iдея створення дiйства належить президенту благодiйного 

фонду «Добрий самарянин» Денису Сердiченку. Маючи особли-
ву любов до науки, а саме до герменевтики, вiн дав можливiсть 
одеситам поринути в давнi часи, стати не лише глядачем, а й 
учасником великоднiх подiй.

– «Великодня реконструкцiя» має кiлька цiлей. По-перше, ми 

показуємо iсторичну цiннiсть наших територiй, адже Одесi наба-

гато бiльше рокiв, нiж 200, i мiсто має свою унiкальну iсторiю. 

По-друге, саме по собi дiйство унiкальне i не схоже нi на що iнше. 

Звичайнi перехожi миттєво залучаються до процесу i стають 

частиною цiєї театральної подiї. Через вiзуал, звуки, дотик ко-

жен може пережити тi моменти разом iз нами. До речi, на цей 

захiд приїжджають вченi з рiзних куточкiв країни, що є доказом 

цiнностi такої подiї, – розповiдає Денис Сердiченко.
Режисери, сценаристи та актори, якi виконують основнi ролi 

«Великодньої реконструкцiї», – люди вiруючi, iстиннi християни. 
Весь сюжет останнiх днiв життя Iсуса Христа перед Голгофою опи-
саний у Новому Завiтi i став основою сценарiю заходу. Кожна роль 
вiдкриває людський характер та його реакцiю на дотик Бога. За 
задумом режисерiв, кожен присутнiй на реконструкцiї зможе ото-
тожнити себе з одним iз персонажiв Бiблiйної iсторiї. Золоте зер-
но подiї – це вибiр мiж прийняттям Христа та зреченням вiд Нього.

АВТЕНТИЧНIСТЬ КОСТЮМIВ
У день реконструкцiї на центральнiй вулицi Одеси можна по-

бачити близько 300 костюмованих героїв! Iсторичнi костюми 

ТРАДИЦІЯТРАДИЦІЯ
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пошитi за старовинними зразками на основi iконографiї з використанням крою одягу 
I столiття. Швачки користувалися консультацiями реконструкторiв та костюмерiв. Ко-
жен iз костюмiв виконаний з натуральних тканин: вовна, льон, домоткане полотно.

ЗА ЧОТИРИ ДНI ДО...
Всеукраїнський вiйськово-iсторичний клуб реконструкторiв Риму «Вексиляцiя 

римських вiйськ Нижньої Мезiї» перебуває у таборi в центрi Одеси за чотири днi 
до «Великодньої реконструкцiї». У табiр з’їжджаються реконструктори з рiзних 
країн свiту, щоб познайомити одеситiв та гостей мiста з iсторiєю i побутом римсь-
ких солдатiв. Легiонери готують їжу на грилi – точнiй копiї того, який було знай-
дено в Помпеях. Рацiон складається з натуральних продуктiв, якi готували у пер-
шому та другому столiттях нашої ери. Крiм того, що всi столовi прибори, посуд та 
предмети вiдповiдають тому перiоду, табiр доповнює давньоримська карробалiста 
(зброя, що стрiляє дротиками) епохи iмператора Трояна I-II ст. н. е. Її вiдтворили iз 
фрагментiв, знайдених у рiзний час на теренах Румунiї, Англiї та Нiмеччини. Весь 
процес реконструкцiї карробалiсти зайняв понад три роки.

Також одесити можуть побачити, як римськi воїни розважалися, граючи в 
латрункулi – гру, що нагадує сучаснi шахи. Це викликає надзвичайний iнтерес у 
глядачiв. Детально вiдтворено образ римського лiкаря, який на очах у глядачiв 
виготовляє настоянки та готує чай. До того ж присутнi можуть скуштувати кашу про-
стого солдата. Рецепт приготування простий: сочевиця, баранина, цибуля, часник, 
сумiш iталiйських трав та оливкова олiя.

– Для нас важлива кожна складова цього дiйства, як релiгiйна, так i 

iсторична, тому ми самi за кiлька днiв до головного дiйства практично живемо на 

Дерибасiвськiй, харчуємося, як римляни, живемо в максимально наближених до 

того часу умовах, – додає Денис Сердiченко.
«Великодня реконструкцiя» стала не просто найяскравiшою подiєю для 

одеситiв, а й одним iз найкращих заходiв мiста. Органiзаторiв за реалiзацiю цьо-
го проєкту було заслужено нагороджено Мiнiстерством культури та iнформацiйної 
полiтики України. 

71



72 #138’2024
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ШЕДЕВР СВIТОВОЇ МУЗИКИ «IСУС ХРИСТОС – СУПЕРЗIРКА» ВПЕРШЕ НА УКРАЇНСЬКIЙ 
СЦЕНI ПРЕДСТАВИВ ОДЕСЬКИЙ АКАДЕМIЧНИЙ ТЕАТР МУЗИЧНОЇ КОМЕДIЇ 
IМЕНI МИХАЙЛА ВОДЯНОГО. «JESUS CHRIST SUPERSTAR» ЙДЕ МОВОЮ ОРИГIНАЛУ, 
УКРАЇНСЬКI СУБТИТРИ ДО РОК-ОПЕРИ ЕНДРЮ ЛЛОЙДА ВЕББЕРА ТА ТIМА РАЙСА 
НАПИСАВ IГОР ЛОСИНСЬКИЙ.
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Поставлена на сценах 17 країн свiту, рок-опера тривалий 
час була знайома одеситам лише за привезеними моряками 
платiвками, меломани ганялися за записами. Тодi, в сiмдесятi, 
навiть уявити собi було неможливо, що «Jesus Christ Superstar» 
цiлком легально буде йти на сценi нашої музкомедiї. Як то ка-
жуть, в Одесi треба жити довго.

В основi сюжету – Євангелiє вiд Йоана, подiї, що вiдбулися 
на початку християнської ери. Сюжетна лiнiя охоплює перiод 
вiд входу Спасителя в Єрусалим до моменту смерти на Голгофi, 
останнi сiм днiв життя Iсуса з Назарета: з моменту появи його на 
Пальмову недiлю i до страти за наказом Понтiя Пiлата.

– Незважаючи на абсолютно вiльне трактування авторами 

Великої книги – Нового завiту, ми постаралися сказати про те, 

що становить основну тривогу наших днiв: без любовi та спiвчуття 

особистiсть неминуче деградує, людина перестає бути людиною, – 
зазначає режисер-постановник вистави Володимир Подгоро-
динський. – З дня першої постановки на Бродвеї минуло понад 

50 рокiв – вiк кiлькох поколiнь. Ми вдячнi авторам та правовлас-

никам матерiалу, британськiй компанiї The Realty Useful Group за 

надану можливiсть виконати цей твiр.

Перед прем’єрою, знехтувавши умовностями та театраль-
ними забобонами, Володимир Iванович з друзями вiдкоркував 
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шампанське в театральному буфетi. Подальшi подiї показали, 
що вiн не поквапився!

Сьогоднi сюжет i музика, що стали класикою, не становлять 
нiякого секрету для публiки. До театру йдут за бездоганним ви-
конанням, цiкавою трактовкою. Треба сказати, що в одеськiй 
постановцi кожна роль отримала iдеального виконавця. Взя-
ти хоча б Христа: ми знали, що тенор Ярослав Селедцов боже-
ственно гарний, але що вiн може брати такi високi ноти!..

У життi розпусної жiнки Марiї Магдалени (в цiй партiї вда-
лося почути та побачити Юлiану Iгнатовську) було дуже багато 
сексу, але дуже мало людського ставлення, i все ж пророк її при-

чарував передусiм як чоловiк: вона не зовсiм розумiє, що ро-
бити з цим коханням, а поки що оточує Христа материнським 
пiклуванням.

Iз заслуженого артиста України Володимира Кондратьєва 
очiкувано вийшов з бiса цiкавий Юда. I не лише тому, що ар-
тист має великий досвiд спiву рiзними мовами, в тому числi й 
англiйською. Так, злочинець, так, з негативною привабливiстю, 
але як цей чи то павук, чи то скорпiон в образi найбiльш дума-
ючого апостола плутається в мiркуваннях, пророцтвах, заздро-
щах, ревнощах, страхах i прозрiннi! А з яким дзенькотом розси-
палися 30 серебреникiв, кинутi на планшет сцени!
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Звичайно ж, розкiшний римський намiсник Понтiй Пiлат у 
виконаннi народного артиста України Володимира Фролова 
«умив руки», спочатку прагнучи перекласти вiдповiдальнiсть за 
долю пророка на царя Iрода, формального правителя Галiлеї, 
мовляв, це його юрисдикцiя. Проте порочний Iрод (заслужений 
артист України Сергiй Мiльков), витанцьовуючи канкан зi своiми 
наложницями, просто збиткується з дивакуватого парубка, який 
оголосив себе Сином Божим. Теж менi, персона року! Водить за 
собою натовп своїх адептiв, а все йде до бунту проти римлян, 
краще дистанцiюватися вiд нього. Жити за високими моральни-
ми вимiрами небезпечно. I тут уже метаморфоза вiдбувається з 
натовпом, якому, за великим рахунком, все одно, кому спiвати 
осанну – чи Христу, чи Пiлату. Але якщо Пiлат помилує, на нього 
донесуть у Рим.

Тi, хто просив пророка про зцiлення доторком (прокажених, 
слiпих та кульгавих надто багато навiть для Сина Божого), вже 
кричать: «Розiпни його!». Схоже на ситуацiю, коли харизматич-
ну жiнку шанувальники намагаються максимально знеструми-
ти, пiдвампiрити та знецiнити. Така сама iсторiя буває з поп-
зiрками, а хто популярнiший за Спасителя?

Правда в тому, що, пройшовши болiсну метаморфозу вiд 
пророка до Господа, Вiн набув значно бiльшої сили. «Show me 
just a little of your omnipresent brain» («Яви менi хоча б крихту сво-
го всюдисущого задуму»), – просить Христос Бога-отця. В цьому 
й задум. Тож, виходить, нiхто не винен – нi Юда, нi первосвящен-
ники, нi апостол Петро, який тричi вiдрiкся вiд Iсуса? Всi дiяли в 
межах задуму Божого? Але ж де та совiсть, чому мовчить, коли 
посилають людину, яка не зробила нiчого поганого, на муки i 
смерть? Не вартi всi цi людцi, провальний проєкт свiтобудови, 
того, щоб викупати їхнi грiшки стражданнями Христа. « But are 
you king? King of the Jews? – That’s what you say» («Але ти – цар? 
Цар юдейський?»), – дiалог Пiлата з Христом видає готовнiсть 
останнього прийняти всi звинувачення й муки, якi будуть за цим.
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Комусь iз глядачiв хотiлося сучасних рiшень у костюмах 
(декорацiї максимально лаконiчнi). Тiльки одягати Спасителя в 
джинси було б, як не дивно, вже старомодним ходом. Заслуже-
ний художник України Станiслав Зайцев у тандемi з художником 
по костюмах Оленою Леснiковою вiддали перевагу умовному 
iсторизму, виявивши смак та мiру, а балетмейстер-постанов-
ник Вiталiй Кузнецов подолав усi незручностi, якi виникали з 
необхiдностi працювати з похиленим планшетом сцени (гляда-
чам зручно, а як танцювати?!). Хор та балет, як i у багатьох iнших 
постановках одеського театру, практично злилися, всi вмiють 
усе i взаємозамiннi. Вiдмiнна команда!

Кудись подiлася зазвичай складна акустика зали музкомедiї 
(за звук i вiдеопроєкцiю у виставi вiдповiдають Борис Брага i 
Микита Комарницький). Оркестр пiд орудою Вадима Перевоз-
никова не зустрiчає жодних акустичних перешкод, при цьому не 
будемо забувати, що музиканти розмiстилися на сценi, позаду 
спiвакiв, а не в оркестровiй ямi, i спiвати в такий позицiї зовсiм 
непросто.

...Як на мене, нова постановка виявилася справою, що 
вiдповiдає задуму Божому, тож практично iдеальна. Є сенс ди-
витися в рiзних виконавських складах, приходити до театру зно-
ву й знову. 
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ВИСТАВКУ ОДНОГО З НАЙВIДОМIШИХ МОЛОДИХ 
УКРАЇНСЬКИХ МИТЦIВ ДЕНИСА МЕТЕЛIНА 
«ДЕКОМУНIЗАЦIЯ» ОДЕСИТИ ЗМОГЛИ ПОДИВИТИСЯ 
В ОДЕСЬКОМУ НАЦIОНАЛЬНОМУ ХУДОЖНЬОМУ 
МУЗЕЇ (ВУЛ. СОФIЇВСЬКА, 5А). ХУДОЖНИК, ЯКИЙ 
ПIСЛЯ АНЕКСIЇ ЙОГО РIДНОГО КРИМУ, ДЕ НАРОДИВСЯ 
I ПОЧАВ ОТРИМУВАТИ ХУДОЖНЮ ОСВIТУ, ПЕРЕЇХАВ 
ДО ЛЬВОВА, НА ВЕРНIСАЖ НЕ ПРИЇХАВ, ТОЖ ЙОГО 
ТВОРЧIСТЬ ПРЕДСТАВЛЯЛИ КУРАТОРИ ВИСТАВКИ ОЛЕГ 
ВАСИЛЕНКО I АНАСТАСIЯ ЯВТУШЕНКО.

МУЗЕЙНИЙ ПРОСТIР
Марiя Гудима

Фото: Олег Владимирський

ПРО АВТОРА

Денис МЕТЕЛIН народився 1994 
року в Сiмферополi, Крим, Україна. 
У 2011 роцi вступив до Кримсько-
го художнього училища iм. М. Само-
киша. У зв’язку з анексiєю Криму не 
завершив навчання i у березнi 2014 
року переїхав до Львова, де продо-
вжив здобувати освiту у Львiвському 
коледжi декоративного i ужитково-
го мистецтва iм. I. Труша. Закiнчив 
Українську академiю друкарства, а 
також Унiверситет Ополе (Польща). 
З 2016 року є резидентом галереї 
«Фарбований лис». Автор муралiв 
у багатьох мiстах України та учас-
ник численних колективних виста-
вок. Художник працює в таких на-
прямах, як вуличне мистецтво та 
друкована й мальована графiка. 
Основний мотив творчостi Дениса 
Метелiна: сублiмацiя проблем пост-
радянського суспiльства. В одно-
му з останнiх проєктiв «Життєпис» 
(2019 – 2020) художник виразив 
свої думки i переживання стосов-
но анексiї Криму росiєю. Цей проєкт 
став автобiографiчною розповiддю, 
комiксом, житiйною iконою. Пiсля 
широкомасштабного вторгнен-
ня росiї бiльшiсть робiт Дениса 
Метелiна є висловлюваннями на 
тему вiйни.

Фото: Олег Владимирсьрр кий

«ДЕКОМУНIЗАЦIЯ» 
як МУЗЕЄФIКАЦIЯ

78 #138’2024



7979

Що було б  у  випадку, якби ми досi жили в радянському суспiльствi? Митець застосовує 
кричущi плакатнi кольори та малює дiжку з квасом на вулицi, якихось пiднесених 
люмпенiв i бойових бабусь, здатних осiдлати дракона та пiдкорити комунальнi служби. 
Бабусi ще певною мiрою перебувають пiд впливом застарiлих iдеалiв, з одного боку – 
соцiально незахищенi, з iншого – загартованi, мобiльнi та всюдисущi. Це в роботах, якi 
створювалися в 2019-му, а тепер до них додалися «плакати» с палаючою Красною пло-
щею, гiгантським українським леопардом, а ще – синьо-жовтий «Монолог Донбасу». Час 
нинi спливає так швидко i так болiсно, що варто поспiшати музеєфiкувати твори сучасно-
го українського мистецтва, i сперечатися тут нема про що. 
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ВIЙНА В УКРАЇНI

ОБЕРЕЖНI ШТАТИ 
АМЕРИКИ.
ЯКI ПРОБЛЕМИ У ПIДТРИМЦI УКРАЇНИ 
НЕ ЗНIМАЄ РIШЕННЯ КОНГРЕСУ США
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ПIСЛЯ ТОГО, ЯК ДОВГООЧIКУВАНЕ ТА ДIЙСНО КРИТИЧНО ВАЖЛИВЕ РIШЕННЯ 
ПРО ФIНАНСУВАННЯ ДОПОМОГИ УКРАЇНI СХВАЛЕНЕ НА РIВНI Й ПАЛАТИ 
ПРЕДСТАВНИКIВ, I СЕНАТУ, – ВАРТО ЗАФIКСУВАТИ КIЛЬКА МОМЕНТIВ, КОТРI 
ДАЮТЬ РОЗУМIННЯ, ЧОГО НАСПРАВДI ЦЯ ДОПОМОГА НЕ ЗМIНЮЄ У ДIЯХ 
ВАШИНГТОНА.

I про це треба говорити вiдверто, адже Сполученi 
Штати навiть на Заходi все частiше називають «вiкном 
вразливостi» України. А вiд визнання проблеми зале-
жить, як будувати подальшу роботу на євроатлантичному 
треку.

По-перше, схвалення допомоги не змiнює генеральну 
лiнiю США щодо завершення вiйни проти України. Причому 
цю генеральну лiнiю подiляють i президент Байден, i канди-
дат у президенти Трамп.

ВIЙНА, НА ЇХНЮ ДУМКУ, МАЄ 
ЗАКIНЧИТИСЯ ТАК ЗВАНИМ 
«ПЕРЕГОВОРНИМ ВРЕГУЛЮВАННЯМ» 
(NEGOTIATED SETTLEMENT)

Звiсно, їхнi позицiї мають вiдмiнностi.
Байден хотiв би зробити все елегантно, щоби ство-

рювалося враження, нiби такi перемовини вiдбуваються 
за iнiцiативи i враховуючи iнтереси України, а Трамп не 
приховує, що хоче робити згiдно з власним планом врегулю-
вання «за 24 години».

Iнша суттєва вiдмiннiсть – те, що Байден навряд чи погодив-
ся б на будь-яку форму легiтимiзацiї, iз визнанням з боку США, 
навiть частини окупованих територiй за Росiєю, натомiсть Трамп 
неодноразово давав зрозумiти, що для нього територiальна 
цiлiснiсть України не є особливою цiннiстю (як, до речi, й 
територiальна цiлiснiсть деяких iнших країн свiту).

Читач, який стежив за новинами з Конгресу, може спитати: 
а як же згадки про перемогу України в законi, ухваленому пере-
конливою бiльшiстю в обох палатах?

Поодинокi згадки про українську перемогу, звiсно, важливi, 

бо дозволяють не маргiналiзувати це поняття навiть у ситуацiї, 
коли Україна, як i у 2022 роцi, знову вимушена боротися фак-
тично за своє виживання. Але водночас вони не повиннi вво-
дити в оману. Потрiбно чiтко розрiзняти серед американського 
полiтикуму:

голоси тих, хто дiйсно вболiває за перемогу України та пораз-
ку Росiї, i тих, хто використовує вимогу до президента США роз-
робити стратегiю української перемоги як своєрiдну полiтичну 
пастку, розумiючи, що останнiй цього не зробить;

голоси тих, хто вживає слово «перемога» в українськiй 
iнтерпретацiї, i хто намагається її запакувати у сам факт збе-
реження держави Україна – з 20 чи навiть бiльше вiдсотками 
територiй, окупованих РФ.

Останнє навiть не приховують – були численнi публiчнi зая-
ви нинiшньої адмiнiстрацiї про те, що «Росiя вже стратегiчно про-
грала, Україна вже стратегiчно виграла». Тобто пiдмiняють по-
няття, прирiвнюючи перемогу України до її виживання.

МОВЛЯВ, ВИ ВИЖИЛИ – 
ТОЖ ЦЕ I Є ВАША ПЕРЕМОГА

Зважаючи на ставку Вашингтона на «переговорне вре-
гулювання», Українi важливо не припиняти пояснювати, що 
наша позицiя – iнша, та пiдживлювати її за допомогою наших 
однодумцiв-республiканцiв у Конгресi. Зокрема, через трiо 
прибiчникiв рейганiвської концепцiї «миру через силу» (peace 
through strength), вiдомих у вашингтонських кабiнетах «як три 
Майки» (Тернер, МакКолл, Роджерс). Цей пiдхiд є альтернативою 
популярних у трампiстських аналiтичних колах концептiв «спля-
чого НАТО» i тому подiбного.

Те, що формула «peace through strength» знайшла 
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вiдображення у назвi законопроєкту, ухваленого у пакетi з 
українським «сапплементалом» – важливий сигнал про те, що 
цей пiдхiд має прибiчникiв. I тi, хто знає, якi дискусiї щодо її 
релевантностi точилися в Республiканськiй партiї останнiм ча-
сом, зрозумiють, чому посол України в США Оксана Маркарова 
двiчi окремо похвалила назву законопроєкту в своїх дописах у 
соцмережах.

АДЖЕ ДЛЯ УКРАЇНИ ВТIЛЕННЯ 
ФОРМУЛИ «PEACE THROUGH 
STRENGTH» – ЦЕ НЕМОЖЛИВIСТЬ 
ПРИМУСУ НАС ДО «МИРУ» ЧЕРЕЗ 
ДЕ-ФАКТО КАПIТУЛЯЦIЮ УКРАЇНИ

По-друге, ухвалена допомога не змiнює характер амери-
канського лiдерства у вiйнi РФ.

Зеленський у телефоннiй розмовi в понедiлок похвалив 
Байдена за «рiшуче глобальне лiдерство США». Але подивiмося 
правдi у вiчi: якщо це й лiдерство, то навряд чи глобальне i точ-
но не рiшуче.

Швидше, в контекстi дiй Бiлого дому варто говорити про 
феномен «стримуючого лiдерства», яке не завжди надихає, а 
iнколи навiть демотивує (англiйською це найвлучнiше назва-
ти discouraging leadership). I йдеться не тiльки про полiтичну 
дисфункцiональнiсть Конгресу впродовж добрих пiв року. Є 
цiла низка питань, з якими американськi партнери стримують 
iнших союзникiв в ухваленнi тих чи iнших рiшень або ж у наданнi 
Українi певних видiв озброєнь чи обладнання.

Пiд час нещодавнього вiзиту авторки цих рядкiв до 
європейських столиць – Парижа, Рима, Берлiна – доводилось 
неодноразово чути розповiдi про те, як поважний представ-
ник адмiнiстрацiї Байдена обдзвонював країни НАТО з iдеєю чи 
то порадою не брати участi у «самiтi Макрона» 26 лютого, який 
французький лiдер збирав для формування коалiцiї держав, го-
тових до рiшучого опору агресiї РФ.

Та й представництво Вашингтона на цiй подiї було крас-
номовним: в той час як абсолютна бiльшiсть європейських 
учасникiв, якi доїхали до Парижа, були представленi на рiвнi 
лiдерiв, вiд США приїхав помiчник держсекретаря.

ВIЙНА В УКРАЇНI
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АЛЕ УКРАЇНI ПОТРIБНЕ 
НЕ «СТРИМУЮЧЕ ЛIДЕРСТВО»,
 А КОАЛIЦIЯ РIШУЧИХ

Сполученi Штати Америки можуть до неї доєднатися.
Оголошене рiшення про надсилання до України бiльше 

вiйськових радникiв – правильний крок. Але за ним мають йти i 
вiдповiднi рiшення про ATACMS дальнiстю понад 300 км, i дозвiл 
вражати потрiбнi цiлi на територiї РФ як українською, так i аме-
риканською зброєю, i розблокування запрошення України до 
членства в НАТО.

А наразi чи не єдиним пунктом у питаннi вiйни в Українi, в 
якому лiдерство США є беззаперечним, є конфiскацiя заморо-
жених росiйських активiв. I це треба належним чином визнати.

По-третє, з ухваленням допомоги не змiнюється класифiкацiя 
вiйни РФ в Українi з боку США.

У Вашингтонi її вважають i надалi вважатимуть 
європейською вiйною. А отже, саме Європа має, за тамтеш-
ньою логiкою, придiляти Українi бiльше уваги та надавати 
бiльше ресурсiв. Подейкують, одним з аргументiв (хоча й не ос-
новним), якi пом’якшили позицiю Трампа щодо закону про допо-
могу Українi, було усвiдомлення того, що Європа вже дає Українi 
бiльше допомоги i зобов’язується давати ще бiльше.

Тут доречно нагадати: ще за часiв свого президентства 
Трамп вважав, що не просто Європа, а саме чомусь Нiмеччина 
має надавати Українi найбiльше допомоги. Сьогоднi саме так i 
вiдбувається – Берлiн вже став лiдером у Європi у цьому питаннi.

Тому важливо пояснювати у США, що ця вiйна, хоча її гаряча 
фаза i точиться в Європi, не може вважатися тiльки європейською 
хоча б тому, що в нiй вже задiянi Пiвнiчна Корея, Iран, Китай, якi 
активно допомагають РФ воювати проти України.

Закрiпити у США цiлком правдивий наратив, що Україну атаку-
ють не лише Росiя, а й Китай, Пiвнiчна Корея та Iран – це важлива 
мета. Адже цi держави, на вiдмiну вiд РФ, посiдають високi позицiї у 
шкалi загроз у сприйняттi сучасної американської аудиторiї.

Але нам треба також усвiдомлювати, що, попри усi зусил-
ля з переконання, ми не змiнимо взаємозалежнiсть допо-
моги з Європи i з Америки. Тобто чим бiльше ми отримуємо 
вiд європейцiв, тим бiльше маємо аргументiв для отримання 
масштабнiшої допомоги вiд США.

Звiдси – по-четверте. Схвалена допомога не змiнює факту, 
що США входять у смугу стратегiчної невизначеностi.

Солiдарнiсть американських гравцiв навколо переоб-
рання Байдена чи Трампа стає важливiшою за солiдарнiсть з 
Україною. Вiдтак важливо, засукавши рукави, працювати й 

надалi в європейських столицях, деякi з яких можуть стати опо-
рою коалiцiї рiшучих.

На жаль, низка важливих європейських країн i надалi тяжiють 
до того, аби реагувати на вiйну в Українi в рамках параметрiв 
стримуючого лiдерства США. Утiм, реальний шанс на обрання 
Трампа й понад пiв року блокування допомоги у Конгресi дещо 
«пiдбадьорили» європейцiв та змусили багатьох замислитися про 
безпеку Європи та бiльш самостiйну пiдтримку України.

Наше завдання – щоб затверджена допомога i зростаючi 
рейтинги Байдена не збили їх з цiєї траєкторiї.

Ну i, нарештi, по-п’яте. Надана допомога навряд чи може 
повнiстю вiдновити довiру до США з боку України та її найбiльших 
партнерiв.

Втрати вiд тривалого свiдомого блокування допомоги надто 
високi, а запити ЗСУ навiть для «стабiлiзацiї» схiдного фронту – 
вищi за готовнiсть їхнього задоволення з боку Пентагону. Щоби 
подолати цю кризу, необхiдно задiяти усi можливi шляхи допомоги 
та iнструменти, наявнi у президента США, зокрема в рамках про-
грами EDA (Excess Defence Articles). Досi Бiлий дiм не хотiв їх ви-
користовувати, напевно, вважаючи, що вони можуть послабити 
аргументи щодо критичностi негайного схвалення допомоги Кон-
гресом. Тепер цiєї застороги нема. Але є натомiсть законодавча 
«подача» з ATACMS 300+, яка ставить Байдена перед вибором...

Також необхiдно попрощатися з популярною риторикою, що 
США нам «нiчого не виннi», тобто не зобов язанi допомагати, i 
рiвняються виключно на нацiональнi безпековi iнтереси.

З юридичної точки – дiйсно нiчого не виннi, але з полiтичної 
та моральної перспективи, якi так само важливi для пересiчних 
американцiв, США несуть пряму вiдповiдальнiсть щонаймен-
ше як iнiцiатори Будапештського меморандуму. Тому на дода-
ток до комплiментарних заяв про двопартiйну пiдтримку України 
з боку США важливо не забувати говорити i про двопартiйну 
вiдповiдальнiсть, при цьому й надалi пояснюючи, чому пiдтримка 
України – i в американських безпекових iнтересах.

I зараз Україна дедалi бiльше працює над просуванням цих 
iдей.

Парадоксально, але саме мiсяцi блокування допомо-
ги США пiдштовхнули Україну до якiсних змiн у цьому питаннi, 
до роботи з аудиторiями, чий голос особливо важливий 
для республiканського полiтикуму (до прикладу, з тими ж 
євангелiстами). Це, можливо, найбiльш безперечний плюс (по-
руч з «прокиданням» Європи) вiд тривалого блокування допомо-
ги Українi у Конгресi США.

За матерiалами «Європейської правди».
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ЗАГАЛОМ ВИДАТКИ НА ОБОРОНУ – 
ЦЕ СПРАВА ДЕРЖАВНОГО БЮДЖЕТУ. 
ПРОТЕ ЦЕ НЕ ОЗНАЧАЄ, ЩО МIСЦЕВА 
ВЛАДА МАЄ ЗАЛИШАТИСЯ ОСТОРОНЬ, 
АДЖЕ ПОТРЕБИ У БОРОТЬБI З РОСIЄЮ 
КОЛОСАЛЬНI. ВОНА МОЖЕ ДОПОМАГАТИ 
ВIЙСЬКУ. I ГРОМАДЯНИ ОЧIКУЮТЬ ТА 
АКТИВНО ВИМАГАЮТЬ ВIД ПОСАДОВЦIВ 

СВОЇХ ГРОМАД ТАКОЇ ДОПОМОГИ, 
ОСОБЛИВО ПIСЛЯ ТОРIШНIХ СКАНДАЛIВ IЗ 

СУМНIВНИМИ ЗАКУПIВЛЯМИ.

Ми спробували дiзнатися, як обласнi центри пiдтримували Сили 
оборони у 2023 роцi. Спробували – ключове слово, бо як виявилося, 
отримати структурованi та чiткi данi вiд кожного мiста – це ще той 
виклик. Що з цього вийшло – читайте далi.

ЯК ВЗАГАЛI МIСТА МОЖУТЬ 
ВИТРАЧАТИ КОШТИ ДЛЯ ВIЙСЬКА

Насамперед вони можуть просто перерахувати грошi з мiсцевого 
бюджету, як безпосередньо в державний на спецiальний рахунок для 
витрат на потреби нацбезпеки, так i конкретнiй вiйськовiй частинi чи 

пiдроздiлу. Тобто провести субвенцiю.
Можна забезпечувати добро-

вольчi формування терито-рiальної 
громади (ДФТГ, i це не те саме, що 
ТрО). Також мiста купують та переда-
ють вiйськовим товари, як-от безпiлот-
ники, бронежилети, авто, рацiї – 
хоча правомiрнiсть таких витрат мо-
жуть поставити пiд сумнiв. Адже поки 
що мiсцеве самоврядування не має 
прямих повноважень видiляти грошi 
на оборону – це депутати намагають-
ся виправити законопроєктом 9559-д.

Ще один спосiб – купити вiйськовi 
облiгацiї. По сутi це означає позичити 
грошей державному бюджету. Поки 
що держава витратить їх на оборону, 
а згодом поверне їх iз вiдсотками до 
громади.

Також є варiант виплачувати кош-
ти мобiлiзованим мешканцям грома-
ди. Або бiльш опосередкованi шля-
хи – для прикладу, вiдремонтувати 
лiкарню, де вiйськовi вiдновлюються 
пiсля поранень, фiнансувати програми 
пiдтримки ветеранських бiзнесiв чи 
психологiчної реабiлiтацiї. Такi видат-
ки ми прибирали iз загальної статисти-
ки (там, де їх вдалося iдентифiкувати), 
бо вони хоч i пов’язанi з вiйною, але 
все ж стосуються тилу.

НАЙБIЛЬШЕ 
ОБЛАСНI ЦЕНТРИ 
ВИКОРИСТОВУЮТЬ 
СУБВЕНЦIЇ

Ми попросили обласнi центри на-
дати данi про видатки на пiдтримку 

ТУМАННЕ 
ЧИСЛО:
СКIЛЬКИ 
НАЙБIЛЬШI 
МIСТА 
ВИТРАЧАЮТЬ 
НА ДОПОМОГУ 
ЗСУ

ВIЙНА В УКРАЇНI
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Сил оборони у 2023 роцi за рiзними категорiями. Тож надiслали 
їм таблицю, де треба було заповнити витрати, наприклад, на 
оптичнi прилади, транспорт, одяг, медикаменти, безпiлотники. 
Далеко не всi мiста заповнили її. Деякi зробили це частково. А 
деякi додавали видатки, якi самi вважали за потрiбне, примiром, 
на будiвництво укриттiв або лiквiдацiю наслiдкiв обстрiлiв. Такi 
нерелевантнi данi ми не брали до порiвняння, щоб воно було 
максимально коректним. Тож вручну з запитiв виокремили те, 
про що власне питали. Цi данi не можна вважати iдеально точ-
ними, однак це найкраще, чого нам вдалося домогтися.

За вiдповiдями обласних центрiв, загальна сума їхнiх 
видаткiв на пiдтримку Сил оборони в 2023 становить 18 млрд 
грн. Найбiльше вони використовували субвенцiї, тобто переказiв 
коштiв в iншi бюджети чи вiйськовi частини – це 48% видаткiв на 
оборону (8,6 млрд грн). Друге та третє мiсце приблизно порiвно 
роздiлили БпЛА i засоби радiолокацiйної боротьби – 14% (2,6 
млрд грн), та купiвля вiйськових облiгацiй – 13% (2,3 млрд грн). 
Ще 12% видаткiв потрапили в категорiю Iнше.

Згiдно з вiдповiдями мiськрад вiйськовi облiгацiї купува-
ли тiльки 6 обласних центрiв: Львiв, Хмельницький, Житомир, 
Вiнниця, Чернiвцi, Чернiгiв. Далi ми цi суми не будемо згадувати 
в статистицi по окремих мiстах, оскiльки позиченi державi кошти 
повернуться в громади (а в деяких випадках – уже повернулися).

У вiдсотковому спiввiдношеннi в 2023 роцi найбiльше на 
фiнансування сектору оборони витратили мiськi ради Сум – 
10,1% видаткiв мiсцевого бюджету, Днiпра – 9,2%, Києва – 
9%, Житомира – 8,9%, Одеси – 8,8%, Хмельницького – 8,7%, 
Iвано-Франкiвська – 7,5%. Iнформацiю про загальнi видатки 
бюджетiв для порiвняння ми взяли з ресурсу Openbudget.

В абсолютних числах найбiльше на пiдтримку армiї спряму-
вали Київ —7,5 млрд, Днiпро —2 млрд грн, Одеса – 1,1 млрд 
грн, Львiв – 1 млрд грн.

Також мiста передавали вiйськовим тi речi, якi в них вже 
були на балансi. Згiдно з їхнiми вiдповiдями, така допомога 
торiк була еквiвалентна приблизно 250 млн грн.

Далi розповiдаємо детальнiше про мiста, якi витратили на 
допомогу ЗСУ найбiльше.допомогу ЗСУ найбiль

КИЇВ

Вiдповiдь Києва була чи не найбiльш заплутаною: мiстила чимало 
додаткової iнформацiї, але лише про 9 мiсяцiв року. А в графi Iнше чомусь 
були данi за 2022-2023 роки, тож її ми не врахували в загальне число. А якщо 
пiдсумувати iншi видатки з листа мiськради, за 9 мiсяцiв 2023 мiсто спряму-
вало на пiдтримку Сил оборони 7,5 млрд грн. Це 9% вiд загальної суми видаткiв 
бюджету. Водночас у сiчнi 2024 мiський голова Вiталiй Кличко заявляв, що за 
рiк допомога вiйськовим становила 7 млрд грн. Як за 9 мiсяцiв витрачена сума 
могла перевищити рiчну, незрозумiло. Ми направили в мiськраду лист iз прохан-
ням роз’яснити цей момент, але на момент виходу матерiалу вiдповiдь не отримали.

Згiдно з офiцiйною вiдповiддю на перший запит, найбiльше витрат припало на 
БпЛА та засоби радiолокацiйної боротьби – 1,5 млрд грн, субвенцiї з мiського бюд-
жету – 1,4 млрд грн, ремонт та вiдновлення технiки – 1 млрд грн, i транспортнi за-
соби – 900 млн грн.

До загальної суми ми не додали 395 млн грн субвенцiї до державного бюд-
жету на забезпечення готовностi до дiй як територiальної пiдсистеми Києва 
Єдиної державної системи цивiльного захисту.

ДНIПРО

На заходи з оборони й протистоян-
ня збройнiй агресiї росiї мiсто видiлило 2 

млрд грн. Це 9,2% вiд загальної суми його 
видаткiв. Так, 300 млн грн витратили як 
субвенцiю, ще стiльки ж – на придбання 
безпiлотникiв та засобiв радiолокацiйної 
боротьби. На радiостанцiї, супутникове 
обладнання (телефони, рацiї, старлiнки) 
пiшло 70 млн грн.

У загальну суму ми не додали 448 млн 
грн, якi за вiдповiддю Днiпровської мiської 

ради, мiсто спрямувало на облаштування 
укриттiв та вiдновлення об’єктiв, якi постраж-

дали вiд ракетних обстрiлiв.
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ОДЕСА

Видатки мiста на пiдтримку Сил оборо-
ни склали 1,1 млрд грн, що становить 8,8% вiд 

всiх видаткiв громади у 2023-му. Понад двi трети-
ни коштiв – 800 млн грн – становлять субвенцiї 

вiйськовим частинам. Ще 148 млн грн спряму-
вали на транспортнi засоби, серед яких були й 
човни, 11 млн грн – на медикаменти та ме-
дичне обладнання, 10 млн грн – на польовi 
лазне-пральнi комплекси.

оборо-
8,8% вiд 
вi трети-
бвенцiї 
ряму-
и й 
е-

ЛЬВIВ

У 2023 роцi з мiського бюджету на оборону направили по-
над 1 млрд грн, тобто 6%. Частину коштiв через субвенцiї мiсто 
передало вiйськовим частинам, полiцiї, прикордоннiй службi, СБУ, 
ГУР. 368 млн грн мiсто витратило самостiйно на закупiвлi БПЛА, 
автомобiлiв i пального, старлiнкiв, генераторiв та iнших товарiв.

Також у мiстi зазначили, що витратили 199 млн грн на ремонти 
примiщень рiзних вiддiлень, де проходять лiкування та реабiлiтацiю 
пораненi, а також облаштування Центрiв реабiлiтацiї вiйськових. 

Для цих проєктiв також залучають кошти вiд партнерiв з-за кордо-
ну, мiст-побратимiв та фондiв. Переважно внесок мiста становить 

20-30%. А 9,3 млн грн пiшло на облаштування ЦНАПу для ветеранiв 
(спiльний проєкт з Мiнiстерством у справах ветеранiв України). 

Мiськрада згадувала й iншi видатки, пов’язанi з вiйськом: примiром, 
соцiальнi виплати та соцiально-культурну програму вiдновлення 

вiйськових «Мiсто лiкує».

ЖИТОМИР

Мiсто витратило на 
Сили безпеки понад 480,7 
млн грн – це 8,9% вiд його 
видаткiв торiк. зокрема 
субвенцiя Силам безпеки та 
оборони склала майже 300 
млн грн, а придбане майно – 
180,8 млн грн. Серед них ле-
вову частку займають БпЛА 

та засоби радiолокацiйної бо-
ротьби – 143 млн грн. Другим 
йде транспорт та допомiжне 

обладнання – 22,3 млн грн.

ХМЕЛЬНИЦЬКИЙ

Якщо звести данi з вiдповiдi мiськради до нашої класифiкацiї, вийде 479 млн грн, тоб-
то 8,7%. Найбiльше з них припадає на субвенцiю та пiдтримку вiйськових частин та сило-
вих структур – 390 млн грн. А 60,5 млн грн витратили на дрони та засоби радiолокацiйної 
боротьби.

Також мiсто вказало майже 400 млн грн видаткiв на iншi заходи, не зазначенi в 
нашiй таблицi. Туди включили:

- перерахунок громади «вiйськового ПДФО» – 237,3 млн грн;
- заходи соцiального спрямування – 82,6 млн грн;
- звiльнення вiд обов’язкових платежiв до бюджету громади та спрямування їх на 

обороннi потреби – 72,6 млн грн.
Щоправда, з вiдповiдi незрозумiло, чому перерахунок ПДФО не зараховується як 

субвенцiя i як можна спрямувати на оборону платежi, якi в громадi не зiбрали.

ВIЙНА В УКРАЇНI
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СУМИ

Згiдно з вiдповiддю на запит, у 2023-му мiсто спря-
мувало на потреби Сил оборони 372,7 млн грн. А це 10,1% 

вiд видаткiв мiського бюджету. Найбiльше припадає на допо-
могу членам добровольчих формувань громади та громадських 

невоєнiзованих формувань – 199,3 млн грн. На субвенцiю пiшло 
110,5 млн грн, а на заходи i роботи з тероборони – 62,9 млн грн.

Ще 23,1 млн грн спрямували їм же на вирiшення соцiально-
побутових питань. Цi видатки ми виключили.

IВАНО-
ФРАНКIВСЬК

Мiсто витратило на Сили оборо-
ни 320 млн грн, що становить 7,5% всiх 

видаткiв. Зокрема субвенцiя вiйськовим 
частинам склала 57 млн грн, витрати на 
безпiлотники – 30 млн грн. Ще 214 млн 

грн мiсто спрямувало на iншi витрати – 
без деталiзацiї, на якi саме.

Загалом згiдно з даними, якi обласнi центри надали у вiдповiдь на наш запит, торiк вони витратили на пiдтримку Сил 
оборони вiд 1% до 11% видаткiв свого бюджету. Для чвертi мiст-лiдерiв цей показник становив вiд 6%. Але як показала 
вiдмiннiсть вiдповiдей на однаковий запит, орiєнтуватися лише на число – не найкраща стратегiя. Мiсцеве самоврядуван-
ня громад по-рiзному трактує, що означає видiлити кошти на допомогу ЗСУ, навiть якщо дати форму для заповнення. До 
того ж завжди буде спокуса включити туди дотичнi видатки, щоб отримати масивнiшу загальну суму. Тому мешканцям гро-
мад важливо запитувати, що саме криється за числами у звiтах про пiдтримку вiйськових, i чи справдi цi кошти витратили, 
а не лише запланували.

Матерiал пiдготовлено LB.UA за пiдтримки USAID / UK aid проєкту 
«Прозорiсть та пiдзвiтнiсть у державному управлiннi та послугах / TAPAS».
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ДЕРЖАВНА ПРОГРАМА «ЄОСЕЛЯ» ПОЧАЛА 
СВОЮ РОБОТУ В ЖОВТНI 2022 РОКУ. ДО 
СЕРПНЯ 2023 РОКУ ВОНА БУЛА ДОСТУПНА 
ЛИШЕ ДЛЯ ВIЙСЬКОВИХ, ОСВIТЯН ТА МЕДИКIВ. 
ЗГОДОМ ЇЇ КIЛЬКА РАЗIВ РОЗШИРЮВАЛИ – 
ЗРОБИЛИ ДОСТУПНОЮ I ДЛЯ IНШИХ 
КАТЕГОРIЙ УКРАЇНЦIВ, А ТАКОЖ ЗМIНИЛИ 
ВИМОГИ ДО ЖИТЛА, ЯКЕ ПIДПАДАЄ ПIД 
IПОТЕКУ.

НА ЧАСІ  

СВОЄ ЖИТЛО 
ПIД 3% РIЧНИХ: 
ХТО МОЖЕ СКОРИСТАТИСЯ 
ДЕРЖАВНОЮ ПРОГРАМОЮ 

«ЄОСЕЛЯ»?

ХТО МОЖЕ СКОРИСТАТИСЯ 
ПРОГРАМОЮ «ЄОСЕЛЯ»

Наразi за державною програмою «єОселя» доступнi 
два варiанти оформлення iпотеки: пiд 3% та 7% рiчних. 

Оформити кредит на купiвлю житла пiд найнижчу ставку 
можуть не всi.

За умовами програми iпотека пiд 3% рiчних доступ-
на для:

– вiйськовослужбовцiв за контрактом та членiв їх сiмей;
– медичних працiвникiв державної та комунальної 

форм власностi;
– педагогiчних працiвникiв закладiв освiти державної 

та комунальної форм власностi;
– науковцiв закладiв освiти й наукових установ 

державної або комунальної форм власностi.
Такий кредит надається на термiн до 20 рокiв з мiнiмальним 

початковим внеском 20% вiд вартостi житла. Якщо за час дiї 
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iпотечного договору особа втратить статус однiєї з вказаних 
категорiї, то її переведуть на ставку 7% рiчних.

У деяких випадках мiсцева влада компенсує позичальникам 
вiдсотки за кредитами. У серпнi 2023 року в рамках «єОселi» 
запустили чотири регiональнi програми: у Закарпатськiй, 
Миколаївськiй, Чернiвецькiй областях та в Кропивницькому. У 
кожному регiонi свої особливостi.

Закарпатська ОВА компенсує вiдсоткову ставку вiйськовим 
ЗСУ, якi служать за контрактом. Миколаївська ОВА частково 
вiдшкодовує виплати за iпотекою вiйськовим, якi перебували 
в полонi. Чернiвецька ОВА компенсує частину вiдсоткової став-
ки за iпотечними кредитами вiйськовим, силовикам, ветеранам 
вiйни, ВПО. Кропивницька мiська рада компенсує мiсцевим 
мешканцям виплату вiдсоткiв за кредитом пiд 3% рiчних.

У 2024 роцi подiбну програму запустили у Львiвськiй 
областi. Там кадровi вiйськовослужбовцi, правоохоронцi, вете-
рани вiйни та учасники бойових дiй можуть отримати кредит на 
придбання житла пiд 0%. Ставку 3% компенсують коштом облас-
ного бюджету. Цi умови доступнi мiсцевим клiєнтам Приватбан-
ку та Ощадбанку.

Подiбнi двостороннi угоди Приватбанк пiдписав з 
Криворiзькою мiськрадою та Одеською ВА. У Кривому Розi 3% 
компенсуватимуть кадровим вiйськовослужбовцям, правоохо-
ронцям, медикам, вчителям, науковцям та науково-педагогiчним 
працiвникам. В Одесi – лише вiйськовослужбовцям.

З серпня 2023 року державну програму «єОселя» розши-
рили.

За оновленими умовами iпотека пiд 7% рiчних доступна для:
– ветеранiв вiйни та членiв їх сiмей;
– учасникiв бойових дiй;
– людей з iнвалiднiстю внаслiдок вiйни;
– сiмей загиблих ветеранiв вiйни та захисникiв;
– українцiв, якi не мають нерухомостi або у власностi яких 

менше 52,5 кв. м для однiєї людини та додатково 21 кв. м на 
кожного члена родини.

Усi люди, якi планують взяти участь у програмi «єОселя», 
повиннi бути повнолiтнiми громадянами України, не старшими 
за 70 рокiв на дату завершення договору iпотеки, не фiгурувати 
в санкцiйних списках i не брати участь в iнших чинних держав-
них програмах iз забезпечення житлом.

ЯКЕ ЖИТЛО ПIДПАДАЄ ПIД «ЄОСЕЛЮ»
Програма поширюється на певнi типи житла, певну площу i 

певний термiн введення в експлуатацiю. Виняткiв немає нi для 
пiльгових категорiй, нi для решти учасникiв програми.

За iпотекою пiд 3% на вторинному ринку можна придбати 
житло в будинку, не старшому за десять рокiв, пiд 7% – не стар-
шому за три роки. На первинному ринку придбати житло можна 
лише в забудовника, акредитованого банком-партнером про-
грами. Списки таких забудовникiв публiкують банки.

З 2024 року українцi отримали право купувати в iпотеку не 
лише квартири, а й будинки. Вони можуть обрати приватнi бу-
динки площею 62,5 кв. м на особу плюс 21 кв. м на кожного на-
ступного члена сiм’ї.

Вимоги щодо дати введення в експлуатацiю такi ж, як i 
для квартир. Представникам окремих професiй пiд 3% та ве-
теранам пiд 7% доступнi приватнi будинки, не старшi за десять 
рокiв, у Києвi та обласних центрах i без обмежень вiку – в iнших 
населених пунктах. Iншим категорiям громадян пiд 7% доступнi 
будинки, не старшi за три роки. Житло, придбане за програ-
мою «єОселя», пiдлягає обов’язковому страхуванню.

Недавно Верховна Рада дозволила українцям, якi че-
рез вiйну втратили житло, використовувати сертифiкат 

«єВiдновлення» для купiвлi домiвки за програмою «єОселя».
– Наприклад, ви отримали житловий сертифiкат 

«єВiдновлення» за знищене житло на 2 мiльйони гривень, а 
квартира, яку хочете придбати, коштує 3 мiльйони. Ранiше 
потрiбно було вiдразу доплатити з власних коштiв або вибра-
ти дешевше житло. Тепер частину суми угоди можна покрити 
сертифiкатом «єВiдновлення», а на решту взяти кредит за про-
грамою «єОселя», – пояснював очiльник Мiнцифри Михайло 
Федоров.

При цьому ставки за iпотечним кредитом та iншi умови не 
змiнюються.

ОФОРМЛЕННЯ. КРОК ПЕРШИЙ
Оформлення кредиту за програмою «єОселя» можна 

подiлити на три етапи: подання заяви онлайн через «Дiю», по-
дання попередньої заяви в банк, подання фiнальної заяви до 
банку. З кожним етапом розширюється пакет документiв, який 
потрiбно пiдготувати.

На першому етапi всi данi пiдтягнуться автоматич-
но. У «Дiї» потрiбно зайти в роздiл з послугами та обрати 
«єОселю». Далi iз запропонованого перелiку слiд обрати 
категорiю (пiльговик, ВПО, без власного житла) i вказати 
сiмейний стан. «Якщо ви офiцiйно одруженi, для оформ-
лення заяви знадобиться iнформацiя про партнера. 
Вiн має зчитати QR-код або перейти за посиланням, 
яке ви йому надiшлете», – пояснюють у «Дiї».

Далi заявник надає данi про нерухомiсть, 
рiвень доходу за останнi три мiсяцi, iнформацiю 
про неповнолiтнiх дiтей та власнi контакти. Такi 
ж вiдомостi вносить партнер. Пiсля цього вка-
зуються орiєнтовнi данi про житло, яке заяв-
ник планує придбати: розташування, кiлькiсть 
кiмнат, площа, вартiсть, розмiр першого вне-
ску.

Потiм обирається банк, до 
якого подаватиметься за-
ява. Наразi їх сiм: Ощад-
банк, Приватбанк, «Гло-
бус банк», Укргазбанк, 
Sky Bank, Укрексiмбанк 
та Sense Bank. Надiслати 
заяву можна в кiлька 
банкiв або одра-
зу в усi. На 
основi цих 
в i д о м о с т е й 
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потрiбно буде перевiрити та пiдписати «Дiєю.Пiдписом».
Попереднє рiшення та пропозицiї банки надiшлють протя-

гом доби. У заявника буде 30 днiв, аби переглянути та прийняти 
пропозицiю.

КРОК ДРУГИЙ
Пiсля подання заяви в «Дiї» та прийняття пропозицiї банку 

слiд подати попередню заяву у фiнансовiй установi.
ЕП на власному прикладi розповiдає, як вiдбувається ця 

процедура. Для цього журналiстка надiслала заяви в рiзнi 
банки та зупинилася на пропозицiї Ощадбанку. Обрана 

однокiмнатна квартира вартiстю 1,6 млн грн розташо-
вана в Київськiй областi. Перший внесок – 700 

тис. грн.
Щоб подати заяву в банку, потрiбно 

пiдготувати паспорт, iдентифiкацiйний номер та 
довiдку про доходи (ОК-5 чи ОК-7). ФОПи можуть 
надати рiчну декларацiю або декларацiю за 
останнiй рiк, яку потрiбно роздрукувати з Елек-
тронного кабiнету платника податкiв. Отримав-
ши цi документи, банк формує анкету, уточнюю-
чи такi данi:

– наявнiсть власного житла або частки;
– мiсце проживання та кому належить 

ця нерухомiсть (орендоване житло чи житло 
родичiв);

– орiєнтовну площу майбутнього житла;
– наявнiсть додаткових доходiв, якi не вказанi 

в довiдках чи декларацiї;
– сiмейний стан;

– трудовий стаж;
– мiсце та адресу роботи;

НА ЧАСІ  
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– контактнi данi «когось з роботи», хто зможе пiдтвердити 
рiвень доходiв (керiвник чи бухгалтер);

– освiту.
Також Ощадбанк попросив надати кредитну iсторiю. Отрима-

ти її можна на сайтi Українського бюро кредитних iсторiй (УБКI). 
Раз на рiк дiзнатися свою кредитну iсторiю можна безкоштовно, 
наступнi рази – за 90 грн. Заяву на отримання кредитної iсторiї 
можна оформити через бот у Telegram.

Кредитну iсторiю можна отримати i в Мiжнародному бюро 
(90 грн – українською мовою, 119 грн – українською та 
англiйською). Якщо кредитної iсторiї немає, потрiбно отримати 
довiдку про вiдсутнiсть кредитної iсторiї.

Усi процедури та уточнення в банку зайняли понад пiвтори 
години. Далi його працiвники самостiйно формують заяву. 
Скiльки чекати на вiдповiдь – невiдомо. В Ощадбанку зазнача-
ли, що це може тривати вiд тижня до кiлькох мiсяцiв – залежно 
вiд того, чи потрiбно уточнювати ще якiсь данi.

ПОШУК КВАРТИРИ 
ТА ДОДАТКОВI ВИТРАТИ

Пiсля схвалення банком заяви на оформлення кредиту 
потрiбно обрати житло, надати документи на нерухомiсть, до-
кументи власника i вiдкрити спецiальний рахунок у бан-
ку. На цьому етапi доведеться витратити чимало коштiв 
на процедури, пов’язанi з купiвлею житла.

До прикладу, послуги рiєлтора коштують 3-5% вiд 
вартостi квартири. Купити її можна i без посередника, 
але далi без грошей не обiйтися. Крiм документiв на жит-
ло (у продавця), банку потрiбно надати експертну оцiнку 
вартостi нерухомостi. Така послуга коштує близько 5 тис. 
грн.

Наступна категорiя витрат – банкiвськi послуги: од-
норазова комiсiя за обслуговування кредиту (1% вiд 
суми позики), комiсiя за вiдкриття рахунку (200 грн) та 
комiсiя за переказ коштiв на рахунок продавця (750 
грн).

Кредитне житло обов’язково страхується. Вартiсть 
страховки становить 0,25% на рiк вiд оцiночної вартостi 
нерухомостi. Полiс можна вибрати в будь-якiй страховiй 
компанiї.

Крiм того, потрiбно оплатити послуги нотарiуса, який 
засвiдчить договiр купiвлi-продажу. Зазвичай про-
давець та покупець дiлять цi витрати навпiл. 
В Ощадбанку кажуть, що орiєнтовна вартiсть 
цих послуг – 8 тис. грн з кожної сторо-
ни. Останнiй обов’язковий платiж – поку-
пець повинен сплатити 1% вiд суми угоди у 
Пенсiйний фонд. Стiльки ж сплатить прода-
вець, але державного мита.

Загальнi додатковi витрати на купiвлю 
квартири становлять 90-120 тис. грн. Без 
послуг рiєлтора витрати будуть значно ниж-
чими – близько 43 тис. грн.

ВИДАЧА КРЕДИТУ
В Ощадбанку розповiли, що зазви-

чай пiсля обрання житла та надання всiх 
документiв проблем з оформленням кредиту не 
буває (якщо немає питань до документiв на житло чи 
вiдомостей про продавця). Банк запропонував 
оформити позику на 20 рокiв з можливiстю 
дострокового погашення. Однак i тут є ню-
анси.

Приклад. Сума кредиту становить 900 тис. грн, рiчна ставка – 
7%. За розрахунками банку, щомiсячний платiж постiйно знижу-
ватиметься. Якщо в перший рiк потрiбно платити 8-9 тис. грн, 
то в останнiй – 3,7-4 тис. грн. Достроково кредит погашається 
«з кiнця». Тобто якщо людина сплатить не 9 тис. грн за мiсяць, а 
умовно 15 тис. грн, то рiзниця покриватиме останнi мiсяцi кре-
дитного перiоду.

Платити за кредитом потрiбно щомiсяця в строго визна-
чений термiн. Робити це можна через мобiльний застосунок. 
Для дострокового погашення кредиту або сплати бiльшої суми 
потрiбно писати заяву у вiддiленнi банку. Вочевидь, подавати 
такi заяви щомiсяця може бути незручно, тож в Ощадбанку по-
радили збирати «надлишковi» грошi на iншому рахунку та вно-
сити додатковий платiж раз на три мiсяцi чи раз на пiв року.

За матерiалами 
«Української правди».
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З ЛИПНЯ ЦIНИ НА ПАЛЬНЕ НА АЗС 
МОЖУТЬ ЗНОВУ ПОПОВЗТИ ВГОРУ. 
ТАК СТАНЕТЬСЯ, ЯКЩО ВЕРХОВНА РАДА 
ПIДТРИМАЄ УРЯДОВИЙ ЗАКОНОПРОЄКТ 
ПРО ЗБIЛЬШЕННЯ АКЦИЗНИХ ПОДАТКIВ 
НА НАФТОПРОДУКТИ. ЕКСПЕРТИ 
НЕ СУМНIВАЮТЬСЯ, ЩО В УМОВАХ 
ВЕЛИЧЕЗНОГО ДЕФIЦИТУ ДЕРЖАВНОГО 
БЮДЖЕТУ ТА ЗРОСТАННЯ ПОТРЕБ У 
ФIНАНСУВАННI ОБОРОНИ КРАЇНИ ЦЕЙ 
ДОКУМЕНТ ДЕПУТАТИ НЕОДМIННО 
УХВАЛЯТЬ.

ЧОМУ УРЯД ПРОПОНУЄ ПЕРЕГЛЯНУТИ 
АКЦИЗИ НА ПАЛЬНЕ ТА ЯК ЦЕ 
ПОЗНАЧИТЬСЯ НА ВАРТОСТI БЕНЗИНУ, 
ДИЗПАЛЬНОГО ТА СКРАПЛЕНОГО ГАЗУ?

КОЛИ 
ТА НА СКIЛЬКИ 
ПОДОРОЖЧАЮТЬ 
БЕНЗИН 
ТА ДИЗЕЛЬ

ПОДАТКИ 
НА 
ПАЛЬНЕ 
ЗНОВУ 
ЗРОСТУТЬ: 
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ЯК ЗРОСТУТЬ АКЦИЗИ
Наприкiнцi березня Кабiнет 

мiнiстрiв ухвалив проєкт закону, яким 
пропонується поетапне пiдвищення 
акцизiв на всi види пального. Зро-
стання розмiру їхнiх ставок розтяг-
нуте в часi i вiдбуватиметься п’ятьма 
етапами: перший повинен вiдбутися 
у липнi 2024 року, останнiй – у 2028 
роцi.

Вiдповiдно до пропозицiї уряду, 
у 2024 роцi акциз з кожної тисячi 
лiтрiв бензину повинен подорожча-
ти на 29,1 євро, дизпального – на 
38,1 євро, скрапленого газу – на 
3,6 євро. Пiсля цього запланованi 
ще чотири етапи пiдвищення, кожен 
з яких – приблизно на аналогiчнi 
суми.

Чому така iнiцiатива з’явилася 
саме зараз? Урядовцi кажуть, що це 

один з необхiдних крокiв на шляху до 
членства в Європейському Союзi.

– Перегляд акцизiв обумов-

лено необхiднiстю наближення 

нацiонального законодавства до за-

конодавства Євросоюзу, що актуаль-

но з огляду на отримання Україною 

статусу країни-кандидата на членство 

в ЄС, – пояснюють у Мiнфiнi.
Ще одна причина – необхiднiсть 

наповнення держбюджету.
– Усе вiдбувається пiд егiдою 

євроiнтеграцiї, але так чи iнакше 

впирається в грошi. Це логiчно, тому 

що податки – це грошi, грошi – це 

зброя, зброя – це оборона, – каже за-
сновник транспортної групи компанiй 
i мережi АЗС «Прайм» Дмитро Леушкiн.

За розрахунками Мiнфiну, пiсля 
ухвалення цього закону вiд прода-
жу пального бюджет додатково от-
римуватиме близько 1,6 млрд грн на 
мiсяць. З них 1,3 млрд грн – вiд ак-
цизного податку, ще 292 млн грн – 
вiд податку на додану вартiсть.

– Це важливо для пiдтримки безпе-

ки країни, адже всi власнi надходжен-

ня спрямовуються на сектор безпеки 

та оборони, – пояснюють у Мiнфiнi. 

ЯК ЗРОСТУТ
Наприкiнцi
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пропонується пое
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ЗРОСТАННЯ РОЗМIРУ АКЦИЗНИХ СТАВОК ВIДБУВАТИМЕТЬСЯ П’ЯТЬМА 
ЕТАПАМИ: ПЕРШИЙ ПОВИНЕН ВIДБУТИСЯ У ЛИПНI 2024 РОКУ, ОСТАННIЙ – 
У 2028 РОЦI. 
У 2024 РОЦI АКЦИЗ З КОЖНОЇ ТИСЯЧI ЛIТРIВ БЕНЗИНУ ПОВИНЕН 
ПОДОРОЖЧАТИ НА 29,1 ЄВРО, ДИЗПАЛЬНОГО – НА 38,1 ЄВРО, 
СКРАПЛЕНОГО ГАЗУ – НА 3,6 ЄВРО. ПIСЛЯ ЦЬОГО ЗАПЛАНОВАНI ЩЕ ЧОТИРИ 
ЕТАПИ ПIДВИЩЕННЯ, КОЖЕН З ЯКИХ – ПРИБЛИЗНО НА АНАЛОГIЧНI СУМИ.
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Н а т о м i с т ь 
аналiтик консалтин-

гової компанiї «Нафто-
ринок» Олександр Сiренко 

вважає, що урядова iнiцiатива не 
на часi.
– Я здивований, що нас так торпеду-

ють з iмплементацiєю цiєї директиви. Ми ще 

не в Євросоюзi. Найкраща аргументацiя – це те, що 

економiка зараз не працює. Якщо бензини, дизпаль-

не та скраплений газ будуть далi дорожчати, то це поганi 

новини для економiки. Зараз нам податки пiдвищують, нiби в 

нас немає вiйни, нiби ми не залежимо вiд грошей мiжнародних 

партнерiв, – заявив експерт.

ШАНСИ НА ПIДВИЩЕННЯ АКЦИЗIВ
Думки опитаних ЕП експертiв та учасникiв ринку щодо пер-

спектив ухвалення законопроєкту роздiлилися.
– Думаю, ухвалять. Це урядова iнiцiатива, значить прорахована 

та обговорена. Верховна Рада – це технiчна iсторiя, – каже Сiренко.
Леушкiн з ним погоджується: на його думку, шанси зако-

ну пройти у парламентi доволi високi. Лобiюють проєкт в усiх 
iнстанцiях i начебто опору в Радi немає. Усе, що пов’язане iз за-
лученням грошей до бюджету, зараз «заходить на ура», бо грошi – 
це наша оборона.

Куюн же в швидкому ухваленнi закону сумнiвається.
– Кабмiн два тижнi не подає проєкт у парламент. Ухвалили, 

але, схоже, ще виникають питання. Iнiцiатива насправдi крива. 

Якщо переглядати акцизи, то треба робити це в бiльш справед-

ливий спосiб, – заявляє директор «Консалтингової групи А-95».
При цьому експерт з питань енергетики Геннадiй Рябцев 

не виключає, що розгляд цього питання можуть перенести на 
2025 рiк.

ЩО БУДЕ З ЦIНАМИ НА ПАЛЬНЕ
Якщо парламент ухвалить змiни в найближчi два мiсяцi, то пер-

ший перегляд акцизiв може вiдбутися на початку липня. Слiдом 
за ним зростуть цiни на заправках. Яким буде пiдвищення – 
залежить вiд запасiв пального, яке трейдери завезуть iз стари-
ми податками (акцизний збiр сплачується при перетинi кордону).

– Мережi в таких випадках дiють класично: пiдвищують цiни, 

продаючи при цьому завезене ранiше пальне. Це може тривати 

пiвтора мiсяця, пiсля чого цiни стабiлiзуються з урахуванням но-

вого акцизу, – каже спiврозмовник ЕП в урядi.
Якими можуть бути новi цiни? За оцiнками Куюна, вартiсть 

бензину на першому етапi перегляду акцизiв зросте на 1,5 грн 
за л, дизельного пального – на 1,2 грн за л, а скраплений газ 
подорожчає приблизно на 10 коп за л.

– Вiд пiвтори до двох гривень буде зростання на бензин 

та дизельне пальне, автогаз може пiднятися в межах кiлькох 

десяткiв копiйок, – погоджується Рябцев.
Що станеться з цiнами в довгостроковiй перспективi, пiсля 

всiх етапiв пiдвищення акцизiв? Перегляд розбитий на п’ять 
майже однакових крокiв. Попри це зараз складно розрахувати 
майбутню вартiсть пального, бо вона залежатиме вiд актуаль-
ного на той момент курсу євро та свiтових цiн на нафтопродукти.

– Якщо вiдштовхуватися вiд поточного курсу євро, то всi 

п’ять етапiв означали б подорожчання лiтра дизпального на 

7,3 гривнi, бензину – на 9,6 гривнi. Натомiсть скраплений газ 

подорожчав би на 90 копiйок за лiтр, – пiдсумував Куюн.

За матерiалами «Економiчної правди».

– Якщо 
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необхiднiсть термiнового 

приведення ставок до 

мiнiмального європейського 

рiвня викликає в учасникiв ринку за-

питання.

ЩО З ПОДАТКАМИ В ЄС
Кабмiн пояснює перегляд ставок акцизiв до 

«мiнiмального європейського рiвня» необхiднiстю 
iмплементувати директиву Євросоюзу. Утiм, як наголошує дирек-

тор «Консалтингової групи А-95» Сергiй Куюн, євродиректива – 
це лише рекомендацiя.

За його словами, не iснує жодних чiтких вимог до 
iмплементацiї саме такого рiвня акцизiв. Наприклад, у Польщi 
та Угорщинi, якi є членами ЄС уже понад десять рокiв, акцизи 
на бензин i дизпальне нижчi, нiж зазначено в євродирективi. 
Натомiсть у Бельгiї, Iспанiї та Хорватiї нижчий акциз на автогаз. 
У Бельгiї вiн узагалi нульовий, а на бензин – один з найвищих у 
ЄС: 600 євро за тис л.

Н а т о м i с т ь 
аналiтик консалтин-

гової компанiї «Нафто-
ринок» Олександр Сiренко 

вважає, що урядова iнiцiатива не 
на часi.
– Я здивований, що нас так торпеду-

ють з iмплементацiєю цiєї директиви. Ми ще 

не в Євросоюзi. Найкраща аргументацiя – це те, що

економiка зараз не працює. Якщо бензини, дизпаль-

не та скраплений газ будуть далi дорожчати, то це поганi 

новини для економiки. Зараз нам податки пiдвищують, нiби в 

нас немає вiйни, нiби ми не залежимо вiд грошей мiжнародних 

партнерiв, – заявив експерт.

ШАНСИ НА ПIДВИЩЕННЯ АКЦИЗIВ
Думки опитаних ЕП експертiв та учасникiв ринку щодо пер-

спектив ухвалення законопроєкту роздiлилися.
– Думаю, ухвалять. Це урядова iнiцiатива, значить прорахована 

та обговорена. Верховна Рада – це технiчна iсторiя, – каже Сiренко.
Леушкiн з ним погоджується: на його думку, шанси зако-

ну пройти у парламентi доволi високi. Лобiюють проєкт в усiх

– Якщо

з останнiм 

усе зрозумiло, 

– КОЖНА КРАЇНА ВСТАНОВЛЮЄ 
СВОЇ СТАВКИ, СПИРАЮЧИСЬ НА 
ОСОБЛИВОСТI СПОЖИВАННЯ 
ТА ЕКОЛОГIЧНУ ПОВIСТКУ. ТОМУ 
ПIДВИЩЕННЯ АКЦИЗIВ МАЄ 
ВРАХОВУВАТИ МОЖЛИВОСТI 
НАСЕЛЕННЯ I ПОТРЕБИ 
БЮДЖЕТУ. НЕОБХIДНО ПРАГНУТИ 
СПРАВЕДЛИВОСТI В ОПОДАТКУВАННI, 
ЩОБ ПОКУПЦI БЕНЗИНУ НЕ ПЛАТИЛИ В 
ЧОТИРИ РАЗИ БIЛЬШЕ ЗА СПОЖИВАЧIВ 
АВТОГАЗУ, I У ПIВТОРА РАЗИ БIЛЬШЕ – 
ЗА ПОКУПЦIВ ДИЗЕЛЮ, – вважає Куюн.

НА ЧАСІ  НА ЧАСІ  
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В ОДЕСI 17-19 КIВТНЯ ВДРУГЕ ВIДБУВСЯ ХАКАТОН «FRESH AIR». 
ЦЕ ВАЖЛИВА ПОДIЯ НЕ ТIЛЬКИ ДЛЯ IT-ГАЛУЗI, А Й ДЛЯ ВСIЄЇ СПIЛЬНОТИ 
В ГАЛУЗI ОСВIТИ ТА НАУКИ УКРАЇНИ.

ФОТОФАКТ
Вiкторiя Брухаль

Хакатон, що був започаткований 
Iнститутом штучного iнтелекту та робототехнiки 
Нацiонального унiверситету «Одеська полiтех-
нiка» спiльно з Odesa IT Family, за пiдтримки 
ТОВ «Akkerman Solutions Ukraine» та БФ «Шляхет-
на справа», присвячений розробцi креативних 
застосункiв соцiального напрямку, спрямованих 
на розвиток рiзних сфер у нашiй країнi.

Серед запропонованих учасниками хака-
тону розробок: он-лайн платформа Intellecta – 
новiтнiй iнструмент для навчання, що дозволяє 
оптимiзувати процес в умовах он-лайн та офф-
лайн освiти (команда «Intellecta», НУ «Одеська 
юридична академiя»), новаторська система для 
автоматизованого виявлення та вiдстеження 
фактiв спостереження за транспортними засо-
бами з метою забезпечення безпеки (коман-
да «Периметр», Одеська полiтехнiка), автоном-
ний манiпулятор (роборука) з технiчним зором 
(команда «ROBO TEAM», Одеська полiтехнiка) та 
iншi.

Наймолодшi учасники хакатону з Iванiвської 
гiмназiї Красносiльської сiльської ради Одеського 
району команди «TouchGame» та «ComputerDream» 
вразили журi та глядачiв креативними розроб-
ками тактильної рукавички для комп’ютерних 
iгор та комп’ютерним мистецтвом й анiмацiєю.

Призовi мiсця та грошову винагороду отри-
мали: команда «Периметр» (Одеська полiтехнiка) 
– перше мiсце; команда «KNESS» ( Вiнницький 
нацiональний технiчний унiверситет) – 
друге мiсце; команда «ROBO TEAM» (Одеська 
полiтехнiка) – третє мiсце. Призи та подарунки 
отримали молодi розробники вiд партнерiв ха-
катону: компанiй Capgemini Engineering, DataArt, 
Provectus Life, EPAM та UKRSIBBANK BNP Paribas 
Group, комп’ютерної Академiї IT STEP, Агенцiї 
регiонального розвитку Одеської областi. 
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ВИБIР ФАВОРИТА

DENT-
HOUSE: 
КЛIНIКА СIМЕЙНОЇ 
СТОМАТОЛОГIЇ В ОДЕСI
А ВИ ЗНАЛИ, ЩО ЗА СТАТИСТИКОЮ КОЖНА ТРЕТЯ ЛЮДИНА У СВIТI БОЇТЬСЯ 
СТОМАТОЛОГIВ? ДЕНТОФОБIЯ ВИНИКАЄ ЧЕРЕЗ БАГАТО ФАКТОРIВ. ХТОСЬ 
БОЇТЬСЯ БОЛЮ, А ХТОСЬ СОРОМИТЬСЯ ПОГАНОГО СТАНУ ЗУБIВ 
ТА ПОБОЮЄТЬСЯ КРИТИКИ ВIД ЛIКАРЯ. ОДНАК СТЕЖИТИ 
ЗА РОТОВОЮ ПОРОЖНИНОЮ НЕОБХIДНО РЕГУЛЯРНО. 
ТИМ БIЛЬШЕ СЬОГОДНI БУДЬ-ЯКI МАНIПУЛЯЦIЇ IЗ ЗУБАМИ 
ПРОВОДЯТЬСЯ ШВИДКО ТА БЕЗ БОЛЮ – ВАЖЛИВО 
ОБРАТИ ВIДПОВIДНИЙ ЦЕНТР. ЗВЕРНУВШИСЬ 
ДО КЛIНIКИ СIМЕЙНОЇ СТОМАТОЛОГIЇ 
DENT-HOUSE В ОДЕСI, ВИ ЗАБУДЕТЕ 
ПРО СВОЇ ФОБIЇ, А КОЖЕН ВIЗИТ 
ДО ДАНТИСТА 
СПРИЙМАТИМЕТЬСЯ 
У ПОЗИТИВНОМУ 
КЛЮЧI.

1. Сiмейно-орiєнтований пiдхiд 
надає змогу ефективно використати час 

на лiкування всiєї вашої родини.

2. Мiждисциплiнарний пiдхiд iз залученням 
фахiвцiв сумiжних спецiальностей.

3. Стерильнiсть i безпека – нашi прiоритети.

4. Програма лояльностi.

5. Вишуканий iнтер’єр та зона вiдпочинку.

6. Власна зуботехнiчна лабораторiя.

ПЕРЕВАГИ 
РОБОТИ 
З НАМИ:
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Детальне Детальне 
планування планування 
лікування. лікування. 
У центрі – керівник У центрі – керівник 
і засновник клініки і засновник клініки 
Віктор Віктор БАЛИКОВБАЛИКОВ
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МИ ПРОПОНУЄМО ПОВНИЙ СПЕКТР 
СТОМАТОЛОГIЧНИХ ПОСЛУГ:

1. ТЕРАПЕВТИЧНУ СТОМАТОЛОГIЮ ТА ЛIКУВАННЯ ЗУБIВ ПIД ЗАГАЛЬ-
НИМ НАРКОЗОМ УВI СНI ДИТИНI Й ДОРОСЛОМУ.

2. ХIРУРГIЧНУ СТОМАТОЛОГIЮ.

3. ВИРIШЕННЯ ПРОБЛЕМИ БРУКСИЗМА – захворювання, при якому 
людина скрипить зубами увi снi. Воно призводить до стирання зубної 
емалi, чутливостi зубiв, болю у м’язах щелепи.

4. ПРОТЕЗУВАННЯ БУДЬ-ЯКОЇ СКЛАДНОСТI.

5. ОРТОДОНТIЯ. Сучаснi брекет-системи дозволяють виправити при-
кус або зробити рiвним ряд зубiв у будь-якому вiцi.

6. IМПЛАНТАЦIЯ – довговiчний та надiйний спосiб зберегти посмiшку, 
якщо зуб неможливо вiдновити за допомогою коронки.

7. ЕСТЕТИЧНА СТОМАТОЛОГIЯ: професiйне чищення зубiв на су-
часному та безпечному апаратi Cavitron Air Flow, найефективнiше 
вiдбiлювання холодним свiтлом Beyond Polus, реставрацiя та 
встановлення вiнiрiв.

9. ПОСЛУГИ ДЛЯ МОРЯКIВ. Аби зберiгати зуби здо-
ровими пiд час далекого плавання, пропонуємо 
спецiальну програму для морякiв – 
профiлактичне чищення, лiкування карiєсу 
перед рейсом, а також спецiальнi 
капи для розслаблення м’язiв пiд 
час сну, що зменшують сти-
рання зубiв та головнi 
болi, за потреби – 
в и п р а в л я ю т ь 
прикус.

Вiдвiдайте 
наш сайт 

dent-house.od.ua,
щоб ознайомитися з прайсом 

та вiдгуками, заочно познайомитись
 iз лiкарями.

Запис на прийом проводиться 
онлайн або за телефонами 

048-777-66-55 
та 050-564-07-50 

viber/tg.

Також у нашому центрi ми 
проводимо повну дiагностику 
ротової порожнини, вклю-
чаючи мiографiю. Ця про-
цедура призначена для виз-
начення iндивiдуальних 
особливостей оклюзiйного ба-
лансу та функцiонування м’язiв 
зубощелепної системи. Це 
допомагає у лiкуваннi черепно-
щелепних травм та вроджених 
деформацiй, запалень в областi 
щелепи, у пiдготовцi до дентальної 
реставрацiї та iмплантацiї, при де-
фектах зубних рядiв та аномалiї 
прикусу, при деяких пародон-
тозних патологiях, при парезах i 
паралiчах лицевого нерва та задля 
набуття естетичної симетрiї облич-
чя i повернення об’ємiв молодостi. 
Також мiографiю використовують 
як метод перевiрки якостi викона-
ного стоматологiчного лiкування.

Серед найсучаснiшого об-
ладнання клiнiки сiмейної 
стоматологiї Dent-House – 
найбезпечнiший стоматологiчний 
томограф Gendex, який дозволяє 
робити високоякiснi 3D-знiмки 
щелепи, суглобiв та гайморо-
вих пазух iз мiнiмальною дозою 
опромiнення, та новий денталь-
ний мiкроскоп, що дозволяє ефек-
тивно i з гарантованою якiстю 
лiкувати канали зуба. 

Клiнiка сiмейної стома-
тологiї Dent-House в Одесi ство-
рена для людей, якi цiнують 
затишок, комфорт та безпе-
ку. Будь-яке лiкування про-
ходить без болю. Уважнi 
лiкарi, привiтний персонал, 
професiйнi послуги – це дозво-
лило нам стати однiєю з най-
кращих клiнiк в Українi.
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Інноваційний Інноваційний 
апарат КТ: апарат КТ: 

унікальна точність унікальна точність 
діагностикидіагностики

Новітня Новітня 
технологія технологія 

відбілюваннявідбілювання
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РЕГIОНРЕГIОН
Iгор ГержикIгор Гержик

Фото автораФото автора

ТИЛIГУЛ � ДОМIВКА 
ДЛЯ ПТАХIВ

Велика біла чапля

Велика біла чапля з пташенятами
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МАЛО ХТО ЗДОГАДУЄТЬСЯ, ЩО ТИЛIГУЛЬСЬКИЙ ЛИМАН ГЛИБШИЙ ЗА 
МОРЕ, ЗРОЗУМIЛО, АЗОВСЬКЕ. МАКСИМАЛЬНА ГЛИБИНА АЗОВСЬКОГО 
МОРЯ СТАНОВИТЬ 14 МЕТРIВ, А ТИЛIГУЛА – 21 МЕТР. ДО ТОГО Ж, ЦЕ ОДНА 
З НАЙЧИСТIШИХ ВОДОЙМ УКРАЇНИ, НА БЕРЕГАХ ЯКОЇ НЕМАЄ ЖОДНОГО 
ПРОМИСЛОВОГО ПIДПРИЄМСТВА. ПРОЗОРIСТЬ ВОДИ СЯГАЄ СЕМИ МЕТРIВ.

Плавні 
в пониззі 
лиману

Намивні акумулятивні коси
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Ковила

Лиман із корінного берега

РЕГIОН
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На Тилiгульському лиманi велика 
рiзноманiтнiсть ландшафтiв. Тут мож-
на зустрiти акваторiї водного дзерка-
ла, намивнi акумулятивнi пiщанi остро-
ви та коси, очеретянi заростi, заливнi 
луки, мальовничi балки та яри, лiсовi 
урочища, цiлиннi степовi дiлянки. Все це 
сприяє зосередженню великої кiлькостi 
видiв живих органiзмiв у водоймi. На 
схилах лиману все ще ростуть рос-
лини, якi в Європi практично зник-
ли: ковила Лессiнга, пролiсок Ельве-
за, сон-трава, тюльпан Шренка та iншi. 
Дивно те, що такий унiкальний об’єкт, 
як Тилiгульський лиман, знаходиться за 
якихось 40 кiлометрiв вiд Одеси – мiста 
з мiльйоном мешканцiв.

Солерос на солончаку

Сон-траваПідсніжник Ельвеза
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Колонія мартина тонкодзьобого

РЕГIОНРЕГIОН

Річковий крячок
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Особливо багато на Тилiгульському лиманi 
птахiв. Протягом року тут можна зустрiти 286 
видiв пернатих, що становить 70% орнiтофауни 
України. Зокрема, є рiдкiснi види планети. До 
них вiдносяться косар, коровайка, скопа, ро-
жевий i кучерявий пелiкани, орлан-бiлохвiст. 
Зустрiчається також i чоботар, чи шилодзьобка, – 
рiдкiсний птах iз вигнутим вгору дзьобом – як 
шило у шевця. За свiй незвичайний дзьоб птах 
i отримав свою назву. Тут гнiздиться рiдкiсний 
вид кулик-довгонiг з надзвичайно довгими 
лапками. Вiн є рекордсменом у свiтi птахiв за 
спiввiдношенням довжини лапок до довжини 
тiла. За незвичайний вид птах отримав свою 
назву.

Нинi на Тилiгульському лиманi знаходять-
ся двi заповiднi територiї України – регiональнi 
ландшафтнi парки Одеської та Миколаївської 
областей. Спiвробiтники обох паркiв проводять 
спiльнi експедицiї по периметру лиману з метою 
вивчення флори та фауни. Адмiнiстрацiя дбає 
про охорону водойми, займається екологiчним 
вихованням населення, проводить пiзнавальнi 
екскурсiї.

В останнi роки на Тилiгульському лиманi 
почав активно розвиватися бердвотчiнг (спо-
стереження за птахами). Сюди приїжджають 
любителi птахiв та фотографи з усiєї України, 
щоб сфотографувати красу пернатих та вiдвезти 
на згадку добрi спогади. Адже категорiя краси 
належить до вiчних цiнностей. 

Ходулічник

Ходулічник на гнізді
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МЕДИЧНИЙ ЦЕНТР
«SOFI-NA»

м. Одеса, вул. Софiївська, 19
Час роботи: щоденно, окрiм суботи i недiлi

Телефони: моб. +380681819865, +380934029288

МЕДИЧНИЙ 
ЦЕНТР 
НАТУРОПАТIЇ 

«SOFI-NA» � 
ДЛЯ ВСIХ, ДЛЯ ВСIХ, 
ХТО ХОЧЕ БУТИ ХТО ХОЧЕ БУТИ 
ЗДОРОВИМЗДОРОВИМ

У середмiстi Одеси, на вулицi Софiївськiй, 19, гостинно вiдчинив 
свої дверi для вiдвiдувачiв Медичний центр натуропатiї «SOFI-NA» 
Софiї Нагорняк – вiдомої цiлительки, психолога, фiтотерапевта, чле-
на Мiжнародної асоцiацiї народної медицини. Тепер одесити i гостi 
мiста мають можливiсть отримувати в просторому, свiтлому, гарно 
обладнаному примiщеннi центру послуги з оздоровлення i придбати 
цiлющу органiчну продукцiю в екологiчнiй аптецi.

У медичному центрi натуропатiї «SOFI-NA» Софiя Михайлiвна На-
горяк, цiлителька з багаторiчним успiшним досвiдом, проводить 
консультування i лiкування народними засобами медицини. Це 
фiтотерапiя, вiсцелярна терапiя, процедури хiджами (лiкувального 
кровопускання) i гiрудотерапiї. Також працюють бiоенерготерапевт, 
психолог, косметолог, масажист, фахiвець з корекцiї хребта.

В екологiчнiй аптецi представленi у широкому асортиментi 
трав’янi оздоровчi збори й чаї, фiтоекстракти, мацерати (тобто на-
стоянки на олiї), унiкальна авторська розробка – бальзам «SOFI-
NA», фiтосвiчi, а також органiчна продукцiя власного виробництва: 
печиво, гранули, варення з корисних для здоров’я ягiд та фруктiв, з 
горiхiв, ялицевих пагонiв тощо.

Усi цi вироби оригiнальнi i мають фiрмовий знак «SOFI-NA», а не-
повторне пакування змусить усмiхнутися: скажiмо, баночка з напи-
сом на кришечцi «Або Україна виграє, або орки програють» може 
бути не лише смачним, а й символiчним подарунком!
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